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DOKUMENT CGIL, CISL IN UIL 0 KRIZI ENERGETSKIH VIROV

Predlogi sindikatov vladi 
za novo energetsko politiko

Poudarek na potrebi po razvoju jedrske energije ■ Polemika 
o nameravanih vladnih ukrepih za omejitev potrošnje bencina
RIM, 16. — Sindikalne zveze CGIL, CISL in UIL so pripravile 

obsežen dokument o energetski krizi v Italiji, ki vsebuje vrsto pred
logov za njeno rešitev. Dokument naj bi bil za osnovo pogovorov, 
ki jih sindikati nameravajo imeti z vlado o tem vprašanju. Dokument, 
ki obsega 22 tipkanih strani, so že poslali vladi, istočasno pa so 
zahtevali srečanje z zainteresiranimi ministri za poglobitev posamez
nih točk.

Sindikati najprej ugotavljajo, da
Je nujno potrebno opraviti poglob
ljeno globalno analizo energetske 
politike ter že takoj v uvodu po
udarjajo, da se mora državna poli
tika glede energetskih virov premi
kati v smeri večjega razvoja jedrske 
sile. Treba je izdelati načrt, ki naj 
zajame celotno politiko energije in 
petroleja ter jo uskladi z vprašanji 
razvoja države in italijanskega Ju
ga. Sindikati potrjujejo svoje na
sprotovanje že izvedenemu zvišanju 
cen petrolejskih proizvodov ter že 
vnaprej zavračajo vsakršen nov po
višek ter vsakršen poskus, da bi ga 
opravičevali s podražitvijo surovega 
petroleia. Podražitev je mogoče 
preorečiti z omejevanjem profitov 
in dobičkov petrolejskih skupin ter 
z odpravo njihove posredovalne 
funkcije.

V tej zvezi sindikati poudariaio 
‘ - ENI

(državne petrolejske družbe), ki 
mora postati temeljni instrument po
litike, za katero se zavzemajo sin
dikati. Treba je tudi uskladiti jav
ne instrumente s perspektivo jedr
skega razvoja, in to predvsem z 
okrepitvijo dveh ustanov — CNEN 
in ENEL — ki že delujeta na tem 
področju.

Dokument vsebuje nato artikuli
rane predloge glede posameznih e- 
nergetskih področij, kot so petrolej, 
naravni plini, jedrska proizvodnja, 
veda, trda goriva, endogeni hlapi in 
električna energija. V naslednjem 
poglavju dokument obravnava per- 
snektive morebitne omejitve dobave 
energetskih virov ter ugotavlja, da 
obstaja deiansko pomanjkanje samo 
na električnem sektorju. V prime
ru, da bi bile omejitve nujne, bi 
morale zadevati samo prosti čas in 
reklamo, ne pa družbenih potrebpotrebo po okrepitvi vloge
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Pordenonskemu podkvestorju 
obvestilo o sodnem postopku

Policijski funkcionar je osumljen, da je leta 1S69 prikril 
sodstvu pomembno dokazno gradivo o delovanju fašistov

PADOVA, 16. — Nepričakovan 
razplet preiskave o genovski pre
vratniški skupini, ki je imela v 
Venetu svojo operativno centralo: 
državni pravdnik dr. Fais, ki vodi 
preiskavo, je poslal sporočilo o 
sodnem postopku pordenonskemu 
podkvestorju dr. Saveriu Molinu, 
ker ni obvestil sodstva o nekem 
prekršku. Dr. Molino je bil leta 
1969, ko je bilo prevratniško delo
vanje padovsk'h fašistov na višku, 
načelnik političnega oddelka padov- 
ske k vesti re. Podobni sodni spo
ročili je dr. Fais poslal tudi pod
častnikoma padovskega političnega 
oddelka.

Kakšen je vzrok, da se je dr
žavni pravdnik odločil za tako 
strog ukrep? Vrniti se moramo 
štiri leta nazaj, ko je bila prevrat
niška dejavnost padovskih fašistov 
na višku in ko je v uradu rek
torja padovske univerze dr. Opo- 
cherja počil peklenski stroj. Ker 
je bil politični oddelek preža nosi en, 
so preiskavo poverili načelniku le
tečega oddelka, komisarju Julianu, 
ki je kmalu prišel na sled črnim 
bombašem. Ob tem pa je dregnil 
v sršenovo gnezdo. Odvzeli so mu 
preiskavo in ga obtožili kršitve do
ločil zakona o orožju in snodbu- 
janja k lažnivemu pričevanju. Ju
lija 1971 je bil oproščen vseh ob
tožb, a prizivno sodišče v Benet
kah je razveljavilo proces zaradi 
domnevne formalne nepravilnosti. 
Pre'skoval ni postopek za ponovni 
proces pa je še v teku.

Preiskavo o fašističnih bombaših 
je prevzel dr. Molino, ki je 7. ju
nija 1969 vdrl v stanovanje Eugenia 
Rizzata, bivšega fašističnega kolo
vodje in veznega člena med črno
srajčniki iz Ligurie in Veneta. V 
njegovem stanovanju je našel sa
mokres in nekaj nabojev, zaradi 
česar ga je prijavil sodišču.

V sili pa je pozabil na dosje, ki 
ga je našel med Rizzatovimi papirji. 
Res pa je, da gre za čudno amne
zijo, saj je dr. Molino preslikal do
kumente, vrnil originale Rizzatu.

Fotokopije so od takrat ležale v 
Molinovem predalu do predvčerajš
njim, ko jih je našel sedanji načel
nik padovskega letečega oddelka dr. 
Salomone in jih izročil dr. Faisu, 
ki doslej ni vedel ničesar o tej 
pomembni dokumentaciji. Za kaj 
gre? Gre za zveščka, v katerih je 
dolg seznam imen, istih imen, ki 
so na «proskripcijski listi», ki jo je 
dr. Porta Casucci izročil preisko
valcem. Kaže, da je seznama napi
sala ista roka, tako podobni sta si 
pisavi. Kot nameček je med tem 
gradivom še vrsta zelo zanimivih 
dokumentov in načrtov za prevrat
niško delovanje.

Pozabljivost dr. Molina pa ne 
preseneča. Podoben dogodek se je 
pripetil tudi konec leta 1969. 10. de
cembra tega leta, dva dni pred po
kolom v kmečki banki na Trgu Fon
tana, je neki moški kupil v trgovi
ni v središču mesta štiri plastične 
torbe, v katere so atentatorji skri
li peklenske stroje, ki so počili dva 
dni pozneje v Milanu in v Rimu. 
Po nekaj dneh se je prodajalka

omenjene trgovine podala na kve
sturo in obvestila o nakupu dr. Mo
lina. Medtem ko so milanski poli
cisti zasliševali Pinellija in lovili 
Valpredo, je dr. Molino spravil v 
predal podroben opis atentatorja. O 
njem ni črhnil besedice s sodniki, 
takoj pa je obvestil notranje mi
nistrstvo.

Kar zadeva preiskavo kaže, da 
dobro napreduje. «Naredili smo ko
rak naprej,» je izjavil danes zjutraj 
dr. Fais po zasliševanju Sandra

^bolnišnice, šole. javni prevozi), ni
ti ne družinskih in industrijskih. 
Glede razpoložljivosti petrolejskih 
proizvodov pa sindikati zavračajo 
vladno hipotezo o omejitvi dobave 
plinskega olja brez vzporednih o- 
mejitev bencina.

Prav v zvezi z nameravanimi u- 
krepi za omejitev potrošnje bencina 
in drugih petrolejskih proizvodov 
se medtem — ob popolnem molku 
vladnih krogov — razvija polemična 
razprava, v katero je danes po
segel tudi predsednik avtomobilske
ga kluba AGI Carpi De Resmini. 
Potem ko je poudaril, da je v 
prvi vrsti potrebna samo disciplina 
potrošnikov, je predsednik AGI gle
de nameravanih ukrepov postavil 
tri zahteve: norme morajo biti jas
ne. da bi onemogočili različna tol
mačenja; ukrepi morajo biti začasni 
z določenim rokom: ne sme biti ' 
izjem. Najbolj bi namreč motilo av- j 
tomobiliste, ki bi bili primorani 
pustiti avto doma, videti običajne. 
privilegirance, kako se nemoteno 
vozijo. Carpi De Resmini se je iz
rekel tudi proti povišanju tarif av
tocest ob nedeljah in proti podra
žitvi bencina.

Podpredsednik CNEL Simoncini 
pa je poudaril, da so ukrepi za 
omejitev potrošnje bencina nujni, 
da pa jih je mogoče izvesti na 
tak način, da bi dosegli pozitivne 
rezultate na daljši rok ter s tem 
celo prispevali k spremembi meha
nizmov razvoja. Tako bi morali pre
pričati avtomobiliste, da se poslu
žujejo javnih prevozov in da ne ku
pujejo avtomobilov in motorjev 
višjega razreda, ki porabijo več 
bencina in v veliki meri nrihajajo 
iz tujine. Pač pa se je Simoncini 
izrekel proti prepovedi prometa ob 
nedeljah in praznikih.

Jugoslovansko-romunski 
pogovori zaključeni

BEOGRAD, 16. — V Beogradu so 
se danes končali razgovori med 
predsednikoma mešanega jugoslo
vansko - romunskega odbora za go
spodarsko sodelovanje, članom zvez
nega izvršnega sveta Dušanom Gli- 
gorijevičem in podpredsednikom ro
munskega ministrskega sveta Emi
lom Draganescom, o možnostih za 
nadaljnji razvoj gospodarskega in 
znanstveno - tehničnega sodelovanja

Rampazza. Ni hotel povedati nič me(j Romunijo in Jugoslavijo. Mini- 
drugega. Omenil je le, da bo jutri stra sta ocenila, da je v pretekli 
zaslišal Eugenia Rizzata. dobi prišlo do razširitve gospodar-

DRUCI DAN DELA MANJŠINSKE P0DK0NFERENCE

Nadaljevanje razprave 
o narodnostnih manjšinah

Izredno zanimiva in važna posega jugoslovanskih predstavnikov Jančiča 
in Jerija - Predstavnik italijanske unije Fusilli o jugoslovanskih 
irstavnih načelih ■ Številni posegi prisotnih znanstvenikov ■ Danes 

zaključna tiskovna konferenca Zanettija

Izraelske vojne ujetnike je na letališču dočakala ministrska predsednica
Met rova

Drugi dan sestanka znanstvenega 
odbora za pripravo mednarodne kon
ference o manjšinah je bil zanimiv, 
saj je v razpravo poseglo kar 23 
znanstvenikov, tako da se je raz
vijala ves dan skoro brez presled
ka. Zanimivo in še zlasti važno 
za slovensko narodnostno skupnost 
pa je dejstvo, da je velika večina 
govornikov obravnavala pereča 
vprašanja nacionalnih manjšin in 
da so mnogi pri tem izhajali iz 
izkušenj in ugotovitev, ki so jih 
navedli v prvem dnevu zasedanja 
štirje predstavniki slovenske narod
nostne skupnosti dr. šiškovič, dr. 
Lokar, dr. Štoka in Volk, ki so 
člani pripravljalnega odbora.

Še zlasti pa je potrebno močno 
poudariti prispevek jugoslovanske 
delegacije, ki je s številnimi, in to 
zelo tehtnimi, posegi pravilno usme
rila razpravo k obravnavanju na
cionalnih manjšin. V tej zvezi sta 
bila še zlasti zanimiva in važna po
sega beograjskega znanstvenika 
Koče Jenčiča in ljubljanskega znan
stvenika Janka Jerija.

Iz navedenega lahko zaključimo,
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V TEKU PRIPRAVE NA MEDARABSKO KONFERENC» NA VRHU

Z IZMENJAVO VOJNIH UJETNIKO V 
NAPETOST POSTOPOMA POPUŠČA

da se je pripravljalni sestanek v 
bistvu pozitivno zaključil in da so 
na njem jasno prišla do izraza sta
lišča o kompleksni obravnavi pere
čih vprašanj nacionalnih manjšin. 
Še zlasti pa je zanimivo, da je 
bilo mnogo govora o gospodarski 
in socialni komponenti nacionalno 
manjšinskega vprašanja, kar je bila 
sploh druga nič manj važna pozi
tivna plat te razprave. Seveda pa 
je bilo čutiti tudi nasprotne glaso
ve, pa čeprav nekoliko potišane, ki 
so skušali speljati konferenco na 
pot abstraktnosti in vnašanja naj
različnejših vprašanj, ki z bistvom 
nimajo prave veze.

Konferenco je otvoril predsednik 
Michele Zanetti, ki je ponovno pod
črtal, da je nastala iz lokalne spe
cifike v prepričanju, da lahko na 
ta način prispevajo k reševanju 
manjšinskih vprašanj tudi v drugih 
državah. Nato je govoril docent u- 
niverze v Salernu De Mauro, ki je 
zelo podrobno obrazložil sestavo je
zikovnih skupin v Italiji. De Mau
ro je tudi poročal o delu parlameli 
tarnega urada o manjšinah, katere
ga so ustanovili na predlog poslan
cev Lizzerà (KPI) in Compagne 
(PRI). Sedaj je že mnogo razpolož
ljivega pripravljenega materiala. 
Avstrijec Veiter je bil mnenja, da 
so manjšinska vprašanja sedaj pri
šla že nekako v modo in nato na
vedel celo vrsto študij in raznih 
publikacij, ki po njegovem mnenju 
predstavljajo osnovo za proučevanje 
manjšinskih vprašanj. Šved Lunden 
je izhajal iz lastnih izkušenj in je

Izraelske pobude za izmenjavo ujetnikov s Sirijo - Zajat: mirovna 
konferenca mora biti pod pokroviteljstvom svetovne organizacije

KAIRO, 16. —- Tudi danes se je 
nadaljevala izmenjava izraelskih in 
egiptovskih vojnih ujetnikov. Egip
čani sò osvobodili 27 Izraelcev, od 
katerih je bilo 19 ranjenih. Skupno 
je Kairo do sedaj osvobodil 54 Iz
raelcev. Iz Tel Aviva sta odleteli 
zjutraj dve letali z 250 egiptovski
mi ujetniki in 40 ranjenci. V teku 
današnjega dne bi Izraelci morali 
osvoboditi kakih tisoč Egipčanov. S 
tem bi se število vojnih ujetnikov, 
ki so jih osvobodili Izraelci, pove
čalo na 1.500.

Izraelska vlada je baje pri poseb
nem odposlancu OZN Robertu Gu- 
yerju sprožila vprašanje vojnih u-

RIM, 16. — Kot se je zvedelo, se . gospodarskih odnosov med obema
bo vlada verjetno sestala v pone- državama in da so posebno na
deljek popoldne. Na dnevnem redu ! področju industrijske kooperacije 
bo baje izključno odobritev neka- ; realne možnosti za nadaljnji napre-
terih sprememb v proračunu glede , dek in razširitev sodelovanja med
deželnih skladov. I obema državama.

skega sodelovanja in drugih oblik jetnikov, ki so v sirskih rokah. Ka
že, da so Sirci postavili tri pogoje 
za osvoboditev ujetih Izraelcev. Za
htevajo vrnitev trupel sirskih voja
kov, ki so padli v zadnji vojni, do
voljenje za sirske civiliste, da se 
vrnejo na domove, ki so na pod-

Po treh dneh pasivnega odpora v politehnični fakulteti so atenski študentje skušali korakati po mestu v
sprevodu. Policija jih je razgnala s solzilnimi bombami. Na sliki: študenti in delavska mladina zahtevajo

konec Papadopulosovega fašističnega režima. Poročilo o dogodkih na VIII. strani
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mednarodno konferenco o manj
šinah je potekal v zelo živahni 
in odprti razpravi, v katero je

Sindikalne zveze so objavile 
dokument s predlogi za novo 
energetsko politiko, ki bo v sre
dišču bodočega srečanja med 
vlado in sindikati. Sindikati daje
jo vrsto predlogov za rešitev e- 
nergetske krize ter analizirajo 
tudi sedanji položaj in perspek
tive omejevanja dobave petrolej
skih proizvodov.

Izmenjava vojnih ujetnikov med 
Izraelom in Egiptom se nadalju
je brez zastojev. V Tel Avivu in 
Kairu poudarjajo dobro voljo obeh 
vlad in ugotavljajo, da bi popu

ščanje napetosti lahko kaj kmalu 
omogočilo sklicanje mednarodne 
mirovne konference, ki pa bi mo
ral?, biti, kot je 'zjav.l Sadatov 
svetovalec Zajat, pod okriljem 
OZN.

Drigi dan pripravljalnega se
stanka znanstvene komisije za

včeraj poseglo kar 23 članov 
znanstvenega in priprav'jalnega 
odbora. Velika večina se je iz
rekla, da je treba predvsem o- 
bravnavati vprašanja narodnost
nih manjšin in mnogi so pri tem 
upoštevali poročilo predstavnikov 
slovenske manjšine o stanju Slo
vencev v Italiji. Še zlasti so bila 
zanimiva izvajanja jugoslovanskih 
predstavnikov ter mad njimi po
ročili prof. Jončiča in dr. Jerija.

ročju, ki so ga zasedli Izraelci prej
šnji mesec ter' priznanje statusa 
vojnih ujetnikov za palestinske gve
rilce, ki so jih Izraelci zajeli na 
sirski fronti. Kot piše telavivski 
dnevnik «Maariv» je Izrael že spre
jel prvi dve zahtevi.

Vojaški delegaciji Izraela in E- 
gipta se danes nista sestali. Med 
včerajšnjim pogovorom med gene
ralom Jarivom in generalom Dže- 
masijem naj bi imeli prva posveto
vanja o umiku nasprotujočih si čet 
na nove pozicije, ki naj bi bile po 
mnenju Izraelcev različne od seda
njih, različne pa tudi od tistih, ki 
so jih imeli 22. oktobra. Izraelski 
radio je označil včerajšnje srečanje 
kot neuradno. V Jeruzalemu tudi 
sodijo, da ne bodo zabeležili v izva
janju točke št. 2 sporazuma nobene
ga napredka, dokler ne bodo po
polnoma rešili vprašanja izmenjave 
vojnih ujetnikov in zapore ožine 
Bab El Mandeb.

V Kairu medtem poudarjajo, da 
je mir, čeprav počasi, čedalje bli
že. Vedno bolj pogosto govorijo o 
umiku izraelskih čet v notranjost 
Sinaja do gorskih prehodov Mitla 
in Giddi, kar bi omogočilo Egiptu, 
da ponovno omogoči plovbo po Su
eškem prekopu. Prost prehod naj 
bi imele tudi izraelske ladje. To bi 
omogočilo sklicanje mednarodne mi
rovne konference, za katero se bo
ri predsednik Sadat ter dokončno 
reš:tev krize na Bližnjem vzhodu 
in dokončno ureditev družbeno - po
litičnega položaja na tem področju.

Opazovalci v Kairu proučujejo tu
di izjavo izraelskega obrambnega 
ministra Dajana, ki je včeraj po 
povratku vojnih ujetnikov v Izrael 
rekel, da gre za prvo konkretno 
prijateljsko dejanje med Izraelom 
in Egiptom. Izrazil je tudi upanje, 
da bodo v bodoče reševali spore s 
pogajanji in ne s spopadom tankov 
in topov.

Obenem skušajo v Egiptu minimi
zirati polemične izjave libijskega 
predsednika Gedafija, ki odločno za
vrača vsak sporazum z Izraelci. V 
Kairu poudarjajo, da je previdna 
in umirjena politika predsednika Sa
data dosegla mnogo uspehov z re
lativno majhnim krvnim davkom.

Kar zadeva skorajšnjo medarab- 
sko konferenco na vrhu, ki bo 26. 
novembra v Alžiru kaže, da bodo 
na njej, kljub prvotnemu nasproto
vanju in notranjim polemikam pri
sotne vse arabske države, ki bodo 
tako imele priložnost, da izrazijo 
svoje stališče o egiptovski zahtevi 
po mednarodni mirovni konferenci, 
ki mora zagotoviti vsem državam 
in ljudstvom na Bližnjem vzhodu, 
vključno Izraelu in Palestincem, 
pravico do samoodločbe in do oze
meljske suverenosti. V okviru pri
prav na medarabski vrh je sirski 
zunanji minister Kadam prispel v 
Kairo na uradni obisk. Kadam je 
prinesel predsedniku Sadatu osebno 
poslanico sirskega predsednika Asa- 
da. Med svojim bivanjem v Kairu 
se bo Kadam sestal z egiptovskim 
zunanjim ministrom Fahnijem, s ka

genciji, da mora biti mednarodna 
mirovna konferenca pod pokrovitelj
stvom OZN in ne pod pokrovitelj
stvom obeh velesil. Zajat ni hotel 
komentirati vesti, po katerih naj bi 
se pogovori med Izraelom in Egip
tom začeli v Ženevi 9. decembra. 
Dodal je, da se bo egiptovska vla
da o tem izrekla ko bo vsa zadeva 
nekoliko bolj jasna.

Iz Poljske je odpotoval prvi od
delek poljskih oboroženih sil, ki ga 
bodo vključili v mirovne sile OZN 
na Bližnjem vzhodu. Gre za skupino 
padalcev VI. divizije. Skupno števi
lo poljskih vojekov v okviru mirov
nih sil OZN se bo v prihodnjih dneh 
povečalo na 700 mož.

Gedafi obišče Jugoslavijo
BEOGRAD, 16. — Na vabilo pred

sednika Jugoslavije Tita bo pred
sednik sveta poveljstva revolucije 
libijske arabske republike polkov
nik Moamer El Gadafi uradno obi
skal Jugoslavijo od 18. do 22. no
vembra.

Kissinger 
spet v ZDA

WASHINGTON, 16. — Ameriški zu
nanji minister Henry Kissinger se je 
popoldne vrnil v ZDA po 12-dnevnem 
potovanju po desetih bližnjevzhodnih 
in azijskih državah. Na svojem po
tovanju je odločno prispeval k ures
ničitvi premirja med Egiptom in 
Izraelom ter dosegel še večje zbli- 
žanje med Kitajsko in Združenimi dr
žavami. Ni mu uspelo prepričati A- 
rabcev, da bi ukinili embargo za iz
voz petroleja v ZDA. Japonskim vo
diteljem je obljubil, da si bo pri
zadeval in da bo posredoval pri ve
likih mednarodnih petrolejskih druž
bah, da bi povečale kvoto surovega 
petroleja za Japonsko, ki ji v bliž
nji bodočnosti grozi popolna gospo
darska paraliza spričo pomanjkanja 
nafte.

Po svojem prihodu v Washington je 
Kissinger imel dolg telefonski po
govor s predsednikom Nixonom, ki 
je v Floridi, kjer bo preživel konec 
tedna. Zunanji minister se je nato 
sestal s sovjetskim veleposlanikom 
Dobrininom, zjutraj pa bo sklical naj
višje vladne in vojaške predstavni
ke, katerim bo poročal o uspehih 
svojega potovanja. V torek bo imel 
o tem tiskovno konferenco.

Iz krogov vladnih funkcionarjev, 
ki so spremljali Kissingerja na nje
govem potovanju poročajo, da bo 
predsednik Nixon zelo verjetno poleti 
1974 ponovno obiskal Sovjetsko zve
zo. Okrepitev arabsko - izraelskega 
premirja naj bi po mnenju vladnih 
funkcionarjev, kaj kmalu privedlo 
do mirovnih pogajanj, zelo verjet
no v Ženevi. Edino vprašanje je 
še datum, ki je tesno povezan s 
političnimi volitvami v Izraelu, ki

terim bo proučil sedanji položaj na | bodo 31. decembra. Kaže, da je na 
Bližnjem vzhodu. Nekdanji egiptov- svojem potovanju v Pekingu Kissin-
ski zunanji minister in sedanji o 
sebni svetovalec predsednika Sada
ta El Zajat je trenutno v Maroku, 
kjer je izjavil maroški tiskovni a-

ger dosegel tudi skorajšnjo izmenja
vo veleposlanikov, še zlasti po ame
riški izjavi, da je Formoza le ses
tavni del Kitajske.

jih navedli na prejšnjem zasedanju 
slovenski predstavniki. Nato je spre
govoril Italijan Ardigò o nekaterih 
vprašanjih metode.

Izredno zanimanje je vladalo za 
izvajanje jugoslovanskega predstav
nika Koča Jončiča, ki se je strinjal 
z uvodno ugotovitvijo predsedujoče
ga Zanettija, da predstavljajo na
cionalne manjšine obogatitev in da 
je iz tega treba izhajati pri določa
nju vsebine. Jenčič je odločno izja
vil, da je za ožjo vsebino, zato da 
se obravnava samo narodnostne 
manjšine, ker bi se drugače vse 
razvodenelo in ne bi ničesar poglo
bili. Jončič je bil proti, da se ob
ravnava celo vprašanje socialno o- 
groženih skupin, kot so delavci - za
mejci v evropskih državah, kar je 
prav gotovo važen problem, toda to 
vprašanje se zastavlja povsem dru
gače, drugi so uradi, ki o tem od
ločajo in tudi drugačna bi morala 
biti sestava znanstvene skupine.

Dobršen del svojih izvajanj je 
Jončič nato posvetil kritiki stališč, 
ki so v razdobju med dvema sve
tovnima vojnama predvladala gle
de manjšinskega vprašanja v Dru
štvu narodov, kar je izkoristil na
cizem in fašizem. Takrat v resni
ci ni šlo toliko za skrb o manjši
nah, temveč za strah pred Leni
novim načelom o pravičnem odno
su do nacionalnih manjšin, ki je 
prišlo do izraza v dekretu o mi-u, 
ki ga je izdala oktobrska revolu
cija. Jončič je nato govoril o sla
biču do nacionalnega vorašanja v 
stari in novi Jugoslaviji ter pod 
črtal, da se sedaj ne govori več 
o manjšinah temveč o narodnostih 
in to ne glede na število, saj za
beležijo velike razlike od 29 ti
soč do milijona pripadnikov neke 
manjšine. Pri tem izhajajo iz mark
sističnega načela, da ne more biti 
svoboden narod, ki zatira druge 
narode in manjšine. Jončič je de
jal, da ne morejo biti z vsem za
dovoljni, toda splošni proces je 
zadovoljiv in to je tudi jugoslovan
ski prispevek k reševanju nacio
nalnih vprašanj in razvijanju prav
nih odnosov na tem področju.

Izhodišče pri reševanju manjšin
skih vprašanj mora biti v notra
njem pravu in iz njega k medna
rodnemu. Treba je poleg tega izha
jati iz gospodarskega in socialne
ga aspekta, ki je osnova za u- 
stvarjanje tudi kulturnih in drugih 
pravic.

Jončič je dejal, da se strinja s 
pravilnim političnim pristopom gle
de sestave članov konference, tako 
da so izključili neofašiste, ki bi 
prav gotovo ničesar pozitivnega ne 
prispevali in da Jugoslavija zahte
va, da se izključijo razne fašistič
ne politične emigrantske organizaci
je. Obžaloval je, da se na konfe
renco niso povabili predstavniki 
vzhodnoevropskih držav, kjer so 
številne manjšine s specifičnimi re
šitvami in s svojim pravnim siste
mom. Jončič je nato predlagal, da 
se v Trstu zbere ustrezna dokumen
tacija ter da se konferenca pretvo
ri v stalni organizem, kar je oce
nil tudi kot pomemben prispevek 
Italije k nadaljnjemu reševanju od
prtih vprašanj slovenske manjšine 
v Italiji.

Po krajšem posegu Belgijca Ver- 
cantorena je spregovoril prof. tržaš
ke univerze Udina, ki je predvsem 
ponovno podčrtal svojo zahtevo, da 
mora konferenca razpravljati o manj
šinah ne pa ob prisotnosti manj

šin. Pri tem je zelo ostro polemizi
ral s predsedujočim Zanettijem in 
zahteval v bistvu omejevanje kon
ference glede nacionalnih manjšin.

član pripravljalnega odbora Colli j« 
bil mnenja, da je politično sodelova
nje in politična prisotnost osnovna 
tudi za inanjšine ter da se pri tem 
prepleta z razrednim bojem. Obža
loval je veliko zamudo glede zakon
ske zaščite Slovencev in je bil mne
nja, da je konferenca akt dobre 
volje. Prof. Briigel je bil mnenja, 
da evropski svet in OZN do sedaj 
nista nič učinkovitega naredila gle
de zaščite manjšine. Lyttle iz Veli
ke Britanije je naštel zelo pisano po
dobo nacionalnih manjšin v Veliki 
Britaniji, njeno socialno in g-^nodr-- 
sko obeležje ter ostre spore, do 
katerih prihaja.

Predstavnik italijanske manjšine v 
Sloveniji Fusilli, kot je bil uradno 
predstavljen, je ugotovil, da je Ju
goslavija v 30 letih bogatih izku
šenj ustvarila svoj sistem, ki pa ga 
ni mogoče preprosto kopirati. Ta sis
tem temelji na samoupravi in omo
goča državljanu, da upravlja same
ga sebe. Osnovne pravice so zaščite
ne v zvezni ustavi, toda republike 
in tudi občine določajo mnogo kon
kretnih podrobnosti. Tako lahko pri
haja tudi do različnega načina gle
de zaščite manjšin. Italijanska uni
ja se trudi, da bi za vso manj
šino dosegla najboljše pogoje in je 
glede tega pričela s širšo razpravo. 
Fusilli se je zavzel za modeme o- 
blike zaščite manjšin in dejal da 
mora manjšina postati aktivni sub
jekt družbe, v kateri živi.

Janko Jeri, član instituta za narod
nostna vprašanja iz Ljubljane, je 
podčrtal skupno sodbo glede vloge 
manjšin in nato dejal, da so bila 
petrebna desetletja za dosego prija
teljskega sožitja med obema narod- 
nostima in državama. Večina sedaj 
sodi, da mora postati Trst mesto sre
čanj in miroljubnega delovanja, kar 
ustvarja novo kvaliteto. Jeri se je 
strinjal z izvajanji Zanettija o duhu 
helsinškega srečanja in o dokon
čnosti sedanjih obstoječih mejnih re
šitev v Evropi.

Jeri je nato obravnaval manjšin
sko zaščito in podčrtal načelo, da 
mora večina nujno sprejeti dodatne 
obveznosti, ki gredo preko tako ime
novane formalne enakopravnosti. Bis
tveno pa je tudi, da mora biti manj
šina zares suveren polnopravni sub
jekt, ki meritorno soodloča v vseh 
fazah pri oblikovanju ukrepov za 
svojo dejansko narodnostno emanci
pacijo. Jer: se je izrekel proti izola
ciji in ugotovil, da se lahko samo 
enakopravna manjšina konstruktivno 
odpira proti večini in tako žlahtni 
medsebojne stike.

V tem okviru je še posebej pou
daril nujnost nemotenih vez prizade
te manjšine z matičnim narodom. Od
ločno je zavrnil teorijo o ugotavlja
nju manjšine ter podčrtal delovanje 
Instituta za narodnostna vprašanja 
v Ljubljani, ki podrobno spremlja 
dogajanja in konkreten položaj slo
venske manjšine v Italiji.

V razpravo so nato še posegli ko
roški Slovenec prof. Prunč, prof. Bar
tole, prof. Barsaglia. Amerikanec 
prof. Goffman, jugoslovanski Ma
džar prof. Rehak, prof. Tramarolo in 
prof. Pizzorusso. Zelo zanimiva so 
bila izvajanja ljubljanskega geogra
fa prof. Klemenčiča o odnosih med 
manjšino in prostorom, ko gre za 
nov proces in ko se nacionalno vpra
šanje zastavlja na nov način. Med 
zadnjimi sta spregovorila še Fran
coz Domenach in predstavnik jugo- 
slovenske albanske manjšine Zajmi.

Pripravljalni sestanek znanstvene 
komisije se je včeraj nadaljeval v 
treh oziroma štirih pododborih, danes 
pa bo ob 16. uri tiskovna konferenca.

Za sodelovanje med mesti 
na obalah Jadrana

BEOGRAD, 16. — Zastopniki mest 
gornjega dela Jadrana so danes na 
sestanku na Reki sprejeli predlog 
stalne konference mest Jugoslavi
je za vzpostavitev sodelovanja z 
mesti na italijanski obali Jadrana. 
Ker so se za to sodelovanje že prej 
izrekla ostala mesta jugoslovanske 
obale, se pričakuie, da bo prvo 
srečanje zastopnil.ov mest obeh 
strani Jadrana marca prihodnjega 
leta v Splitu. Predvioeva se, da se 
bo tega srečanja udeležilo okrog 
250 zastopnikov 70 mest z obeh 
strani Jadranskega morja. Po miš
ljenju zastopnikov mest gornjega 
dela Jadrana bi organizacijski od
bor moral pripraviti in določiti te
me za prvo srečanje. Sodi se, da 
bi bilo koristno, da bi se na tem 
sestanku razgovarjali o zaščiti člo
veškega okolja, posebno morja, ki 
je za turizem obeh sosednjih držav 
posebne važnosti. Sodi se nadalje, 
da se bodo na prvem sestanku v 
Splitu dogovorili ne le o sodelova
nju na gospodarskem, temveč tudi 
na drugih področjih družbene dejav
nosti. Reka je kandidirala za 
sedež stalnega tajništva srečanja 
jadranskih mest.
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ODOBREN SKLEP 0 USTANOVITVI 
8 OBČINSKIH OTROŠKIH VRTCEV

Predviden novi slovenski otroški vrtec za mestno središče

SINOČI V GLEDALIŠČU «VERDI»

Tržaški občinski svet je na svoji 
sinočnji seji z večino glasov odo
bril predlog, ki ga je obrazložila 
odbornica Bennijeva, o ustanovitvi 
8 novih občinskih otroških vrtcev. 
Za pet od teh vrtcev je že vse 
urejeno, za tri pa je treba še za
gotoviti primerne prostore in oseb
je. Med slednje tri spada tudi nov 
slovenski otroški vrtec, ki bo ver
jetno nastanjen v Slovenskem di
jaškem diomu. Odbornica Bennije
va je navedla statistične podatke 
o številu vpisanih otrok za lansko 
šolsko leto. V občinskih otroških 
vrtcih je bilo 'ani razpoložljivih 
3965 mest v italijanskih sekcijah 
in 150 v slovenskih sekcijah, v o- 
troških vrtcih ONAJRC je bilo raz
položljivih 1430 mest. od teh 250 
v iteli lanskih sekcijah in 470 v 
slovenskih sekcijah, v drugih vrt
cih pa 3280 mest, cd teh 2085 v 
itali ianskih in 195 v slovenskih sek
cijah.

Občinska svetovalka Zorzinijeva 
(KPD je poudarila pedagoški in 
socialni pomen otroških vrtcev ter 
nujnost novih šolskih gradenj in 
večje skrbi za zadostno število 
snosobnega osebja. Prikazala je tu
di obstoječe stanje in potrebe. Od
bornik dr. Dolhar je izrazil zado
voljstvo zaradt ustanovitve novih 
vrtcev, zlasti slovenskega vrtca v 
mestu samem, in je poudaril, da 
to spada v okvir upravno politič
nega sporazuma levosredinske u- 
prave. Svetovalec Fabiani (KD) je 
med drugim priporočil, naj bi ob
činska uprava poskrbela za izpo
polnjevalne tečaje za učno in po
možno osebje, kar je zahtevala tu
di svetovalka Burlova CKFI).

Občinski svet je odobril vrsto 
raznih sklepov, med katerimi so tu
di nekatere spremembe v sestavi 
rajonskih konzult. Tako bo v ra
jonski koozulti za vzhodni Kras 
Marjan Kralj (KPD nadomestil 
Josipa Žagarja., v rajonski konzul- 
ti pri Sv. Ivanu pa bo Duško U- 
dovič nadomestil Loredano Basso 
por. Dionisi 1KPI).

Z večino glasov je bil odobren 
tudj predlog, da se občinskemu 
podjetju ACEGAT dovoli prevzem 
predujma za kritje nujnih izdat
kov. Tako bo zadolžitev ACEGAT 
dosegla 13,8 milijarde lir.

misli in želji Slovenske narodne 
skupnosti ter vsega demokratičnega 
prebivalstva in da bo temeljito ob
ravnaval probleme, ki zadevajo 
predvsem slovensko narodnostno 
skupnost v Italiji. Izvršni odbor je 
izrazil začudenje, ker v priprav- 
Ijalnem odboru ni zastopana z več
jim številom svojih predstavnikov 
goriška pokrajina ter je hkrati iz
razil nezadovoljstvo, ker se bo vi
demska pokrajina udeležila kongre
sa le kot opazovalka, čeprav je 
znano, da je problem slovenske na
rodnostne skupnosti zelo pereč prav 
v tej pokrajini in da terja čim
prejšnjo pravično rešitev. Sloven
ska skupnost pozdravlja znanstve
nike ter člane pripravljalnega od- 
bora. ki so se zbrali v četrtek na 
Tržaškem in jim želi, da bi uspeš
no opravili svoje delo.

Izvršni odbor Slovenske skupnosti 
je na zadnji seji obravnaval tudi

organizacije zahtevale naj se zem
lja v Osapski dolini vrne lastnikom 
in naj se takoj prekličejo razla
stitveni ukrepi ne glede na objek
te, ki naj bi jih zgradili v tej do
lini.

Slovenska skupnost poudarja, da 
je treba Osapsko dolino ovrednotiti, 
saj tu obstajajo odlični pogoji za 
razvoj vrtnarstva. Varljivo je pri
čakovati v nedogled, da bi namesto 
«Vincorja» postavili kake druge in
dustrijske objekte, o katerih danes 
ni niti duha ne sluha.

Slovenska skupnost ponovno po- 
u d ar ja, da je proti vsakemu raz
laščanju, ker se na ta način iz
podkopavajo slovenski narodni te
melji.

LEPA IZVEDBA «PRODANE NEVESTE» 
Z ANSAMBLOM ZAGREBŠKE OPERE

Številni in topli aplavzi občinstva or/iestru, solistom, zboru in plesalcem 
tudi med prizori in zlasti po zaključni sceni - Pevsko in igralsko lepe 
kreacije Mirke Klarič, Franja Paulika, Franju Petrušanca in drugih

• Vladni komisar prefekt Di Loren
zo je včeraj sprejel na vljudnostnem 
obisku novega častnika belgijskega 
konzula- - - ------------- ----- —------ v Trstu Fulvia Anzellotti-

druge pereče probleme, pri čemer ja, ki ga je spremljal bivši konzul 
je ugotovil, kako so vse slovenske | dr. inž. Francesco Faccanoni.

.........................................................................................................................................................................................................................iiiiiniiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiinnlllillliiiiniiiiiimilliilin«

Barvitost, ljudskost, domačnostno 
igriva prisrčnost in sproščenost slo
vanske folklore in melodičnosti so 
vnesle sinoči v gledališče Verdi ne
običajno vzdušje, neobičajno za am- 
bient, ki je sicer odličen poznavalec 
klasičnega opernega repertoarja in 
tudi vse bolj odprt za sodobno sno
vanje na področju operne dejavno
sti, ki pa je vendarle še vedno 
malo seznanjen s slovansko operno 
ustvarjalnostjo z izjemo ruske, ko- 
likoi sodijo Boris, Igor in druga dela 
tudi že v operno klasiko. «Prodana 
nevesta» je za velik del tradicio
nalnih obiskovalcev Verdija pred
stavljala dejansko novost, saj je ta 
biser Smetanove operne ustvarjal
nosti bil doslej v gledališču Verdi 
na repertoarju le enkrat (v letu 
1949), pa tudi sicer še ni dobil 
ustreznega mesta v repertoarjih ita
lijanskih gledališč, čeprav je obšel

DELO DEŽELNIH ORGANOV

Deželni obračun in proračun 
v obravnavi prve komisije

Deželna dokumenta so orisali predsednik deželnega 
odbora Camelli ter odbornika Coloni in De Carli

Prva komisija deželnega sveta, ki tovanje večletnih proračunov, ki naj
i io C ocf o 1 rt r-\r>r\A\ «»«J _________________________ “ . i.___________ _________ 1 

Poročilo s seje 
Slovenske skupnosti

se je sestala predvčerajšnjim pod 
predsedstvom prof. Ribezzija, je za
čela s proučevanjem deželnega pro
računa za finančno leto 1974 ter 
obračuna za leto 1972. Seje so se 
udeležili tudi predsednik deželnega 
odbora Comelli, odbornik za finan
ce Coloni in odbornik za načrtova
nje ter proračun De Carli, ki so 
komisiji orisali dva pomembna za
konska osnutka.

Coloni je po kratki obrazložitvi 
obračuna za finančno leto 1972 ori
sal glavne smernice proračuna, o 
katerem je takoj na začetku de
jal, da ne more v celoti odražati 
programske opredelitve, kakršno 
je napovedal predsednik deželnega 
odbora, v kolikor gre za program
sko delo, ki je bilo izvršeno le 
v nekaj mesecih. Gre zato za «pre
hodni proračun», . je dejal Coloni, 
čeprav uvaja nekatere novosti. Vsa 
prizadevanja so v tem okviru uper
jena v osredotočsoje razpoložljivih 
sredstev v nekatere 'pomembnejše'

Ob pripravljalnem sestanku za 
kongres evropskih narodnih manj- 

*#ln, ki bo maja prihodnjega, leta v 
Trstu je izvršni odbor Slovenske 
skupnosti izrazil upanje, da bo kon- I posege. Poleg tega se s tem pro- 
gres dejansko ustrezal prvotni za- 1 računom ustvarjajo pogoji za načr-
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NA ODKRITJU SPOMENIKA-GROBNICE V GONARSU

Jugoslovansko delegacijo 
bo vodil član zveznega IS

V Sansepolcru bodo spomenik padlim 
Jugoslovanom odkrili 16. decembra

Včeraj se je mudila v našemu 
mestu pomočnica jugoslovanskega 
zveznega sekretarja za delo in so
cialno politiko Nevenka Novakovič,
ki se je vračala iz Rima, kjer se odpeljale v času okupacije v tabo
je kot šef jugoslovanske delegacije 
za postavitev spomenikov Jugoslo
vanom, ki so v času druge svetov
no vojne padli ali umrli na ozem
lju Italije, dogovarjala z ustrezni
mi italijanskimi oblastmi o formal
nostih v zvezi z odkritjem spomeni
kov — grobnic v Gonarsu in San
sepolcru.

Kakor smo ob času že poročali, 
bo odkritje spomenika — grobnice 
v Gonarsu, kjer je bilo v letih 
1941-1943 fašistično koncentracijsko 
taborišče, v katerem je umrlo več 
kot 400 slovenskih internirancev, 
drugo nedeljo prihodnjega meseca, 
to se pravi 9. decembra 1973. Sve
čanosti bo, kot smo zvedeli, priso
stvovala jugoslovanska delegacija, 
ki jo bo vodil član zveznega izvrš
nega sveta. Temu ustrezna bo tu
di delegacija rimskih oblasti, ki so 
v sedanjem primeru pokazale vso 
dobro voljo in zavzetost, da se pre
kopu posmrtnih ostankov in od
kritju spomenika da svečan zna
čaj. Na sedanjem dogovarjanju v 
Rimu je prišlo do manjših korek
tur seznama žrtev, kajti posebno 
pomanjkljiv je seznam pogrešanih.

Kakor nam je povedala pomočni
ca zveznega sekretarja Nevenka No
vakovič, so jugoslovanski delegaciji 
šli v Rimu in v Gonarsu na roko 
in pokazali veliko razumevanje, po
sebno velja to za župana Gonarsa 
Tosa.

Idejni načrt za spomenik — grob
nico v Gonarsu je napravil beo
grajski kipar Miodrag Živkovič, pro
fesor na beograjski likovni akade
miji in znan jugoslovanski kipar, 
ki je napravil tudi spomenik padlim 
na Sutjeski.

Spomenik padlim, umrlim in po
grešanim jugoslovanskim državlja
nom v Sansepolcru pa bodo od
krili teden dni pozneje, torej 16. 
decembra letos. Tudi glede te sve
čanosti so se v Rimu dogovorili, 
da bo na enaki ra/i.’’ kot tista v 
Gonarsu, to se pravi, da bo jugo
slovansko delegacijo na odkritju vo
dil član zveznega izvršnega sveta, 
čemur ustrezno bo sestavljena tu
di italijanska delegacija. V Sanse
polcru, kakih 30 km od Arezza, 
bodo odkrili spomenik stotinam ju 
goslovanskih državljanov, ki so umrli 
v taborišču Renicci ter v drugih 
taboriščih srednje Italije ali padli

kot borci partizanskih brigad. Gre 
za stotine Slovencev, Hrvatov, Črno
gorcev in drugih Jugoslovanov, ki 
so jih italijanske fašistične oblasti

rišča aii v zapore in so se nato 
po razpadu italijanske vojske v 
septembru 1943 ali po izpustitvi iz 
zaporov priključili italijanskim par
tizanskim formacijam, v nekaterih 
primerih pa celo sami formirali par
tizanske grupe. Načrt za spomenik 
v Sansepolcru je izdelal jugoslovan
ski kipar Jovan Kratohvil.

bi predvideli načrtovano uporabo 
vseh razpoložljivih finančnih zmog
ljivosti. Coloni je nato poudaril, da 
so pri izdelavi proračuna za prihod
nje finančno leto v prvi vrsti upo
števali vprašanje omejitve tekočih 
stroškov in so v ta namen znižali 
splošne izdatke z 8,83 odst. na 8,17 
odst. Nasprotno pa so se predvi
deni izdatki za splošno družbeno 
porabo zvišali za eno milijardo in 
200 tisoč lir. Coloni se je nato 
zadržal pri vprašanju novih inve
sticij ter glede tega dejal, da novi 
proračun predvideva vsaj v poskus
ni fazi uresničevanje koordinacije 
pri uporabi finančnih sredstev, kar 
bi pripomoglo tudi k postopnemu 
zmanjševanju pasive. Kar zadeva 
skupni sklad, ki je namenjen no
vim pobudam, je odbornik za fi
nance dejal, da- ga bodo uporabili 
za vrsto posegov, ki so jih sicer 
začeli že v preteklosti, a jih bodo 
sedaj-obnovili.

O strukturi in obsegu deželnega 
proračuna je nato spregovoril od
bornik za načrtovanje ter podpred
sednik deželnega odbora De Carli, 
ki se je o proračunu v splošnem 
ugodno izrekel. Glede izdatkov je 
dejal, da obsegajo 31,6 milijarde te
kočih stroškov, kar predstavlja 35 
odstotkov vseh izdatkov ter 58,3 mi
lijarde lir za razne investicije, kar 
predstavlja 65 odstotkov. To raz
merje jasno dokazuje produktivisti- 
čen značaj in usmeritev proračuna 
in odpira velike možnosti za resno 
in uspešno delo deželne uprave. O- 
benem je odbornik izjavil, da od
pira ta usmeritev proračuna, ki 
predvideva zadrževanje tekočih stro
škov, nove možnosti za zagotovitev 
zadostne finančne zmogljivosti tudi 
za bodoči večletni proračun.

Potem ko je omenil vse možne 
vire finansiranja za omenjeni več
letni proračun, je De Carli obrav
naval povezavo med deželnim pro
računom in splošnim položajem v 
državi. Ob tem je dejal, da dežela 
lahko s pametnimi investicijskimi 
posegi zaustavi inflacijski pritisk, 
ne da bi pri tem trpela produkcij
ska zmogljivost. De Carli je svoj 
poseg zaključil s trditvijo, da bo
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S PKEDSINOČNJEGA SESTANKA VODSTVA

Novo razmerje med strujami 
v pokrajinskem vodstvu PSI

Z glasovi «presenze», levice in Bertoldijeve 
sir n je odobreno poročilo tajnika Ghersija

morala dežela v bodoče sprejeti za 
premostitev velike razlike med po
vpraševanjem in dejanskimi finanč
nimi zmogljivostmi jasne izbire s 
korenitim pregledom in preobliko
vanjem deželnih zakonov.

Ob zaključku predložitve obraču
na in proračuna v komisiji je spre
govoril še predsednik deželnega od
bora Comelli, ki je izrazil svoje 
zadovoljstvo nad novo formulo iz
delave teh dokumentov. Glavna skrb 
deželne uprave v tej mandatni do
bi, je zaključil Comelli, bo usmer
jena v reševanje pasive v obraču
nih s skrbno selekcijo posegov. 
Predsednik je nato seznanil prisot
ne z razgovori, ki jih je imel v 
preteklih mesecih z vladnimi orga
ni ter predstavniki drugih dežel. 
Dežela Furlanija - Julijska krajina 
se aì. odpovedala-splošnihWjjravi 
o reformi dežele med-vlado^r-po
sameznimi deželami z navadnim 
statutom, je zaključil Comelli, če
prav ima naša- dežela posebni statut.

domala že vso Evropo in svet.
Toda glasba ima svojo univerzal

no moč in sinočnja prva od štirih 
uprizoritev, ki jih bo tržaškemu 
občinstvu v teh dneh posredoval 
celotni ansambel Opere Hrvaškega 
narodnega gledališča iz Zagreba, 
ie to v celoti potrdila. Čar slovan
ske folklore in melodičnosti, iz ka
tere je s patriotično zarastjo in 
umetniško genialnostjo zajemal ve
liki češki skladatelj Smetana tako 
v svojih opernih, kot tudi simfo
ničnih, komornih in vokalmh sklad
bah. je ogrel celo premiersko ob
činstvo. Odgrnil mu je lepote, ki 
s svoio elementarno pristnostjo u- 
stvarjajo izjemno razpoloženje, ko 
glasba zmaguje nad vsem drugim.

Toda uspeha sinočnje uprizoritve 
— čeprav v prvi vrsti -r- vendarle 
ne gre pripisovati samo glasbenim 
ndl'kam te Smetanove umetnine. 
Pripisati ga je treba tudi izvedbi, 
ki so nam jo nudili zagrebški iz
vajalci začenši z orkestrom pa 
preko solistov vse do odličnega 
zbora in baletnih plesalcev. Orke
ster pod vodstvom dirigenta Nikše 
Bareze je požel prvi zasluženi a- 
vlavz že po odlični izvedbi pre- 
Iv.diia, v kateri so zlasti godalne 
skupne prikazale naravnost virtuo
zno igro. Tudi v nadaljevanju ie 
potem orkester muziciral dinamič
no in barvHo in razen v prvem 
delu tudi vseskozi ubrano z zbo
rom in solisti.

V solističnih vlogah je bila Mir
ka Klarič pevsko in igralsko zelo 
prikurma Marinka in tenorist Kru- 
no Cigoj njen vreden partner v 
vlogi Janka. Prav tako je pevsko 
in igralsko prepričal basist Franjo 
Petrušanec v vlogi ženitnega me- 
šetaria Kecala, medtem ko je 
Franio PauVk ustvaril naravnost 
imenitno komično figuro nesrečne
ga Vaška. V solističnih vlogah so 
izstopali, še Boris Vajda (Kruši- 
na). Jasna Padolšak (Ljudmila). 
Anton Prus (Miha) km. gost. iz 
ljubljanske Opere. Miriano Diord 
ievir (Hata), na še Tuanm'r Alau- 
novič kot cirkuški d!rektor. Mir- 
innri Bohnnec kot Esmeralda in 
Filin Vrcak kat Indvanec.

Zbor je svojo vlogo opravil zelo 
zadovoljivo, zlasti na začetku dru
gega dejanja in v zaključnem prizo
ru. Baletni vložki so bili zlasti po 
koreografski strani dobro zasnovani, 
odličen je bil tudi prizor' s cirku
škimi artisti.

K barvitosti predstave so pomemb
no prispevali kostumi in stilizirana 
vrtljiva scena, fcr je omogočila di-

Komisija se bo spet sestala pri- namičen potek predstave, kar je 
hodnji teden. 1 tudi zasluga domiselne režije. Ob-
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Z NEDAVNE SEJE UPRAVNEGA SVETA

Odobren proračun za leto 1974 
Avtonomne letoviščarske ustanove

Na seji so določili tudi datum za prihod- 
nji festival znanstvenofantastičnega filma

Predsinočnjim so se sestali pred
stavniki pokrajinskega vodstva PSI. 
Na sestanku je politični tajnik Lu
cio Ghersi poročal o zaključkih o- 
siednjega vodstva stranke ter o 
pomenu teh zaključkov na deželni 
in krajevni ravni. Po obširni raz
pravi je vodstvo izglasovalo nje
govo poročilo z glasovi Mancinije
ve, Lombardijeve in Bertoldijeve 
struje. Proti so glasovali pristaši 
De Martina in avtonomisti. V svo
jem poročilu je Ghersi obravnaval 
tudi vprašanje preverjanja med le
vosredinskimi silami v Trstu. V tr
žaškem pokrajinskem vodstvu so
cialistične stranke je sedaj številč
no razmerje 18 proti 13 — večino 
torej sestavlja 12 predstavnikov 
«presenze», 3 predstavniki Bertol
dijeve struje ter 3 predstavniki le
vice. Bertoldijeve strujo v Trstu 
predstavljajo Salvo Teiner, Pasqua
le Visentin in Vittorio Ruan. Novo 
nastali položaj v pokrajinskem vod
stvu odpira tako spremembe v sa
mem tajništvu stranke: Giordano 
Bruno Mislei, ki je bil določen v 
deželni izvršni odbor stranke se je 
odpovedal mestu pokrajinskega pod 
tajnika in na njegovo mesto je bil 
poklican Pasquale Visentin, ki se 
tako pridružuje Robertu Kervinu. 
Visentin je bil skupaj z Antoniom 
Fabianom in Matteom Sartorettom 
imenovan za člana pokrajinskega

izvršnega odbora. Za svetovalca ro
tacijskega sklada za gospodarske 
in industrijske pobude na Tržaškem 
in Goriškem je bil imenovan dr. 
Marcello Gullini.

Danes v Vidmu 
deželni aktiv PSI

Danes se bo na sedežu furlan
ske federacije PSI (v Vidmu, Ul. 
Coloredo 10) sestal deželni aktiv so
cialistične stranke. Tema razprave 
bo «Deželna politika stranke od 
kongresa v Lignanu do izvolitve de
želnega odbora levosredinske koali
cije». Uvodna poročila bodo podali 
deželni tajnik Tringale, član dežel
nega izvršnega odbora dr. Tosolini 
ter deželni odbornik in podpredsed
nik deželnega odbora De Carli. Pri
kazali bodo tehnično gospodarsko 
vsebino levosredinskega sporazuma 
ter delo deželnega odbora.

Na zasedanje so povabili poleg 
predstavnikov deželnega vodstva tu
di socialistične parlamentarce iz 
naše dežele, ostale izvoljene pred
stavnike stranke, v krajevnih svetih 
in upravah, deželne in pokrajinske 
socialistične tajnike sindikalnih kon 
federacij ter člane izvršnih odborov 
vseh štirih pokrajinskih federacij 
italijanske socialistične stranke.

Upravni svet Avtonomne letovi
ščarske in turistične ustanove v 
Trstu je na svoji zadnji seji, ki je 
bila v sredo, 14. novembra, kateri 
je predsedoval prof. Edoardo Cum- 
bat, odobril proračun za poslovno 
leto 1974. Kot je znano mora nam
reč ustanova po zakonu izpolniti to 
dolžnost najkasneje do 30. novem
bra vsako leto.

Proračun je na začetku seje ob
širno orisal sam predsednik usta
nove, ki je ob tem v glavnih smer
nicah podal program dejavnosti Av
tonomne letoviščarske in turistične 
ustanove v prihodnji sezoni — de
javnost, je poudaril, ki obsega šte
vilne in različne sektorje, od rekla
me in propagande in raznih pri
reditev do številnih javnih del, ki 
bodo prispevale k turistični valori
zaciji našega mesta. Posebej je po
udaril, da se je ustanova pri u- 
porabi in usmerjevanju sredstev dr
žala zdravih gospodarskih kriteri
jev, kar dokazuje resnost uprave. 
V tem pogledu je namreč splošen 
predvideni strošek za prihodnje po
slovno leto znatno nižji, če ga pri
merjamo s preteklimi poslovnimi 
leti.

Delovni program za prihodnje le
to je obenem odprt, je med drugim 
rečeno v poročilu, vsem pobudam 
ter prireditvam kulturnega, znan
stvenega, umetniškega, rekreacij
skega in športnega značaja, ki za
vzemajo splošen turistični pomen in 
so kot take namenjene valorizaciji 
našega mesta v vsedržavnem ter 
svetovnem merilu.

Upravni svet je na zadnji seji 
obenem odobril okvirni program 
dvanajste izvedbe mednarodnega fe
stivala znanstveno - fantastičnega 
filma. Glede tega se je ustanova 
že podrobneje dogovorila z medna
rodno federacijo združenj filmskih 
producentov. Festival znanstveno - 
fantastičnega filma naj bi torej bil 
prihodnje leto na sporedu od sobo
te, 6. julija, do sobote, 13. julija.

Delo pokrajinskega odbora 
za nadzorstvo nad cenami

Na tržaški prefekturi se je vče
raj sestal pod predsedstvom pre
fekta Di Lorenza pokrajinski od
bor za nadzorstvo nad cenami, ki 
je proučil sedanji položaj na pod
ročju cen v naši pokrajini. Prefekt 
je na začetku poudaril, da je še 

‘vedno v veljavi vladni ukrep o za-

mrznjenju cen široke potrošnje. 
Prav tako se v skladu z navodili 
medministrskega odbora za nadzo
rovanje cen nadaljuje delo opera
tivnih skupin, ki pregledujejo trgo
vine in javne lokale. Ob tem je 
prefekt izrazil prepričanje, da bodo 
v našem mestu glede na resnost, 
ki so jo dokazali tržaški trgovci 
pri izpolnjevanju navodil odbora za 
nadzorovanje cen, posegi teh nad
zornih skupin zelo omejeni.

Odbor je nato podrobno proučil 
cene posameznih vrst blaga široke 
potrošnje. O dobavi in cenah raz
nih goriv je prefekt dejal, da je 
stanje sicer zaskrbljujoče, a da ga 
ni mogoče rešiti v okviru pokra
jinskega odbora, čeprav se je pre
fektura odločno zavzela za reševa
nje nekaterih problemov.

Prefekt je na koncu povedal, da 
so nadzorne skupine pregledale do
slej 4.452 trgovin in javnih lokalov. 
Pri tem so ugotovile 205 prekrškov, 
ker lastniki niso razobesili sezna
ma s cenami. V 68 primerih pa so 
ugotovili, da so lastniki uvajali ne
dovoljene cene.

• V nedeljo, 18. t. m. bo v sedežu 
KPI pri Magdaleni praznik včlanje
vanja in proslava oktobrske revo
lucije. Govo*»1 bo sen. Paolo Se
ma. V torek bo v krožku «Krečič» v 
Barkovljah proslava oktobrske »“’-’o- 
lucije in sestanek sekcije z Grete. 
Govorila bosta Ezio Martone in Ful
vio Tribusson.

Mleko in vitamin C 
za finančne stražnike

Poslanci Albin Škerk, Mario Liz
zerò in Enzo Menichino (KPI) so 
poslali ministru z’' finance in mi
nistru za notranje zadeve vpraša
nje, ki zadeva zdravstveno oskrbo 
finančnih stražnikov na cestnih pre
hodih z Jugoslavijo. Le ti vdihujejo, 
vsak dan, pokvarjen zrak, pomešan 
z izpušnimi plini desettisočev avto
mobilov, ki se vsak dan pomikajo 
skozi te mejni prehode. Medtem ko 
prejemajo policijski stražniki vsak 
dan po pol litra mleka in eno dozo 
vitamina C («Cebion», kar pa je, 
po mnenju prizadetih odločno pre
malo), tega ne uživajo finančni straž
niki. Poslanci KPI sprašujejo, za
kaj tako različno ravnanje in če 
namerava vlada poskrbeti za u- 
strezno zdravstveno zaščito teh u- 
službencev.

činstvo ni šledilo z aplavzi ne le na 
koncu, temveč tudi za posamezne 
solopeve.

Med gosti gledališča Verdi so bili 
poleg ravnatelja zagrebške Opere 
Škiljana tudi predsednik zabreške 
občine Ivo Vrhovec in sekretar za 
kulturo SR Hrvaške Veselko Velčič, 
med občinstvom pa so bili tudi šte
vilni predstavniki tržaškega itali
janskega in slovenskega političnega, 
kulturnega in javnega življenja, ki 
so s svojo prisotnostjo potrdili ve
ljavnost takih kulturnih izmenjav.

j. k.

S 1. januarjem višje 
pristaniške tarife

Upravni svet Pristaniške ustano
ve je na včerajšnjem sestanku 
sklenil zvišati s 1. januarjem pri
hodnjega leta pristaniške tarife, da 
bi lahko na ta način kril predvi
deno razliko v proračunu za pri
hodnje finančno leto. Povišek tx> 
različen za različne blagovne sek
torje in bo znašal od 10 do 30 od 
stotkov. Na ta način bo predvsem 
olajšano konkurenčno blago, med
tem ko bodo težje breme nosili 
tisti sektorji, ki sedaj nimajo huj
še konkurence.

# V preteklem oktobru je prefektura 
odredila na podlagi čl. 91 cestnopro
metnega zakonika odvzem 16 voz
niških dovoljenj osebam, ki so za 
krivile hude prometne nesreče s 
smrtnimi izidi. Dve dovoljenji so od
vzeli zaradi večkratnih kršitev za 
kona, tri pa zaradi nesposobnosti 
voznikov. Prefektura je nadalje za 
časno odvzela 25 dovoljenj avtomo
bilistom, ki se niso javili na po
novnem izpitu.

V univerzitetni kliniki tržaške 
psihiatrične bolnišnice je včeraj 
54-letmi Remigio Kautschitsch iz Ul. 
Bdasoletto 10, ki se je že nekaj 
dni zdravil v omenjeni bolnišnici, 
napravil samomor. Kautschitsch je 
poskusil samomor že preteklo sre
do, ko se je pognal pod avtobus, 
vendar mu ta usoden korak ni u- 
spel. žal se mu je to posrečilo 
včeraj zjutraj. Izrabil je ugoden 
trenutek ter se pognal skozi okno 
drugega nadstropja.! •''Ril j,e pr; pri. 
či mrtev.

MLADINSKI KROŽEK 
Trst

Ulica Ginnastica It. 72

priredi danes ob 19.30 ples.

Vljudno vabljeni

UMOVANJE V BOHINJU
Potovalni urad «Aurora» orga

nizira 5-dnevno zimovanje v Bo
hinju (hotel Zlatorog), in sicer 
od nedelje, 30. decembra 1973 
do četrtka, 3. januarja 1974.

Cena zimovanja je 42.000 lir, v 
kar je všteto:
L Vožnja z avtobusom iz Trsta 

v Bohinj in nazaj.
2. Usluge polnega penziona od 

kosila prvega dne do kosila 
petega dne.

3. Silvestrska večerja.
4. Prevozi z avtobusom od hote

la do žičnice na Vogel in ne
omejeno število voženj na 
vlečnicah in sedežnicah na 
Voglu.

5. Spremstvo.
Informacije in vpisovanje pri 

potovalnem uradu «Aurora», Ul. 
Cicerone št. 4, telef. 29243.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 17. novembra 

LJUBA
Sonce vzide ob 7.07 in zatone ob 
16.33 — Dolžina dneva 9.26 — Lu
na vzide ob 00.00 in zatone ob 12.45.

Jutri, NEDELJA, 18. novembra
MILKO

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
12,9 stopinje, najnižja 11,1, ob 19. 
uri 11,9 stopinje, zračni pritisk 1012,7 
mb rahlo narašča, veter 3 km na 
uro jugovzhodni, vlaga 80-odstotna, 
nebo pooblačeno, morje mimo, tem
peratura morja 14 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 16. novembra 1973 se je v Tr

stu rodilo 17 otrok, umrlo pa je 12 
oseb.

UMRLI SO: 44-letni Alojz Bo
gateč. 73-letna Alojzija Žerjal por. 
Gec., 51-letni Ferruccio Pecenco, 68- 
letni Umberto Zanghi, 84-letna Ar
mida Buttinasca vd. Pertot, 73-let- 
na Albina Rom, 2 dni star Gabriele 
Blasutto, 77-letna Giuliana Malalan 
vd. Carli, 72-letna Nerina Wranit- 
zky por. Cameri, 73-Ietai Giuseppe 
Baici, 72-letni Sante Fogato in 68- 
letna Maria Zora Fonovich por. Pa- 
temuosto.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Biasoletto, Ul. Roma 16; Davar 
Ul. Bemini 4; A. Castoro, Ul. 
vana 11; Sponza, Ul. Montorsino 
(Rojan).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30) 

Vielmetti, Borzni trg 12: Centa 
Ul. Rossetti 33; Alla Madonna 
Mare, Largo Piave 2; Sant’An 
Erta S. Anna 10 (Kolonkovec).

17 novembra 1973

Kino
«La Cappella Underground» predvaja 

ob 19. in 21. uri «Il tagliagole». 
Režija Claude Chabrol. Igrata Sté- 
phane Audran in Jean Vanne. Fran
coski film (1971)

Nazionale 16.00 «Ordine da Berlino: 
Vincere o mcrire».

Excelsior 16.00 «L’ultima chance». 
Barvni film. Fabio Testi, Ursu
la Andress. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Grattacielo 16.00 «Sepolta viva», barv
ni film. Agostina Belli, Maurizio 
Bonuglia.

Fenice 15.00 «Rugantino fa l’amore 
con Rosetta». Barvni film z Adria
nom Celentanom in Claudio Mori.

Eden 16.00 «Storia di una monaca di 
clausura». Catherine Spaak, Suzy 
Rendali in Eleonora Giorgi. Barv
ni film. Prepovedano mladini pod 
18. letom.

Ritz 16.00 «Piedone lo sbirro». Barv
ni zabavni film. Igra znani film
ski umetnik Bud Spencer. Režija: 
Steno.

Aurora 16.30 «La polizia incrimina 
la legge assolve». Barvni film.

Capitol 16.30 «Robinson Crosue». Barv
ni film.

Cristallo 16.30 ... e tutto in biglietti 
da piccolo taglio». Barvna krimi
nalka. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Impero 16.30 «n grande valzer». 
Barvni film s Borštom Bucholzem.

Filodrammatico 16.30 «Rivelazione di 
uno psichiatra sul mondo perverso 
del sesso». Barvni film. Prepove
dano mladini pod 18. letom.

Moderno 16.30 «Ultimo tango a Za- 
garol». Barvni film. Franco Fran
chi. Prepovedano mladini pod 14. 
letom.

Vittorio Veneto 16.30 «Un corpo da 
possedere». Igra Maria Schneider. 
Prepovedano mladini pod 18. letom.

Ideale 16.00 «Capitan Jack». Barvni 
film. Charles Bronson.

Astra 16.30 «Anche gli angeli mangia
no fagioli». Barvni film. G. Gem
ma, B. Spencer.

Radio 16.00 «Il conte di Montecristo».
Ariston 15.00—21.30 «Quella strega 

di Pippi calzelunghe». Barvni film.
Abbazia 16.00 «Tarzan e la pantera 

nera». Barvni film. S. Hawkes.

Razstave
Galerija «Tommaseo», Ul. Canal 

piccolo 2: do 21. t.m. razstavlja Vi
to Timnel.

V Tržaški knjigami. Ul. sv. Fran 
čiška 20: do 30. t.m. razstavlja olja 
Pavle Zamar iz Pirana.

V Galeriji Loža v Kopru, Titov trg
4: do 30. t.m. razstavlja Štefan
Planinc.

V galeriji «La Lanterna», Ul. sv. 
Nikolaja 6: razstava grafike Salva
dorja Dalija.

V galeriji Cartesius bo danes ob 
13. uri odprl razstavo malih kipov 
in risb tržaški kipar Ugo Cara. Raz
stava bo trajala mesec dni.

Danes- > bo v galeriji Tergeste • v. Ul.' 
Battisti odprl razstavo slikar Arman
do Cucchi. Razstava bo trajala do 
konca meseca.

• tr ti v .J N’I ; ’ • (fT V t

V občinski galeriji razstavlja slikar 
Enzo Navarra. Razstava bo trajala 
do 23. t. m.

Slovenski klub 
vas vabi 
v torek, 20. t. m., 
ob 20.30 
na predavanje

urednika RTV Ljubljana
Draga Košmrlj'a:

BLIŽNJI VZHOD - 
GORDIJSKI VOZEL MIRU

Na zanimivo predavanje o sta
nju na Bližnjem vzhodu, vzrokih 
in posledicah izraelsko - arabske 
vojne ter petrolejski krizi toplo 
vabljeni!

Mali oglasi
DRUŽINA kupi hišo z vrtom v 

okolici. Plačilo v gotovini. Telefoni
rati 815569.

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU 

Kulturni dom

V okviru mladinskih torkov

GOSTOVANJE MLADINSKEGA 
GLEDALIŠČA IZ LJUBLJANE

Ben Minoli — Herbert Griin

VILINČEK Z LUNE
Scena : Tomaž Kržišnik 

Kostumi: Marija Robijeva 
Koreograf: Jaka Hafner 

Glasba: Urban Koder 
Redakcija besedila: 

Dominik Smole
Režija: MILE KORUN 

V torek, 20. novembra ob 15.30

STALNO SLOVENSKO 
GLEDALIŠČE V TRSTU 

Kulturni dom

France Bevk — Boris Grabnar

KAPLAN MARTIN 
ČEDERMAC
(Dramatizacija)

Scena Edvard Zajec
Kostumi Marija Vidau
Glasba Ivan Mignozzi
Režija Mario Uršič

V petek, 23. novembra ob 21. uri 
ABONMA RED A — premierski
Po premieri slovesnost ob 40-let- 
nici gledališkega dela dramskega 
igralca Staneta Raztresena

Gledališča
KULTURNI DOM
V torek, 20. t.m. ob 15.30 B. Mi

noli —- H. Griin «Vilinček z lune». 
Gostovanje Mladinskega gledališča iz 
Ljubljane.

V petek, 23. t.m. ob 21. uri F. 
Bevk — B. Grabnar «Kaplan Mar
tin Čedermac» (Abonma red A — 
premierski).

Ponovitve: v soboto, 24. t.m. ob 
21. uri (Abonma red B); v sredo, 28. 
t.m. ob 20.30 (Abonma red D -r- 
mladinski v sredo).
OBČINSKO GLEDALIŠČE «G. VERDI»

Operna sezona 1973-74
Danes ob 18. uri ponovitev Verdijeve 

opere «Macbeth». — Dirigent Gian- 
andrea Gavazzeni.

Jutri, ob 16.00 ponovitev Smetano
ve opere «Prodana nevesta». Gos
tuje zagrebško gledališče. Diri
gent Nikša Bareza, režija Petar šar- 
čevič. Orkester, zbor in balet Hr
vaškega narodnega gledališča iz Za-
greba.,, j-j .,

Vstopnice so na razpolago pri gle
dališki blagajni (tel. 31948).

POLITEAMA ROSSETTI
Do 18. novembra (ob delavnikih 

ob 21. uri, ob praznikih ob 15.30) i- 
gralska skupina Tina Buazzellija s 
komedijo Itala Sveva «Pomladitev» 
(La rigenerazione). Abonmajska pred
stava.

Od 20. do 25. novembra izvenabon- 
majska predstava dela Maurizia Cos
tanza «E tu che fai qui?» Režija 
Vita Molinarija, v glavnih vlogah 
Lauretta Masiero in Renzo Monta- 
gnani.

AVDITORIJ
Do nedelje, 18. t. m. bo Vittorio 

Gassman predstavil v okviru revije 
«Teatro oggi» skupno s Claudio Gian- 
notti in Francom Giacobinijem «Il 
trasloco».

Pri osrednji blagajni v Pasaži 
ProtU (tel. 36372, 38547) so na raz
polago abonmaji za 10 predstav «Te
atro oggi», medtem ko so od vče
raj na razpolago abonmaji za 5 
predstav po lastni izbiri.

Prispevki
V počastitev spomina pok. strica 

Rudolfa Husuja in tete Olimpije da
rujeta Snežka in Sergij Cesar 20.000 
lir za ŠD Bor

— + —
Z žalostnim srcem sporočamo žalostno vest, da nas je za ved

no zapustil naš predragi sin, oče in brat

ALOJZ BOGATEČ
Pogreb dragega pokojnika bo jutri, 18. novembra ob 14.30 

iz hiše žalosti na domače pokopališče.

Žalujoči: mati, sestra z družino,
hčeri ter drugo sorodstvo

Sv. Križ, 17. novembra 1973

Družine Lozar in Tence se pridružujejo žalovanju.

Žalovanju se pridružujejo prijatelji Drago, Rudi, Tiberio, 
Ciano, Danilo, Pino, Ančko, Srečko Sedmak, Srečko Tretjak in 
Gucrino.

+
Dne 16. novembra je preminila naša draga

ALOJZIJA GEC roj. ŽERJAL
Pogreb bo danes, 17. novembra ob 15.15 iz mrtvašnice glav

ne bolnišnice.
Žalostno vest sporočajo mož ALOJZ, 
sin MARIO, sestra JOSIPINA ter 

drugi sorodniki
Trst, 17. novembra 1973

Občinsko pogrebno podjetje, Ul. Zonta 7/C
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DREVI V SOSCEVI HIŠI NA PROSEKU

Koncert ob 50-letnici delovanja V industrijskih obratih vTržiču 
Franca Kapuna in Ninija Ukmarja je zaposlenih nad 10.000 ljudi
Na sporedu je nastop proseške godbe na pihala in pevskega zbora «Vasilij Mirk»

Drevi bo godba na pihala s Pro
seka v Prosvetnem domu (Soščeva 
hiša) priredila koncert, na katerem 
bo sodeloval tudi domači pevski 
zbor «Vasilij Mirk». S tem koncer
tom bo godba slavila 50. letnico 
delovanja dveh članov: Franca Ka
puna in Ninita Ukmarja.

Nini Ukmar se je rodil na Pro
seku 10.5.1907. Še kot mladenič je 
čutil nagnjenost h glasbi in zato 
se je že leta 1921 priključil prose- 
škemu orkestru, katerega je vodil 
Ivan Rebula. Dvakrat tedensko pa 
je zahajal študirat teorijo k Ivanu 
Lavrenčiču, kateremu je plačeval 
2 liri na teden. Pri orkestru se je 
učil kontrabas in baterijo. Leta 
1923 je prestopil k proseški godbi 
in začel igrati bas. Kot vsak za
četnik je tudi Nini moral precej 
vaditi. Večkrat je cele večere pi
hal v svoj bas, saj visoki «fa» in

Nini Ukmar

nizki «do» je bilo težko zadet. Toda 
ljubezen in veselje do glasbe sta 
pomagala Ninitu premagati vse te
žave. Kasneje je začel igrati bo
ben in činelke ter celo popravljal 
instrumente.

Nini ima precej lepih in grdih 
spominov. Med najlepšimi spomini 
prišteva vse tri obletnice godbe.
Zelo lepe spomine ima tudi, ko je 
godba igrala na plesih po raznih 
vaseh na Krasu. V spominu mu je 
ostalo leto 1948, ko so v Gabrov
cu še prirejali «Majnico». «Takrat», 
pravi Nini, «smo morali v Gabro
vec kar štiri nedelje zaporedoma, 
saj je vsako nedeljo deževalo in 
so organizatorji morali odlagati va
ški praznik, ki na žalost sedaj ga 
ne organizirajo več.»

Med najgršimi trenutki, ki so 
ostali Ninitu v spominu, je dogo
dek, ki se je pripetil pred petdese
timi leti. Proseška godba je igrala 
na prazniku gasilcev v Sežani. Med 
dlrugim je zaigrala tudi koračnico 
«Slovenec in Hrvat». Pridrveli so 
fašisti in razgnali godbo po... nji
hovem načinu. Žalostno se Nini spo
minja tudi trenutka, ko se je mo
ral, pred tremi leti, iz zdravstve
nih razlogov posloviti od godbe.
«Zelo težko mi je bilo zapustiti, ni
sem in nisem se moral odločiti, to
da zdravje mi ni dopuščalo, da bi 
nadaljeval. Sprijazniti sem se mo
ral z dejstvom, da moram kljub 
dobri volji in ljubezni do godbe, 
nehati. Zato sem ob priliki nepri
čakovanega priznanja nad vse ga
njen in niman besede, da bi se 
lahko zahvalil vsem članom godbe.
Sam ne vem, če sem si to prizna
nje res zaslužil», je zaključil Nini 
Ukmar, kateremu se je orosilo oko.
Tedaj smo razumeli, da je člove
ku res težko zapustiti stvar, ki lju
bi oziroma ima v krvi. Toda zave
dati se je treba, da, dragi Nini, 
zdravje je največji zaklad, ki ga 
ima človek.

Franc Kapun se je rodil na Pro
seku 16. 7. 1908. Bilo mu je 12 let, 
ko se je začel učiti glasbe oziroma 
violine in klarineta v takratni «Taj- 
čevi hiši» na Proseku. Igral je tudi 
pri proseškem orkestru in sicer 
kontrabas. Leta 1923 je pristopil k 
proseški godbi in začel igrati kla
rinet. Bil je marljiv in aktiven god 
benik. Temu priča dogodek iz leta 
1945. Dan po osvoboditvi, ko se je

Za novo šolo na Kolon ji

vrnil v domačo vas, je takoj orga
niziral in spravil skupaj godbo, da 
je igrala na pogrebu 71 padlih par
tizanov in naslednjega dne 15 civi
listov. To je bil prvi nastop prose
ške godbe po osvoboditvi in hkrati 
obuditev godbene dejavnosti na Pro
seku. Zaradi organizacijskega smi
sla in treznega presojanja je bil 
izvoljen za predsednika godbe in 
obdržal to funkcijo do leta 1950.

Če proseška godba obstaja še da
nes, ima Franc nedvomno velike za
sluge. Priznati je treba, da je vso 
požrtvovalnost in godbeno znanje 
posvetil temu, da je učil šest do
mačih mladincev, ki so danes ste
bri godbe. To so Slavko Luxa, Dra
go Ukmar, Cveto Ukmar, Slavko 
Kalc, Dino Tercic in Josip Cibic.

Ko se je Franc moral odpove
dati klarinetu, mu je bilo težko, 
toda godbe ni zapustil; prijel je za 
činelke in večkrat tudi za boben. 
Še danes Franc krepko koraka in 
maha s svojimi činelkami v vrstah 
prosaške godbe.

Ob današnjem jubileju se tudi 
Franc spominja lepih in grdih ča
sov. Med najgršimi prišteva dogo
dek, ki se je pripetil v Temnici na 
Krasu. «Med igranjem so pridrveli 
fašisti in zahtevali naj jim zaigra
mo kakšno njihovo himno. Mi pa 
smo zaigrali veselo koračnico, ki 
jim je bila všeč, saj so nam ob 
koncu, namesto, da bi nam razbili 
instrumente, kot so nam zagrozili, 
celo ploskali. Razumljivo je, dp ni
so razumeli popolnoma nič, saj so 
imeli zelo slabo glasbeno... vzgojo». 
Najlepši spomin pa se nanaša na

50-letnico godbe, «čeprav nam je 
vreme nekoliko nagajalo, je to bila 
lepa in edinstvena prireditev, ki je 
privabila na Prosek lepo število 
ljudi. Ob tej priliki smo tudi prvič 
odlikovali našega najstarejšega čla
na pok. Ivana Daneva, za 50-letnico 
delovanja. Danes sem tega prizna
nja deležen tudi jaz in zato sem 
ganjen in hkrati vesel, da sem do
čakal tako visok jubilej. Voščilo, ki 
ga lahko izrekam godbi je, da bi 
vključila v svojo sredo čim več mla
dih sil, zato pozivam mladino, naj 
se vključi v godbo, saj bodočnost 
godbe je v mladih, čeprav je treba 
priznati, da tudi... starejši smo zve
sti godbi. Temu pričajo priznanja 
za dolgoletno delovanje in seveda 
želim, da bi jih godba poklanjala 
še dolgo let in obenem proslavljala 
še mnogo jubilejev in obletnic de
lovanja».

Bruno Rupel
!■..........................

Franc Kapun

GLEDE DEJAVNOSTI PREDSEDNIKA K0NZULTE

Odgovor šentjakobske KPI 
na kritike demokristjanov
Vprašanje komunističnih svetovalcev odborniku Lonzarju
Po grobem napadu pokrajinskega j ki je član KPI), kot tudi pasivnost

vodstva in krajevnih sekcij Krščan
ske demokracije proti predsedniku 
rajonske konzulte za Sv. Jakob, 
Magdaleno in Pončano, so se se
stala vodstva komunističnih sekcij 
za isto področje in sestavili odgo 
vor, pri tem pa so se — ne glede 
na stanje v nekaterih konzultah, 
ki jih vodijo demokristjani — stro
go držali obtožb KD.

Komunisti zavračajo predvsem 
obtožbo predsedniku Vascottu (KPD, 
da ni skliceval rednih sej konzulte. 
Pri tem vabijo demokristjane, naj 
kar preberejo zapisnike. Iz teh, med 
drugim, izhaja, da so nekatere seje 
odpadle, ker se jih niso udeležili 
demokrščanski svetovalci.

Nasprotno, trdijo, je konzulta o- 
pravila precejšnje delo in se za
nimala predvsem za najpomembnej
ša vprašanja, se pravi o načrtu 
hitrih cest, prometu, sanaciji za 
ostalih področij Sv. Jakoba itd.

Res je, trdijo komunisti, da je 
občinska uprava bojkotirala delo 
konzulte. Tako se, kljub vabilu, 
odbornik De Luca (KD) ni udeležil 
srečanja o hitrih cestnih pove
zavah. Kar zadeva stike z Enotnim 
odborom prebivalcev, ki so zbirali 
podpise proti gradnji avtoceste sko
zi Magdaleno in Pončano. pa iz
java KPI poudarja, da je predsed
nik Vascotto imel točen mandat in 
zaupnico vseh svetovalcev v kon- 
zulti. Za to so, tedaj, glasovali tudi 
demokristjani.

V političnih krogih obstaja, resni
ci na ljubo, občutek, da se skuša 
skrčiti pristojnost in pomen rajon
skih konzult. Od tod tudi zadržanje 
predstavnikov večinske stranke v 
nekaterih konzultah (pri (iv Ivanu 
in na vzhodnem Krasu do Slovencev, 
pri Sv. Jakobu pa do predsednika,

VEDNO VEČ DELOVNIH MEST

Med njimi je tudi 169 oseb iz doberdobske občine

V telovadnici pod Kolonjo je ob
čina sklicala prejšnjeva dne ses
tanek staršev otrok, ki obiskujejo 
osnovno šolo «Suvich». Sestanka se 
je, kot predstavnica občinskega od
bora, udeležila odgovorna za šol
stvo Luciana Benni, prisotni pa 
so bili še rajonski in občinski sve
tovalci tega področja. Razpravljali 
so o pekočem vprašanju šole, kT je 
ni na tem področju. Že dolgo vrsto 
let se prebivalci te mestne če
trti zavzemajo za gradnjo nove šo
le in šele letos je občina prejela, 
preko sklada za Trst, poldrugo mi
lijardo lir. Šola bo, po zagotovilih 
odbornice Benni, zgrajena v treh le
tih. V tem času pa bo treba za

šolarje kako urediti. Rajonska kon
zulta je v začetku tega leta spre
jela predlog mladih katoliških ak
tivistov, naj bi v župnišču uredili 
deset razredov. Pozneje pa so se 
starši temu uprli, predvsem zato, 
ker je — po njihovem mnenju — teh 
deset razredov v vlažnih kletnih 
prostorih brez zadostne svetlobe in 
zraka. Tokrat tudi mnenje krajev
nih naprednih krogov ni zaleglo: 
starši so, s posebnim referendumom, 
sprejeli raje rešitev s popoldansKim 
poukom, odločno pa so odbili za
silno rešitev v župnišču, trdeč, da 
mora občina vendarle poskrbeti 
za šolo, in to čimprej.

samega občinskega odbora. O tem 
so govorili, pred kratkim, tudi pred
sedniki nekaterih konzult. zbrani 
za «okroglo mizo» AGLI. Tullio Ma- 
yer (PSI), Anna Volli (PRD, Pa- 
strovicchio (KD) in sam Vascotto 
(KPI) niso tedaj štedili s kritikami.

Izjavi sekcij KPI za področje od 
Sv. Jakoba, Magdalene in Pončane, 
sledi še druga reakcija komunistič
nih občinskih svetovalcev. V svojem 
vprašanju, namreč, svetovalci Ros
setti, Monfalčbn, Costa in Mbf- 
gutti vprašujejo odbornika za de
centralizacijo in konzulte, demokri
stjana prof. Livia Lonzarja, če je 
res, da namerava odreči dovoljenje 
konzulti pri Sv. Jakobu. Le-ta je 
namreč nameravala organizirali o- 
kroglo mizo o vprašanjih hitrih 
cestnih povezav, reforme prometa 
in sanacije dela te mestne četrti.

Svetovalci KPI poudarjajo, da na
merava konzulta s tem srečanjem še 
poglobiti sodelovanje med konzulto 
in prebivalstvom. Prav zato bi pre
poved občinskega odbora bila ne
umestna.

Očitno skušajo komunist’ s tem 
svojim vprašanjem preveriti, po 
razpravi v sejni dvorani stališče 
levosredinske večine do rajonskih 
konzult in demokratične decentra
lizacije.

Delo komisije 
za razmejitev 
gorskih skupnosti

Pod predsedstvom svetovalca 
Bianchinija (KD) se je v četrtek 
sestala komisija, ki je zadolžena 
za oblikovanje predloga o razme
jitvi nastajajočih gorskih skupno
sti. Seje se je udeležil tudi pred
sednik deželne vlade odv. Comelli, 
ki je povedal, da se deželna vlada 
trenutno ukvarja z vprašanjem po
oblastil in pristojnosti gorskih skup
nosti.

V razpravo o razmejitvi gorskih 
skupnosti so posegli deželni sveto
valci Bettoli (KPI), Bianchini (KD), 
Boschi (MSI), Magrini (KPI), Ri- 
gutto (KD), Štoka (SS), Puppini 
(MF), Del Gobbo (KD), Martinis 
(KD). Ermano (PSI) in Specogna 
(KD). Komisija ni izčrpala dnev
nega reda, zato se bo ponovno se
stala v torek.

Kot je znano, gre pri razmejitvi 
gorskih skupnosti za več pomemb
nih vprašanj, ki zanimajo Slovence. 
Tako gre za vključitev devinsko - 
nabrežinske ter zgoniške občine v 
področja gorskih skupnosti, pred
vsem pa za to, da bi Slovenci bili 
v gorskih skupnostih čimbolj str
njeni.

Tržič je že od nekdaj važno in
dustrijsko središče in prav zaradi 
tega privablja delovno silo iz raz
nih krajev naše dežele, pa tudi iz
ven nje. Medtem ko se precej za
poslenih v tržiških tovarnah in dru
gih obratih vozi vsak dan z avto
mobili ali z avtobusi iz neposred
ne bližine v mesto, se skušajo ne
kateri priseliti ali v Tržič ali v 
najbližje občine, t.j. v Ronke in 
Štarancan.

V Tržiču so imeli po podatkih 
iz ljudskega štetja leta 1951 24.589 
stalnih prebivalcev, deset let kasne
je se je to število zvišalo na 26.818, 
v ljudskem štetju pred dvema letoma 
pa so zabeležili že 29.655 prebival
cev. V zadnjem času se to število 
še bolj veča, kajti prav sedaj gra
dijo tu nove tovarne, ki bodo pri
vabljale novo moško delovno silo. 
Vzporedno s tem se veča tudi pre
bivalstvo dveh že imenovanih sosed
nih občin. V Ronkah je v dvajsetih 
letih prebivalstvo naraslo od 8.563 
na 10.318, v štarancanu pa v istem 
razdobju od 3.023 na 3.957.

Koliko ljudi pa je v Tržiču zapo
slenih? Pred letom dni ustanovlje
ni občinski urad za programacijo in 
proračun je izvedel anketo in ugo
tovil, po odgovorih vseh podjetij in 
ustanov, ki zaposlujejo več kot pet
najst uslužbencev, da je v Tržiču 
samo v teh podjetjih zaposlenih 
10.058 ljudi. V seznam so vključili 
tako tovarniške objekte (ladjedelni
ca, ASGEN, vse nove tovarne), kot 
gradbena podjetja ter razna večja 
trgovska podjetja (Standa, Upim, 
Moretto, itd.) ter tudi nepridobitni- 
ška podjetja kot so bolnišnica, ob
činska uprava itd.

Občinski urad za programacijo je 
tudi analiziral od kod prihajajo vsi 
ti ljudje. Podatki bodo brez dvoma 
služili tudi medobčinskemu konzor
ciju za javne prevoze, ki si priza
deva urediti čimboljšo vsakodnevno 
povezavo med Tržičem in okolico. 
Med več kot desettisoč zaposlenimi 
jih ima 4.251 stalno bivališče v 
Tržiču (42,3 odst.). V Ronkah ima 
stalno zaposlitev 1.217 ljudi, v Šta
rancanu 572, v Škocjanu ob Soči 
562, v Turjaku 238, v Šempetru ob 
Soči 187, v Foljanu 293, v Doberdo
bu 169. V tržiškem okolišu ima to
rej stalno bivališče 7.489 (74,5 odst.) 
ljudi, ki so zaposleni v Tržiču.

V to mesto pa prihajajo vsak dan 
tudi ljudje, ki bivajo v drugih, bolj 
oddaljenih občinah goriške pokraji
ne, v občinah Spodnje Furlanije (vi
demska pokrajina) in v tržaški po
krajini. Podatki o teh so naslednji: 
iz drugih občin goriške pokrajine 
prihaja vsak dan na delo v Tržič 
1.142 ljudi, iz tržaške pokrajine 227 
ljudi, iz videmske pokrajine 1.069 
ljudi, iz pokrajine Pordenone 22 
ljudi. Poleg teh je v Tržiču zapo
slenih še 109 ljudi iz drugih itali
janskih pokrajin.

Tržič z okolico je torej važno in
dustrijsko središče in v vsem okoli
šu se je v zadnjih letih priselilo 
precej novega prebivalstva. Med
tem ko gradijo v tržiški industrijski 
coni nove tovarne, imajo v načrtu 
gradnjo številnih novih ljudskih sta
novanj. Goriški zavod za ljudska 
stanovanja je pred časom napravil 
načrt za večje naselje v občini Ško
cjan ob Soči. Tu naj bi bila stano 
vanja za ljudi, ki so zaposleni v 
tržiških tovarnah. Z gradnjo enot
nega naselja bi imeli znatno nižje 
stroške za gradnjo raznih infra
struktur. Tudi v Doberdobu so si 
domačini, ki so zaposleni v tržiških 
tovarnah, v zadnjih letih zgradili 
lične enostanovanjske hiše.

Danes in jutri volitve 
v rajonski svet področja 
(’ampore-Zindis-Lazaret

Danes, od 15. do 20. ure in jutri, 
od 9. do 20. ure bodo na osnovnih 
šolah pri Čamporah in v Zindisu 
volili rajonski svet za področje Cam
per — Zindisa — Lazareta. Volivci 
lahko volijo največ deset kandida
tov od skupno enaintridesetih, ki 
sestavljajo kandidatno listo in ki so 
jih določili na ljudskih skupščinah. 
Kdor bi hotel voliti nekoga, ki ni 
na kandidatni listi, mora napisati 
njegovo ime in priimek na določe
nem prazne n mestu pod seznamom. 
Vsekakor pa volilnica ne sme, kot 
rečeno, presegati devet voljenih 
kandidatov.

Predlog nove pogodbe 
za delavce 
oblačilne industrije

Sindikalne organizacije delavcev 
v oblačilni industriji sporočajo, da 
so sestavile osnutek predlogov za 
novo delovno pogodbo, ki predvi
deva zvišanje prejemkov za 18.000 
lir mesečno za vse delavce enako, 
izenačenje delavcev in uradnikov 
ter njihovo razdelitev na šest ka
tegorij. Sindikati zahtevajo 40-urni 
delovni teden po pet dni ter omeji
tev nadur na 200 ur na leto. Počit
nice naj bi trajale štiri tedne.

O vseh teh predlogih bodo raz
pravljali na tovarniških skupščinah 
delavcev. Pristaviti moramo, da bo

Drevi v Sovodnjah 
zabavni večer

športno društvo iz Sovodenj prire
ja drevi ob 20.30 zabavni večer - 
martinovanje, ki bo v vaškem Kul
turnem domu. Namen tega večera 
je, da si sovodenjski športniki z 
izkupičkom finančno pomagajo in se 
tako pripravijo za letošnjo športno 
sezono.

Na današnjem praznovanju v Kul
turnem domu bo za veselo vzdušje 
poskrbel domači ansambel, ki bo I dne 12. novembra 1973.

predvajal moderne in domače pesmi 
tako, da bodo vsi veseli in dobro 
razpoloženi. Mladinke in mladinci 
bodo prodajali domače vino in pri
grizek.

Organizator vabi na ta sobotni 
večer vse vaščane in prebivalce iz 
okoliških vasi. Vstopnice prodajajo 
pred vrati Kulturnega doma.

V italijanskem Krožku za svobodo 
kulture v Ul. Dante v Gorici je 
imel pred dnevi prof. Aurelio Giac
chi iz Trsta predavanje na temo 
«Matriarhat pri Slovanih in magija 
v prazgodovini». Ob tej priliki je 
predstavil občinstvu obširno knji
go, ki jo je napisal etnolog Errato 

Gašperini, ki je na 700 straneh po
drobno obdelal to temo.

Predavatelja je predstavila prof. 
Jolanda Pelegrini in ga prikazala 
kot navdušenega raziskovalca zgo
dovine starih Slovanov s posebnim 
ozirom na etnologijo, folkloro in 
ljudsko umetnost na splošno.

Predavatelj je bil mnenja, da je 
Gašperini obravnaval stare Slova
ne bolj z viška in kot manj razvite. 
S tem jim je delal krivico in zato 
tudi slovanski narodi njegove knji
ge ne boùo sprejeli z navdušenjem, 
ker se v njej čutijo prizadete. Kot 
prazgodovino pri narodih je imel 
tisto dobo, ko narodi še niso ime
li svojega knjižnega jezika in svo
je pisane kulture. Vendar !>a je 
treba upoštevati značilno ljudsko 
kulturo not ljudske plese, petje in 
druge izraze ljudske umetnosti.

Stari Slovani so imeli predvsem 
tri mitološka bitja: častili so son
ce, luno in šele od teh dveh pre
šli na človeka. V svojem razvoju 
so prešli od samega lova do pobi
ranja sadežev in šele potem do 
kmetijskega obdelovanja in pride
lovanja.

Tako je že od samega začetka 
prišlo do delitve vloge med moš
kim in žensko. Medtem ko so se 
moški bavili predvsem z lovom, 
so’ je žena posvetila negovanju vr
ta pri hiši in domače perutnine.
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do sindikalne organizacije predlaga
le, naj se na obrtniška podjetja 
razširi skrb za zdravje delavcev. S 
tem namenom bodo uvedli raziska
ve okolja, v katerem delavec pro
izvaja, da bi bilo čimbolj zdravo. 
Ta cilj hočejo doseči tudi s posredo
vanjem zdravnikov in zunanjih stro
kovnjakov. Kar zadeva sindikalne 
pravice velja omeniti zahtevo sindi
kata, da nastopa v podjetju in da 
doseže priznanje določenega števila 
plačanih ur, med katerimi naj se 
delavci sestanejo na skupščini v 
podjetju.

Poleg mezdnih in normativnih do
ločb pa bodo na skupščinah delav
cev oblačilne industrije govorili tudi 
o novi gospodarsko - politični usme
ritvi v državi z uvajanjem neka
terih nujno potrebnih reform v pre
vozih in šolstvu ter o zahtevi ra 
občinsko upravo, da ustanovi služ
bo za preventivno zdravljenje.

Zahvala jamarjev 
kluba «Kraški krti»

Na Vrhu gradijo člani jamarske
ga kluba «Kraški krti» jamarsko 
kočo, ki bo kmalu gotova. V njej 
bodo imeli prostor za sestanke in 
skladišče za razno opremo, ki jo u- 
porabljajo pri svojem raziskovanju 
kraških globin.

Skupina goriških planincev je 
prejšnji dan napravil izlet na Bre- 
stovec in ob tej priliki so nabrali 
26.500 lir prostovoljnih prispevkov 
za opremo jamarskega doma. Ne
imenovani prijatelj iz Rubij je da
roval v isti namen 30.000 lir. Jamar
ski klub «Kraški krti» se daroval
cem prav lepo zahvaljuje.

• šolsko skrbništvo v Gorici javlja, 
da je osrednja šolska oblast napove
dala javni natečaj za 289 mest tip
karja v šolski upravi in sicer 60 
mest v osrednji upravi in 229 mest 
v j periferičnih uradih šolske uprave. 
Podrobni podatki o natečaju so objav
ljeni v uradnem listu štev. 291

V KROŽKU ZA SVOBODO KULTURE

Predavanje o matriarhatu 
pri starih Slovanih
Predavatelj prof. Aurelio Giacchi je iz- 
hajal iz ugotovitev etnologa Gasperinija

LOVSKA STRAST ZARES NE POZNA MEJA?

V naši deželi nastavljajo preveč mrež 
in limanic selivkam in domačim pticam
Poleg zaslužka, ki je prvenstvene važnosti, ima lov na ptice tudi znanstveni pomen

Tako je žena prevzela nekako vo
dimo vlogo v hiši in okrog nje. 
Predavatelj je obširno govoril o 
slovenski in slovanski ljudski glas
bi in petju ter tudi nazorno podal 
nekatere motive, slovenske, srbo
hrvaške in makedonske.

Pri debati, ki se je razvila po 
niegovem predavanju, je bil govor 
tudi o podobnosti med tradicijami 
slovenskih in drugih narodov zlas
ti tistih v Južni Amerisi. Predava
telj je med drugim povedal, da je 
tudi on slovenskega pokolenja, saj 
je bil njegov oče iz Svetega pri 
Komnu ter je svoj prvotni priimek 
Cijak moral zamenjati leta 1927 
pod fašizmom v Giacchi.

Govoril je tudi o svojih stikih 
z ljudskim pesnikom Lojzetom CS- 
jakom s Kontovela in o njegovem 
izvirnem izdelku starega stola in 
križa po vzorcu monokrilnih izdel
kov orodja pri starih Slovanih.

Zaključil je s priznanjem, da je 
materija o slovanski starožitnosti 
zelo obširna in bi bilo potrebno 
več predavanj in več časa, da bi 
jo lahko obširneje obdelali.

I.M.

Obvestilo šolskega 
patronata v Sovodnjah

šolski patronat za občino Sovod- 
nje razpisuje natečaj za eno uči
teljsko mesto za pošolski pouk v 
osnovni šoli v Rupi. Pouk se bo 
pričel 1. decembra in bo trajal 6 
mesecev. Prosilci naj naslovijo proš
njo na šolski patronat v Sovodnjah 
in jo oddajo v osnovno šolo v So
vodnjah do 25. novembra t.l. Proš
nja naj vsebuje osebne podatke in 
vse ostale študijske naslove, ki pri
dejo v poštev za tovrstni pouk.

Šolske vesti

Poljski čuvaj Dominik Humar in Pepi Sfiligli j s ptičem, ki sta mu pritrdila obroček in ga spustila v naravo

Od 15. avgusta do 15. decembra 
je v naši deželi odprt lov na ptiče. 
V tem času se je več stotin ptičar
jev spravilo na jate ptic selivk, ki 
letijo čez naše kraje na jug, pa 
tudi na ptiče, ki so pri nas skozi 
celo leto. Na Videmskem je ta 
šport zelo razširjen in se ga okle
pajo tudi zelo ugledni državljani. 
Društva za zaščito živali so spričo 
ekoloških in tudi moralnih razlogov 
upravičeno zaskrbljena zaradi uni
čevanja ptičev ter se zavzemajo — 
za sedaj še vedno brez uspeha — 
da bi lov na ptiče prepovedali ali 
vsaj omejili.

Prejšnji dan, bilo je zgodaj zju
traj, smo šli pogledat, kako lovijo 
ptiče in zakaj. Najprej smo se usta
vili pri Romansu, kjer je ptičar, 
ki je bil na bolezenskem dopustu 
zaradi zloma noge, lovil ptiče na 
limanice. Na tla je postavni majhne 
kletke s ptiči, ki jih je dolgo časa 
imel v temi. Ptiči v kletki so s 
petjem vabili k sebi tiste, ki so

Danes in jutri, 17. in 18. novembra bo v dvorani Katoliškega 
doma v Gorici

CECILIJANKA
Danes ob 21. uri nastopajo zbori: moški zbor Rupa - Peč, me

šani zbor Zgonik, Iješki zbor iz Beneške Slovenije, cerkveni zbor 
iz Doberdoba, dekliški zbor iz Devina, mešani zbor Rupa - 
Peč, Fantje izpod Grmade in mešani zbor Lojze Bratuž.

Jutri, v nedeljo ob 16. uri pa nastopijo: ženski oktet Gorica, 
moški zbor iz štmavra, mešani zbor iz štandreža, ženski zbor Ma
rijine družbe, mešani zbor Planika iz Ukev, moški zbor Jezero 
iz Doberdoba, mešani zbor iz Števerjana, mešani zbor iz Mač- 
kolj, moški zbor Mirko Filej in mešani zbor Bojan iz Dornberka.

Vstopnina za dva večera 800 lir, za en večer 500 lir, znižana 
300 Ur.

bili na svobodi; v past pa jih je 
vabil tudi lovec s piščalko. Tisto 
jutro ulov ni bil kdo ve kako izda
ten; ujelo se je šele kakih dvaj
set. Zanimalo nas je, kaj bo počel 
z njimi. Razvil se je kratek pogo
vor med katerim smo izvedeli, da 
jih bo prodal prekupčevalcu. Za 
manjše ptiče bo prejel po 1.200 
lir, za večje pa tudi več. Nekatere 
vrste ptičev ki se privadijo na živ
ljenje v kletki, bodo prodali ljubi
teljem živali, da bodo človeku de
lali družbo v stanovanjih; druge 
bodo prodali kuhinjam tretje pa 
lovskim družinam, da se bodo va
dile v streljanju. Pri nas je ptičev 
še vedno dovolj, toda peljite se v 
notranjost države in nastavite uho: 
ptičjega petja ne boste slišali. Kaj 
to pomeni v sedanjem času, ko 
sprejemamo vedno nove ukrepe za 
zaščito narave, je najbrž vsako
mur jasno.

Poleg strasti ki se pojavlja pri 
vsakem lovu, pa je posebno pri 
ptičarstvu lahko tudi druga, ime
nujemo jo znanstvena stran. O tem 
smo se prepričali pri Pepiju Sfili
goju na Oslavju, kjer smo srečali 
tudi poljskega čuvaja Dominika 
Humarja. Sfiligoj ima takšno lovi
šče, kot najbrž nihče na Goriškem: 
med drevesi ima razpete mreže, 
ki so spletene iz tako tankih niti, 
da predstavljajo za ptiče izredno 
nevarno past. No, v štirih letih so 
poljski čuvaji pri Sfiligoju izpustili 
kakih 1.000 ptičev, ki so jim na
nožiče pritrdili obroček s številko. 
Na podlagi teh znakov proučujejo 
selitev ptičev, prenašanje nalezlji
vih bolezni itd. Sfiligoj je, na pri
mer, letos ujel ptiča, ki mu je
pred tremi leti sam nadel obroček. 
Ujel je že ptiče, ki so imeli znam
kice iz Ljubljane in Moskve. Sfili
goj vodi seznam, kjer sproti bele
ži spuščene ptiče in pritrjene ob
ročke, podatke pa preko pokrajin
ske uprave pošiljajo zoološkemu in
štitutu v Bologno.

Tisto hladno jutro smo prisostvo
vali ulovu nekaj brinjevk in ko
sov. Manjši del so jih spustili na 
svobodo. To delo je opravil poljski 
čuvaj Humar. Po zakonu je dolžan 
skrbeti za spoštovanje lovskih pred
pisov, vendar moramo priznati, da 
ga je obhaialo neko posebno za 
dovoljstvo, ko je lahko kakega uje

tega ptiča spet spustil na svobodo.
«Dokler so v veljavi takšni za

koni, ki dovoljujejo ptičji lov, ni 
kaj. Želim pa si, da lov ne bi za
objemal ptičev. Teh ne moremo 
primerjati z drugo divjadjo . . .»
n'*- i jjr ■ x
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Ptičar iz okolice Ron.ansa

• šolsko skrbništvo javlja, da bo 
22. novembra ob 16. uri v sejni dvo
rani tehničnega zavoda «Galilei» v 
Ulici Puccini 22, občni zbor čla
nov pokrajinskega pedagoškega cen
tra. Izvolili bodo odbor tega cen
tra in preglednike računov.

• Goriška sekcija za zaščito živali
(ENPA) javlja, da so v bližini Co- 
roninijeve ulice našli mlado psico 
s plaščem belorjave barve. Hrani jo 
g Picciuli, Andrena della Pergola; 
lastnik se lahko oglasi na omenjenem 
naslovu.

Na zabavišču v Drevoredu Virgi- 
glio se je v jutranjih urah laže 
ponesrečil 12-letni dijak Alessio 
Blasevi iz Gorice. Mladenič si je 
poškodoval nogo, ko je nerodno 
stopil iz avtomobila. V bolnišnici so 
ga pridržali za 5 dni na zdravljenju.

Ravnateljstvo gimnazije - liceia 
«Primož Trubar» v Gorici sporoča, 
da bo julri, 18. novembra ob 
10. uri v risalnici učiteljišča, Ulica 
Croce 3, RODITELJSKI SEvSTANEK, 

Starši dijakov ali njihovi namest
niki so vabljeni, da se sestanka u- 
deležijo.

Konzorcij šolskih patronatov za Go
riško obvešča, da so določili krite
rij, po katerem bodo sestavili lestvi
co za učitelje v pošolskem pouku v 
osnovnih šolah. Zainteresiranci si bo
do lahko podrobneje ogledali na
vodila na tajništvu pokrajinskega šol
skega patronata v Ulici Leopardi 6.

Razna obvestila
Slovenska prosvetna zveza obveščt 

vsa prosvetna društva na Goriškem 
naj čhmrej dvignejo naročdnice zi 
abonmaje Slovenskega stalnega gleda 
lišča za letošnjo sezono. Naročilnic' 
je treba dvigniti na sedežu SPZ, Uli 
ca Malta 2.

Slovensko planinsko društvo v Goric
obvešča vse mlade člane, da se j' 
že pričelo vpisovanje za smučarsk 
tečaj na Laznah. Vpisovanje bo vsal 
delavnik od 9.30 do 12.30 in od 16.3i 
do 18.30 na sedežu SPD, Ulica Mal 
ta 2 do 21. decembra. Istočasno bod 
na sedežu vpisovali v FISI za leti 
1974.

Danes, 17. novembra bo na se 
dežu SPD od 15.30 do 17. ure sejer 
rabljene smučarske opreme. Smu 
čarji naj torej danes prinesej 
s seboj opremo, ki pi jo rudi prodal 
a'i zamenjali.

V Ulici Malta imajo na razpolagi 
društvene smučarske značke.

V akciji «Planinstvo In šport za vsa 
kogar priredi SPD v Gorici ju 
tri, 18. novembra pohod na Kekci 
nad Novo Gorico. Zbirališče bo ol 
10. uri pri gostilni Hrast v Krombei 
ku. V primeru slabega vremena po 
hod odpade.

SPD v Gorici obvešča člane smu 
čarje, da se prične predsmučarski 
telovadba v ponedeljek, 19. novembri 
ob 16.15 v Prosvetni dvorani v Gorici

Kino
Gorica

VERDI 16.30—22.00 «Lo straniere sen
za nome». Glint Estwood. Barvni 
film. Mladini pod 18. letom pre
povedano.

KOR',0 16.45—22.00 «Una breve va
canza». F. Bolkan in R. Salvato
ri. Parvni film.

MODERNISSIMO 16.30-22.00 «Il boss» 
H. Silva in R. Lor.fe Barvni film. 
Prepovedano mladini pod '8. letom.

VITTORIA 17.15-2106 «trescete 
moltiplicatevi». R. v-.legrin in P„ 
Neri. Barvni film. Prepovedano mla
dim' pod 18. letom.

CFNTRALE 16.00—2'30 «Il ponte sul 
fiume Kwai». W. Holden in A 
Guinness. Barvni film.

//vi.*
AZZURRO 17.30-22 00 «Quando l'a

more è sensualità». Barvni film.
EXCELSIOR 16.00-22.00 «Il colo- 

neilo Buttiglione»
PRINCIPE 17.30-22.00 «Non c'è fumo 

senza fuoco». Barvni film.
Ai/iim Gorico

SOČA «Detektiv Klud», ameriški barv
ni film ob 18.00 in 20.00.

SVOBODA «Policijski komisar Pepe», 
italijanski barvni film ob 18.00 In
20.00.

DESKLE «Tolpa Colla Joungerja», •- 
meriški ban-ni film ob 19.30.

PRVAČINA Prosto.
RENČE «Zdravniki in njihove žene», 

ameriški barvni film ob 19.00.
KANAL «Kralj, dama, fant», ameriš

ki barvni film ob 20,00.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči le dežurne 

lekarna Alesani, Ul. Carducci, tel. 
2268.
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DR. KAREL SISKOVIC NA MEDNARODNI KONFERENCI 0 MANJŠINAH

Za Slovence je potrebno, da se čutijo 
svobodne pred nevarnostjo asimilacije

Slovenci smo avtohtono prebivalstvo ■ Razmere v Deneški Sloveniji ter v Kanal
ski dolini - Zakaj je ugotavljanje številčnega stanja nesprejemljivo - Italijanske 
obveznosti po drugi svetovni vojni ■ Kaj Slovenci še od države zahtevama

Na pripravljalnem zasedanju Mednarodne konference o manjšinah 
je v četrtek, kot smo že poročali, prvi posegel v diskusijo dr. Karel 
šiškovič, katerega poseg danes objavljamo v celoti. Ostale posege bomo 
objavili prihodnje dni.

Slovenci v Furlaniji - Julijski 
krajini (Italija) živijo v tržaški, 
goriški in videmski pokrajini vzdolž 
italijansko - jugoslovanske meje 
in ob skrajnem severo - vzhodnem 
delu, vzdolž italijansko - avstrij
sko - jugoslovanske meje. Meja, ki 
poteka znotraj slovenskega etnič
nega ozemlja, jih ločuje od ma
tičnega naroda, ki je ustanovil last
no državo v sklopu jugoslovanske 
federacije. Zaradi tega predstavlja
jo najzahodnejši del matičnega na
roda in jih je imeti tako narodnost
no kot zemljepisno za njegov se
stavni del.

Ker so Slovenci Furlanije - Julij
ske krajine narodno in zemlje
pisno njegovo nadaljevanje, pred
stavljajo «ločen deb matičnega na
roda. V tem svojstvu imajo v 
objektivnem in subjektivnem smislu 
značilnosti zgodovinske narodnostne 
manjšine, kar živijo na skupnem 
ozemlju, govorijo skupen jezik, ima
jo skupno kulturo, skupne navade, 
običaje in tradicije, so v širšem 
smislu preživeli skupne zgodovinske 
izkušnje, imajo skupno specifično 
družbeno gospodarsko in ambien- 
talno fiziognomijo. Skupne poteze 
njih značaja, fiziognomije in inte
resov je vzeti v objektivnem smislu 
ne glede na interne ambientalne 
posebnosti, ki so jih povzročili zu
nanji dejavniki, kot n.pr. ozemelj
ska pripadnost v teku stoletij.

Fašistična doba
Slovenci Furlanije - Julijske 

krajine so avtohtono prebivalstvo. 
Ta značilnost krepi njihovo fi
ziognomijo narodnostne manjšine. 
Njihov prihod na ozemlje, kjer da
nes živijo, se postavlja v VI. sto
letje, zato jih ni moč imeti za pri
seljeno manjšino. Neglede na raz
like v nekaterih zgodovinskih tre
nutkih so ohranili najvidnejše zna
čilnosti slovenskega ljudstva, nato 
pa naroda.

Za časa patrimonialne in absolu
tistične državne ureditve različnost 
ozemeljske pripadnosti ni vplivala 
na njihove etnične značilnosti ra
zen v Trstu in Gorici, t.j. v dveh 
največjih mestih, kjer so živeli 
ali kamor so se postopoma naselje
vali. Tam jih je asimilacija na go
spodarski podlagi delno odtujevala 
od izvirne etnije. Na izvenmestnem 
področju so se značilnosti etnične 
pripadnosti ohranile do današnjih 
dni.

V času, ko so se začele obliko
vati moderne nacije, zaradi česar 
so ozemeljske skupnosti začele pri
vzemati obliko sodobnih državnih 
ureditev, so nastali konflikti in 
opredelitve, ki so vplivale tudi na 
slovensko skupnost, naseljeno na 
meji med dvema nastajajočima na
cijama, italijanske in slovenske. 
V to obdobje se postavlja priključi
tev Beneške Slovenije k italijanski 
državi (1866), zaradi česar je Slo
vence tistih predelov delila od 
matičnega naroda toga meja, med
tem ko jih je v preteklosti delila 
le ohlapnejša meja prejšnjih oze
meljskih enot. Tedaj se začenja 
za Slovence Beneške Slovenije ob
dobje nepriznavanja njihovih pra
vic kot pripadnikov druge narod
nosti in tehtnejši asimilacijski po
stopek v objektivnem in subjektiv
nem smislu.

Slovenci tržaške in goriške po
krajine poleg Slovencev Kanalske 
doline in Trbiža so bili priključeni 
s svojim ozemljem k Italiji po 
prvi svetovni vojni.

Fašistična doba je bila nadvse 
škodljiva za slovensko skupnost, 
ker je neposredno, po obliki in 
sredstvih nepopolno ter na druž
beno - gospodarski in politični pod
lagi posredno asimilacijo zamenja
la načrtna raznarodovalna polit,Ka, 
ki si je zadala cilj, da izpod
koplje gospodarsko, kulturno, šol
sko, jezikovno, ambientalno, poli
tično in celo versko podlago njiho
vega razvoja kot družbene skup
nosti na narodnostni osnovi. Slo
vencem je tedaj preostalo le sred
stvo brezkompromisnega odpora, 
da bi si zagotovili narodnostni ob
stoj. Zaradi tega so Slovenci ob 
izbruhu druge svetovne \ojne spre
menili svoj politični v oboroženi 
upor, da bi si zagotovili pravico 
do fizičnega obstoja.

Dogodki po drugi svetovni vojni 
so privedli do ozemeljske ureditve, 
ki je prepustila italijanski državi 
Slovence tržaškega mesta in po
krajine, goriškega mesta in po
krajine, Beneške Slovenije, Rezi
je, Kanalske doline in Trbiža v vi
demski pokrajini.

Objektivni in subjektivni

krajine so izšli iz zgodovinskih do
godkov z bolj poudarjenimi narod
nostnimi značilnostmi, čeprav so 
bili predmet velikanskega objektiv
nega in subjektivnega pritiska tako 
v mestu kot na podeželju.

Nahajamo se pred celo vrsto 
poskusov, da bi v sedanjem času 
določili število pripadnikov slo
venske narodnostne skupnosti. Po
skusi prihajajo skoraj vedno na 
dan iz vrste «večinskega» naroda. 
Predvsem se skuša ugotoviti šte
vilčno stanje Slovencev kot po
datek, ki naj bi služil k izobliko
vanju določene politike do njih. 
Slovenci so preko svojih organiza
cij in strank, v katerih so vklju
čeni, vedno odklanjali veljavnost 
statistične raziskave, ker je vsak 
podatek ponarejen zaradi raznaro
dovalnega in asimilacijskega pro
cesa v preteklosti in sedanjosti. 
Da bi se Slovenci strinjali s popi
som svojega števOčnega stanja, bi 
bilo treba ustvariti objektivne in 
subjektivne pogoje, ki bi dovolje
vali najbolj eksaktno ugotavljenje, 
popolno svobodo izražanja, uporabo 
objektivnih kriterijev. V nasprot
nem primeru bi statistično ugotav
ljanje pomenilo novo krivico in 
sankcioniranje že izvršene asimi
lacije in dokončanega raznarodo
vanja.

Edini za Slovence sprejemljiv kri
terij je kriterij ozemeljskega obse
ga, ki se ni v teku stoletij spre
menil, čeprav se je poslabšal na 
narodnostno mešanih področjih, v 
mestih in zaradi izseljevanja v vi
demski pokrajini.

V tej zvezi je ugotovljivo, da 
priznavajo najbolj objektivne oce
ne z italijanske in slovenske stra
ni prisotnost Slovencev v 20 ob
činah v videmski, 8 občinah v go
riški in 6 občinah v tržaški pokraji
ni. V teh številkah sta zajeti tudi 
veliki mestni središči: Trst in Go
rica. V goriški pokrajini so tudi 
3 občine, v katerih so prisotne sku
pine Slovencev. V deželi Furlani
ja - Julijska krajina je torej 34, 
oz. 37 občin, v katerih živijo Slo
venci. V nekaterih predstavljajo 
vse prebivalstvo, v drugih veliko 
večino, v tretjih številno ali po
membno manjšino. Gre za preko 
900 kv. km ozemlja, ki je narod
nostno mešano ali samo od Slo
vencev naseljeno.

Italija Risorgimenta ni izdala 
nobenega pravnega ali upravnega 
ukrepa, ki bi varoval ali zašči
til leta 1866 priključeno slovensko 
skupnost.

Italijanska država, ki je bila v 
prvi svetovni vojni zmagovalka, ni 
prevzela nobene mednarodne ob
veze za varstvo pomembnih narod
nostnih manjšin, ki so prišle v 
njen okvir na podlagi pogodb, pod
pisanih v St. Germainu in Rapallu. 
Le z Rimsko pogodbo (1924) je 
prevzela nekatere obveze do Kra
ljevine Jugoslavije na podlagi na
čela recipročnosti, vendar le na 
reškem področju, ki je bilo tedaj 
priključeno k Italiji. Za ostale 
manjšine se ni hotela obvezati. Ni 
popravila tega svojega stališča 
niti s pravnimi določbami notra
njega značaja.

• • • •P» drugi vojni

pritisk
Dejstvo, da so Slovenci Beneške 

Slovenije in Rezije nepretrgoma od 
1866 v okviru italijanske države, 
ne dovoljuje zaključka, da so slo
venski narodnosti odtujeni, ker so 
neglede na po priključitvi nastali 
položaj ohranili vse značilnosti na- 
rodnostne pripadnosti, čeprav je 
imeti njih specifične značilnosti pri- 
padnosti za nerazvite zaradi po
manjkanja svobode izražanja, kul
turnega, družbeno gospodarskega 
in političnega napredovanja.

Slovenci Kanalske doline in Trbi
ža so se iz strateško - vojaških in 
političnih razlogov znašli pred mno
žičnim priseljevanjem italijanskega 
«lementa, kar je spremenilo na
rodnostni značaj odročja.

Slovenci tržaške in goriške po-

Fašistična vlada si je takoj v 
začetku zadala nalogo, da nasilno 
raznarodi narodnostne manjšine v 
sklopu italijanske države. Ta svoj 
namen je okrepila s celo vrsto za
konodajnih in upravnih ukrepov, 
ki so omogočili razlastitev sloven
skih gospodarskih podjetij, odpra
vo vsakršne vrste šole ali pouka 
v slovenskem jeziku, prepoved slo
venskega tiska, publikacij in za
ložništva, prepoved slovenskega je
zika v javnih upravah, v javnih 
organih, na sodiščih, v javnih in 
zasebnih aktih, v zasebnem po
slovanju, na javnih mestih ali v 
javnih lokalih, v verskih zadevah, 
italijanizacijo imen, priimkov, to
ponimov, krajev, nagrobnih spo
menikov, kulturno - prosvetno, raz
vedrilno, športno združevanje in 
udejstvovanje.

Ukrepi fašistične vlade na vseh 
področjih so Slovence pomaknili 
nazaj za več stoletij.

Ob zaključku druge svetovne voj
ne so Slovenci pričakovali popol
no razveljavitev ukrepov fašistič
ne vlade in popravo prizadete ško
de ali vsaj škode, ki je bila po
pravljiva, čeprav je petindvajset
letno obdobje nasilnega raznarodo
vanja pustilo za seboj praznine, 
ki jih je bilo nemogoče popolnoma 
izpolniti.

Italijanska država, ki je izšla iz 
druge svetovne vojne, je podpisa
la nekatere mednarodne dokumen
te in je izdala nekatere ustavne 
ter navadne zakonodajne ukrepe 
glede manjšinski!- pravic. To so 
primeri 15. člena mirovne pogod
be v Parizu (10.11.1947), sporazu
ma De Gasperi - Gruber z dne 5. 
septembra 1946, priložena k mi
rovni pogodbi londonska spome
nica o soglasju od 5. oktobra 1954.

Kot notranje zakonodajne ukrepe 
je omeniti ustavo z dne 1. januar
ja 1948 (3. in 6. člen ter X. pre
hodna določba), posebni statuti za 
Tridentinsko - Južno Tirolsko, za 
Aosto in za Furlanijo - Julijsko 
krajino (3. člen).

Poseh i ukrepi za slovensko na
rodnostno manjšino v Furlaniji - 
Julijski krajini se omejujejo na 
zakon o slovenski šoli v tržaški 
in goriški pokrajini (videmska po- 

, krajina je izvzeta) iz leta 1961 in

posebni statut kot priloga London
skega sporazuma z dne 5. oktobra 
1954, ki pa zadeva izključno trža
ško pokrajino.

V tem smislu skoroda ni zako
nodajnih ukrepov italijanske repu
blike v korist Slovencev Furlanije- 
Julijske krajine, prav posebno še, 
ker dežela Furlahija - Julijska kra
jina ni dobila jasnih pristojnosti 
v tej zvezi.

Zato Slovenci zahtevajo od drža
ve pravno ureditev lastnih zadev, 
analogno s tem, kar je bilo stor
jeno za francosko skupnost v Ao
sti, zlasti pa za nemško in ladin
sko skupnost v bocenski pokraji
ni. Posebni zakonodajni ukrepi bi 
morali, po mnenju Slovencev, raz
veljaviti vse zakonodajne in uprav
ne ukrepe fašistične vlade glede 
jezika, slovenskih imen in priim
kov, toponimov. Druga vrsta ukre
pov pa bi morala urediti ostale 
zadeve. Predvsem bi morala prav
na ureditev izhajati iz pojmovanja 
o slovenski narodnostni manjšini v

tržaški, goriški in videmski pokra
jini kot celoti brez razlike oze
meljskega značaja. Drugič, prav
na ureditev bi morala zajeti vse 
aspekte življenja manjšine in ne 
le jezikovne in kulturne. V resni
ci predstavljajo ambientalna, druž
beno - gospodarska, urbanistična 
vprašanja izreden pomen za raz
voj družbenih skupnosti in brez 
jasnih pojmov ni moč reševati ta
ko kompleksnega vprašanja, kot 
je narodnostno vprašanje.

Za Slovence je potrebno, da se 
čutijo svobodni pred nevarnostjo 
objektivne in subjektivne asimila
cije, če se hočejo razvijati kot se
stavni del družbe, v kateri naj bi 
bili protagonisti na enakopravni 
podlagi. Gre torej za iskanje oblik, 
ki k dolžnostim dajejo tudi prav 
takšne pravice ne le na podlagi 
formalne individualne enakosti, 
marveč na podlagi vsebinske ena
kopravnosti na individualnem in 
skupinskem področju.

IZ UMETNOSTNIH GALERIJ

Grubissov Kras 
v galeriji Russo

Že nekaj let, ob začetku vsa
kega novembra, se v galeriji Rus
so v Pasaži Rossoni pojavlja tr
žaški slikar Guglielmo Grubissa 
s svojimi oljnatimi pokrajinami. 
Menda je že kakih 20 let, odkar 
sledimo neutrudnemu Grubissi 
pri njegovem izpopolnjevanju po- 
krajinarstva, ki ga je izpeljal 
malone do skrajnih meja mojstr
skega upodabljanja. Lanska nje
gova razstava je bila v znamenju 
morja, napetih jader in valov. Le
tošnja, sedanja njegova razstava 
pa je posvečena izključno kraški 
jeseni.

So to slikoviti razgledi, v ka
terih komaj komaj zasledimo pri
sotnost človekovega posega, člo
veške dejavnosti, ki se kaže le 
ponekod, kjer pokrajino seka ste
za ali samotna gozdna pot ali pa 
jo poživlja belina zidov in zidkov, 
ki obdajajo kraške dolinice. Mo
tivi so zelo spretno izbrani, obi- 
lujejo razvejane skupine dreves, 
katerim je jesen obarvala kroš
nje v zlatorjavo barvo. Bolj red
ki so prameni zelene barve in 
so tu vzgolj za to, da podčrtajo 
tople rjave barve, ki tvorijo rav
notežje nasproti sivini oddaljenih 
gričev ali tudi grmov.

Tonska lestvica je pestra, ven
dar ne kričeča, ker jo oplemenju- 
jejo nežnosivi odtenki barv. Pre
seneča pa dejstvo, da v teh iz
sekih kraške pokrajine ne opa
zimo nikjer rdečega reja. Morda 
zato, ker želi Grubissa ohraniti 
v teh oljih videz nekoliko hlad
nega jesenskega vremena. Morda 
pa hoče tudi dati razgledom bolj 
mirno širino. Z večjim upošteva
njem mehke svetlobnosti ozračja 
ustvarja slikar globoke razglede 
preko gričev, ki tonejo v daljavi. 
Toda njih globina, zrak in svet
loba dneva, ki utripa v tem kra
jinskem prostoru, so tu le v vlo
gi za dosego videza resnične pri
rode.

Res velika je odkritosrčnost li
kovnega opisa v teh zares neko
liko romantično divjih kotičkih 
Krasa. Odraža se tu dih nebesne 
vedrine, odraža se svetloba, ki jo 
odseva belo kamenje, pa tudi luža 
na stezi. Vse to pa prihaja enako 
do učinkovite veljave, včasih jo 
celo presega. Tudi v vrsti maj
hnih olj, ki so nekakšna poseb
nost tega resnično marljivega tr
žaškega pokrajinarja in marinista.

MILKO BAMBIČ
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OB 30-LETNICI SMRTI NARODNEGA HEROJA DARKA MARUŠIČA - BLAŽA

Spomin nanj in na njegovo delo 
med nami ne bo nikoli zamrl

Blaževa mladost in življenjska opredelitev - Pot, ki jo je izbral 1. 1941 - Delo
vanje njegove skojevske skupine - Mladinca Darko Marušič-Blaž in Albin 
Cotar - Karl na čelu osvobodilnega gibanja v Trstu - Njegova prezgodnja smrt

Pred 30 leti, 17. novembra 1943, 
je v spopadu z nemško zasedo pa
del v vasi Srednji Lokovec Dar
ko Marušič — Blaž. Leta 1949 mu 
je bilo po smrti podeljeno najviš
je odlikovanje za zasluge v NOB 
— Red narodnega heroja.

V teh dveh stavkih sta zgošče
na, da se tako izrazim, vse živ
ljenje in delo mladega revolucio
narja, ki je za svoje ideale žrt
voval vse, kab'iSlòvek žrtvovati 
more.

Bil je sin sončne Primorske, če
prav se je 6. decembra 1919 ro
dil v Ljubljani, kamor je bila 
njegove starše pregnala prva sve
tovna vojna. Ob Soči, nedaleč od 
Opatjega sela, kjer je bil dom nje
govega očeta in matere, je — pre
den se je rodil — še tekla veli
ka, krvava bitka.

Njegova družina je bila revna 
kmečka družina. Ni imela na vo
ljo dovolj zemlje, da bi se pre
življala. Kot mnoge po našem 
Krasu. Zato so Kraševci od pam- 
tiveka bili ljudje garaških rok. 
Pa trdnega značaja in nepodkup
ljive zvestobe.

Po končani vojni so se Darkovi 
starši z njim vred spet vrnili v 
domače Opatje selo. Kjer so ži
veli in delali in umirali vsi rodo
vi Marušičev. Toda pod novo 
oblastjo, ki se je tu zdaj vgnez- 
dila, so bili ustvarjeni za naše 
ljudi domala nemogoči pogoji. Na 
stotine jih je takrat na Primor
skem zapuščalo svoje domove in 
odhajalo v tujino. Marušičevi so 
se izselili v Brazilijo. Tu je Dar
ko začel obiskovati italijanski o- 
troški vrtec. S svojimi vrstniki 
se je igral in bil primoran govo
riti v jeziku, ki mu je bil tuj, ker 
ga doma ni govoril. Po naravi po
nosnega značaja, je to podzavest
no občutil kot krivico. In je zara
di tega trpel.

Leta 1925 sta se z materjo vr
nila domov, v Opatje selo Začel 
je zahajati v osnovno šolo. Ka 
zal je nadarjenost in italijanski u- 
čitelji so ga skušali pridobiti na 
svojo stran, a jim ni uspelo. Doma 
ga je namreč mati vzgajala v 
duhu ljubezni do lastnega naroda 
in ga učila slovenščine. Kmalu je 
za njima prišel domov oče. ki 
je nato pobegnil v Jugoslavijo. 
Leta 1931 sta se za njim podala 
še žena in mali Darko. Naselili so 
se v Ljubljani, kjer je Darko za
čel obiskovati meščansko šolo. S 
svojo nadarjenostjo bi bil lahko z 
uspehom nadaljeval učenje, pa 
mu tega družinske razmere niso 
dopuščale. Izučil se je strojnega 
ključavničarja in dovršil strokovno 
nadaljevalni tečaj srednje tehniške 
šole. Nato se je zaposhl v tovarni 
«Unitas» v Žiški, kjer je prišel 
v stik z delavskim gibanjem. Bil 
je zelo mlad, vendar je takoj ra
zumel, da je njegovo mesto v 
tem gibanju. Edinole v njem, v 
njegovem revolucionarnem pro
gramu je videl možnosti za ures-
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Narodni heroj Darko Marušič - Blaž

ničitev svojih mladostnih želja. V 
vsakodnevnem delu in stiku s tr
do realnostjo nemogočih življenj
skih pogojev in bolečih krivic, 
ki jih je moral prenašati delav
ski razred, je vztrajno in zaneslji
vo zorel v pogumnega, aktivnega 
revolucionarja. Prirojeni mu poš
tenje, čut za pravico in tisti člo
veški ponos, ki je bil značilna po
teza njegovega značaja, so <?a 
kmalu privedli do tega, da e pos
tal član SKOJ. In ko je aprila 
1941, zaradi izdajstva dvora, prc- 
fašistične vlade in jugoslovanskih 
buržoaznih krogov, prišlo do za
sedbe Jugoslavije od strani itali
janskih in nemških fašističnih 
vojska, je skojevcu Damu Maruši
ču bilo popolnoma jasno, česa se 
je imel lotiti, po kakšni poti sto
piti. Poznal je to pot, bila je pot 
Osvobodilne fronte

Skojevska skupina, ki jo je vo
dil, se je svojih nalog lotila, ka 
kor je vedela in mog'ì. Ni bilo 
izkušenj, ni bilo sredstev. Toda 
s tem, kar so imeli na razpolago, 
so se z nevidenim pogumom pos
tavili po robu silni premoči, neo
majno verujoč v zmago in prihod
nost pravičnega.

Poleti in jeseni 1. 1941 je delal 
med mladino. Kakršen je bil, je 
med njo dosegal odlične rezultate. 
Sestajali so se v kleti domačega 
stanovanja. Mati mu je pri tem 
bila najboljša sodelavka. Kjer

je moj sin, sem tudi jaz, je re
kla. V tem boju si je Darko pri
dobil nove izkušnje, razvijal se 
je v enega najsposobnejših mladih 
voditeljev slovenskega osvobodil
nega gibanja.

Oktobra 1941 ga je vodstvo OF 
poslalo na delo v Trst. Izbira ni 
bila slučajna. Za to delo je bil oo- 
treben človek izrednih sposobnos
ti, stvari osvobodilnega gibanja 
do konca predan, zanesljiv, požrt
vovalen in pogumen, a vrhu tega 
mlad in krepak, da bi se mogel 
v vsaki situaciji spoprijeti s tež- 
kočami ilegalnega dela sredi mes- 
ta.

Darko Marušič — Blaž je imel 
te kvalitete. Prišel je v Trst in tu 
z uspehom deloval v najtežjem 
obdobju razvoja osvobodilnega gi
banja v tem mestu. Spočetka je 
spet pretežno delal z mladino. Bil 
je uporen in neumoren, kot bi 
ga gnala neka bojazen, da bo pos
toril premalo. V delu je bil ne
prizanesljiv do sebe in drugih. 
«Strogi stric», so mu zaradi tega 
pravili njegovi tovariši. Ko so 
se nekoč med nekim sestankom ne
katere na njem prisotne tovariši
ce začele med sabo pomenko
vati o povsem tretjih stvareh, 
je Blaž nenadoma dejal: «Kaj 
se ukvarjate s praznimi beseda
mi, raje bi pletle nogavice za par
tizane. ki so brez njih».

Nikjer se ni dolgo ustavljal.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Delo, 

ki ga sedaj opravljate, terja več 
sil, kot jih zmorete. Ne bodite 
vsiljivi.

BIK (od 21.4. do 20.5.) V splo
šnem se bo vse dobro končalo, 
toda včasih ste preveč površni. 
Ne vsiljujte svojih teorij.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) 
Nekdo skuša vaš položaj omajati. 
Prijetno srečanje, ki bi se zna
lo spremeniti v ljubezen.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Zakaj 
bi ne upoštevali tujih idej, ko 
veste, da so dobre. Isto velja 
tudi za koga v družini.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Raz
mere so kot nalašč, da uvelja
vite svoje zamisli. Pismo ali vest 
od ljubljene osebe.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Ob
veznosti, ki ste jih prevzeli, zah
tevajo celega moža. Preveč se 
zapirate vase in v preozko 
družbo.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Več diplomacije, da ne zrušite, 
tega, kar ste zgradili. Privoščite 
si malo počitka.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Veliko naporov, bolj malo pa

zadoščenj. Osebi, ki vas ima ra
da, posvetite več pozornosti.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) 
Ne računajte z lahkimi zaslužki. 
Bolje bi bilo, da bi se dela lo
tili resno. V družbi več odločnosti.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Veliko dela in upov, toda malo 
uspehov. Preveč ste nervozni, kar 
vpliva tudi na družino.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Ne 
zanašajte se na druge. Tudi vi 
morate krepko prijeti za delo. 
Prijeten obisk.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Do
bro se boste počutili v delovnem 
okolju in posli vam bodo tekli. 
Tudi v družini se bo vzdušje po
mirilo.

bil je stalno v premiku, da bi ga 
policija ne zasledila, da b: ga ne 
ujeli, kar bi s tem delu trpelo in 
bi naloge ne bile izpopolnjene, 
bi naloge ne bile izpoljnjene, 
boj proti okupatorjem pa bi — 
čeprav začasno — obstal.

Ko se je osvobodilni boj začel, 
sta v Trstu najprej delovala bra
ta Oskar in Lev Kovačič. Bila 
sta izdana in policija ju je areti
rala. Na njuno mesto sta stopila 
mladinca Darko Marušič — Blaž 
in Albin Čotar — Karl. Okrepila 
sta zastalo delovanje osvobodilnih 
organizacij, pridobila nove sode
lavce OF po vseh rajonih mesta. 
V Skednju je bil ustanovljen de
lavski krožek, po njem tovarniški 
odbori. Gibanje je napredovalo, 
ne brez žrtev in naporov. Novem
bra je bil ustanovljen okrožni 
odbor za mesto Trst. Blažu je 
bila poverjena reorganizacija mla
dine. Prizadeval si je ustanoviti 
odbore ZSM (Zveza slovenske 
mladine) povsod, kjer jih še ni 
bilo. V tem času je nastala tudi 
Delavska enotnost.

Fašistična policija, ki je dotlej 
menila, da predstavljajo razni vid
ni znaki protifašističnega odpo
ra le nepovezane, osamljene po
jave, je zdaj pravilno zaslutila, 
da gre nasprotno, za organizira
no gibanje, ki se vse bolj krepi 
in širi. Odločila se je to prepreči
ti oziroma gibanje zavreti in ga 
uničiti predvsem z aretacijo nje
govih voditeljev. Najbolj so is
kali Blaža. Nekoč se je aretaciji 
izognil tako. da je skočil z drveče
ga tramvaja. Aktiviste, ki so bili 
ujeti, so pri zasliševanjih vpraše
vali le po njem. Spričo vse ve
čje nevarnosti se je po nalogu 
Pokrajinskega komiteja moral u- 
makniti iz Trsta.

Po kapitulaciji Italije je bil ime
novan za namestnika komisarja 
III. operativne cone Alpske. Spo
minjam se ga iz teh dni. zlasti 
v zvezi z naslednjim dogodkom.

Štab cone je bil v Štomažu nad 
Cesto pri Ajdovščini ves čas od 
kapitulacije do začetka septembr
ske ofenzive, ko so nekega ju
tra pridrveli nemški tanki do 
Ceste in odprli iz topov zaporni 
ogenj na vsa pobočja dol od robov 
Trnovske planote, da bi vnesli 
strah in zmedo med umikajočo se 
partizansko množico. Iz vasi se je 
že vse umaknilo, tu je bil samo še 
zaščitni bataljon štaba cone, ki 
se je tudi v naglici pripravljal na 
umik. Po poti, ki je šla od vasi do 
nas, se je nenadoma med hišami 
v teku pojavil visok, mlad široko- 
pleč fant. Zadihan, ves zardel v 
lica in vesel, da sem se čudil, kaj 
neki mu je, ko pa je čas najmanj 
primeren za to. Bil je Blaž. Vpra
ševal je po Faniki. Če smo jo videli. 
Ne, nismo je v'deli. In se je nas
mejal, rekoč, da ta že ve, kako 
je v takih primerih ravnati. Po
tem nam je veselo zaklical: «Fan
tje, le kar korajžno, ne bo nas še 
hudič!» Odšel je v teku, kot je 
prišel

Srečal sem ga sredi novembra, 
v partijski šoli na Vojskem. Usta
vil se je pri nas mimogrede, da 
bi se spočil. Jakrat je bil komisar 
27. goriške divizije. Postregli smo 
mu, vtem ko nam je on govoril o 
svoji diviziji, navdušen, zgovoren, 
kot vedno. Odšel je. Drugi dan 
je prišla vesi, da je na Lokovcu 
padel

Potekla bodo leta, ko spomin 
nanj, na njegovo mladostno vne
mo. na njegovo nesebično žr
tev in revolucionarno delo, ne bo 
nikoli zamrl med slovenskimi ljud
mi. Blaž bo vedno ostal eden naj
svetlejših likov našega boja za 

svobodo. d.

SOBOTA, 17. NOVEMBRA 1973
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL

9.30 - 11.30 Sola
12.30 Poljudna znanost 

Ženski tisk
13 00 Komični filmi
13.30 DNEVNIK
14.00 Odprta šola 

Vzgojni problemi
Današnje nadaljevanje te rubrike obravnava poskus, ki ga 
je izvedel ENI v mestu Fano v Markah. Med tisoč diplo
miranih strokovnjakov z raznih fakultet je ENI, ki se že 
20 let ukvarja tudi z raziskovanjem petrolejskih ležišč, iz
bral kakih 60 mladih strokovnjakov na poseben tečaj, ki je 
precej v nasprotju s podobnimi tečaji drugih industrijskih 
panog. Ustanova ENI ne skrbi le za to, da bi sd ustvarila 
bodoče funkcionarje, ki naj bi zasedli posamezna mesta v 
podjetjih grupe, pač pa teži za tem, da bi ustvarila nov 
tip vodilnega človeka, kakršen v Italiji še ni znan. To pa je 
možno le tedaj, če strnemo strokovnjake raznih panog in 
jim damo možnost, da se med seboj razumejo, tako da se 
vsakdo spozna tudi s snovjo in problemi drugih, seveda v 
skupnem sodelovanju in skupnem programu.

15.00 - 17.00 šola
17.00 Program za najndajše 

Film
17.30 DNEVNIK 

Izžrebanje loterije
17.45 Program za mladino
18.40 Poljudna znanost 

ALPINIZEM
Nanni De Stefani bo skušal s pomočjo svojih sodelavcev v 
dveh nadaljevanjih prikazati namen in smoter športa, ki se 
vedno bolj razvija in ima vedno več privržencev. Kaj sili 
človeka, da se vzpenja v gore, posebno če vemo, da je to 
tako naporno, včasih celo zelo nevarno? Kakšno zadoščenje 
si planinec obeta po tolikšnih žrtvah? Prvo nadaljevanje 
bo prikazalo zgodovino alpinizma od njegovih početkov do 
današnjih dni. Oddaja nam bo prikazala prve junaške vzpo
ne, velike uspehe, pa tudi prve nesreče. Prisostvovali bomo 
junaštvom, ko so se posamezni planinci lotevali zahtevnega 
vzpona, prisostvovali bomo tudi skupinskim vzponom z naj
novejšimi tehničnimi sredstvi.

19.35 Nabožna oddaja
19.50 športne vesti, Kronike, Vremenska slika
20.30 DNEVNIK
21.00 Nove neapeljske pesmi

Program bi se bil moral vršiti že 8. septembra v obliki nea
peljskega festivala, pa so ga odložili zaradi epidemije kole
re. Sedaj, ko so zdravstveni organi izjavili, da je nevarnost 
kolere mimo, bodo prireditev izvedli. Pri prireditvi pa je 
prišlo do nekaterih sprememb. Ker so organizatorji klasifi
kacijo ukinili, ne moremo govoriti o tekmovanju, zato pa 
bodo pevci izvajali 24 pesmi po vrstnem redu, kot so ga 
sestavili izvedenci v avgustu. Med znanimi pevci bodo no
coj nastopili Nino Taranto, Claudio Villa, Peppino Di Capri, 
Tony Astarita, Nunzio Gallo, Fausto Cigliano in drugi.

22.45 Beneške vraže in maske
Prireditev sta pripravila Jean Masson in Giovanni Polli. 
Harlekin gre v vojno

23.00 DNEVNIK 
Vremenska slika in šport

DRUGI KANAL
18.15 Sodobno šolstvo 

Raziskovanje vzgojnih načinov
Oddajo sta pripravila Donato Gofreddo in Antonio Thiery

21.00 DNEVNIK 
21.20 PAUL TEMPLE

MORTE ANTICA
TV film v režiji Johna Matthewsa, v glavnih vlogah: Francis 
Matthews, Ros Drinkwater, Marie Versini, Peter Carsten, 
June Ellis, Noel William, Russell Napiere itd.

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
9.35 - 11.00 TV ŠOLA

Marksizem, N. Drgarič, Juraj Dalmatinac, Slikarstvo.
14.00 Športno popoldne
19.15 Gledališče v hiši 
19.15 Barvna risanka
20.00 DNEVNIK
20.30 Aloda za vas
20.45 3 x 7 — Kvizi
21.45 COLDITZ

POGREŠAM — NAJBRŽ MRTEV
Serija Colditz, ki se je začela preteklo soboto, že nakazuje 
smer nadaljnjega dogajanja. Isto velja za drugo in tudi za 
tretjo epizodo. V vsaki od njih spoznamo novo skupino za
pornikov, ki bodo v nadaljevanju združeni v skupni akciji, 
v poskusu bega iz zloglasnega gradu, ki je bil spremenjen 
v taborišče za angleške vojne ujetnike.

22.35 I UROČILA
22.40 TV kažipot
23.00 Hokejska tekma:

Olimpija — Jesenice

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
18.30 Hokejska tekma:

Olimpija — Jesenice
19.45 Ohtavija in ostali

Drugi del zabavno - glasbene oddaje
20.1 5 POROČILA
20.30 iOdaelek — F»

Prvi dei serijskega filma 
21.29 Velica bitke

BITK* ZA PUŠČAVO

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po 

ročila; 7.05 Jutranja glasba: 11.35 
Iz tedenskih sporedov; 13.30 Glas
ba po željah; 17.00 Program za 
mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Koncert; 18.45 Glas
beni utrinki; 19.10 Družinski ob 
zornik; 19.25 Zborovsko petje;
20.00 šport; 20.50 Ferdinand Fer 
luga: «Vane in Pepa»; 21.10 Or
kester in zbor, 21.30 Popevke;
22.30 Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.30 Deželne 

kronike; 16.20 Literarna oddaja;
16.40 Zborovsko petje; 19.30 Kro
nike.

KOPER
6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 16.30,

17.30, 18.30, 20.30 Poročila; 6.15 
Glasba za dobro jutro; 8.40 Pi
sana glasba: 10.15 Ansambel;
11.15 Od melodije do melodije;
1.30 Pevci lahke glasbe; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 V veseli 
družbi; 15.00 Literarna oddaja;
15.45 Orkester Romagna Folk ;
16.40 Lahka glasba; 17.00 Zapoj
mo in zaigrajmo; 18.00 Progre
sivna glasba; 19.00 Za prijeten 
konec tedna; 19.30 Prenos RL;
20.00 Glasba v večeru; 20.45 Glas
beni weekend; 22.45 Plesna 
glasba.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila: 7.10 Jutranja glasba; 8.30 
Popevke; 9.15 Vi in jaz; 10.00 
Posebna reportaža: 11.20 Napo
vedi in pojasnila o novem pro
gramu: 12.10 Najnovejša lahka 
glasba; 13.20 Preizkušajo se dile
tanti; 14.50 Znanstvena oddaia;
15.10 Oddaia za bolnike; 15.45 Ve
liki variete: 17.05 Izžrebanje lote
rije: 17.10 Radijski oder: 19 30

Kronike Juga; 20.20 Jazzovski 
koncert: 21.45 Glasbeno-govorni
spored; 22.30 Glasba po željah.

II. PROGRAM
7.30, 8.30. 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Glasba iz polpre
tekle dobe; 9.35 Strnjena kome
dija; 10.05 Pesem za vsakogar; 
10.35 Glasbeni variete; 11.40 Zbo- 
1’ovsko petje; 12.40 Zgodovina 
ital. popevke; 13.50 Kako in za
kaj?; 14.00 Plošče; 16.35 Velike 
interpretacije; 17.30 Posebna re
portaža, 18.35 Med nami rečeno;
20.10 Serenada; 21.00 Nove nea
peljske pesmi.

III. PROGRAM
9.30 Casalsova umetnost; 10.00 

Koncert; 11.00 Haydnovi kvarteti; 
12.20 Sodobna ital. glasba; 13.00 
Glasba skozi čas; 14.45 Operna 
glasba: 18.00 Strani iz albuma;
18.30 Lahka glasba; 18.45 Kultur
ni pregled; 19.15 Večerni kon
cert; 20.30 Glasbeni pregled;
21.30 Simf. koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13.00, 15.00,

19.30 Poročila; 6.50 Na današnji
dan; 8.10 Glasbena matineja; 9.05 
Pionirski tednik ; 9.35 Najdene
skladbe; 10.15 Glasbeni drobiž;
1.15 Z nami na poti; 12.10 Me 
lodi je; 12.30 Kmetijski nasveti;
12.40 Čez travnike in polja; 13.30 
Priporočajo vam...; 14.10 S pes
mijo po Jugoslaviji; 15.40 Naši 
operni pevci; 16.00 «Vrtiljak»;
16.45 S knjižnega trga; 17.10 
Orgle v ritmu; 18.00 Aktualnosti;
18.15 Dobimo se ob isti uri; 18.45 
Naš gost; 19.00 Lahko noč, otro
ci!; 20.00 Radijski radar; 21.00 
Večer z Alfijem Nipičem; 22.20 
Oddaja za izseljence; 23.05 S pes
mijo v novi teden.



17. november 1973PRIMORSKI DNEVNIK IZBOR IZ DELA
NAFTNA STISKALNICA

»Time«, New York

Kjer se prepirata dva
Mala Bolivija, ki je leta in leta veljala za revno državo, je nenadoma po
stala zanimiva za dva južnoameriška velikana — Argentino in Brazilijo

OD NAŠEGA BRAZILSKEGA DOPISNIKA

BRASILIA, novembra. Iz dneva v dam je opazovalcem bolivijskih razmer bolj 
jasno, da Bolivija le ni tako revna, kot se piše in govori, da je rek o »beraču na 
zlatem prestolu« veliko bolj resničen, kot so si predstavljali. Vojna na Bližnjem 
vzhodu in energetska kriza v svetu sta pripeljali Argentino in Brazilijo do ugoto
vitve, da »obubožana« Bolivija lahko reši nekaj njunih energetskih problemov.
Pravzaprav se je začela ostra tekma za vpliv v Boliviji. Končni cilj sta bolivijski 
zemeljski plin in nahajališča železne rude v Mutumu. Obisk predsednika Bolivije 
generala Banzerja v Buenos Airesu, kjer ga je sprejel general Peron, je del te 
tekme.

Dr. „K"
v Seulu

Kissingerjeva turneja, ki se 
je začela v Maroku, se izteka 
v Tokiu; zadnja faza na poti 
ameriškega zunanjega mini
stra je Seul.

Scenarij za obisk v Tokiu 
je znan in tudi njegova vsebi
na: Japonci hočejo biti iz prve 
roke informirani, o čem je 
bilo govora v Pekingu; to ni 
ključni problem. Tisto, kar 
jih najbolj skrbi, je Bližnji 
vzhod, ali bolje: nafta. Nad 
japonsko industrijo, ki dobi
va samo pet odstotkov potre
bnih surovin doma, visi grož
nja, da se bo zaradi pomanj
kanja nafte zadušila. Ali se 
bo položaj na Bližnjem vzho
du zelo hitro normaliziral, ah 
pa se bo morala Japonska, 
peti center svetovne moči, 
ukloniti zunanjemu ultimatu 
in prekiniti diplomatske od
nose s tretjo državo, če hoče 
priti do arabske nafte. Obsta
ja seveda še tretja možnost: 
sprejeti izziv in tvegati vse, 
kar pomanjkanje nafte lahko 
pomeni za japonsko gospodar
stvo.

Ameriški zunanji minister 
prihaja v južnokorejsko pre
stolnico v času, ko se je v 
OZN začela razprava o »ko
rejskem vprašanju«, katerega 
poenostavljena vsebina je ta
kale: ali naj bo v OZN včla
njena ena Koreja ali »dve 
korejski državi«.

Problem je nastal 23. junija 
letos, ko je južnokorejski 
predsednik Park predlagal, 
naj bi v svetovno organizaci
jo sprejeli obe korejski drža
vi, kar bi po njegovem »po
spešilo proces združevanja«, 
ki se je začel med Pjongjan
gom in Seulom na ravni rde
čega križa, in se nadaljeval 
na visoki vladni ravni.

še istega dne je na večerji 
v čast gostom iz ČSSR na to 
pobudo odgovoril severnoko 
rejski predsednik Kirn II 
Sung: v svetovno organizaci
jo sodi enotna Koreja — kon- 
federirana republika Koryo — 
ne glede na to. ali je združi
tev na terenu že opravljena 
ali ne; sprejem »dveh korej
skih držav« v OZN bi samo 
zapečatil sedanjo razdvoje
nost, ki je nasledek hladne 
vojne.

v Pjongjangu imajo razloge 
za prepričanje, da je Parkova 
pripravljenost za razgovore o 
združitvi predvsem demagoške 
narave. Seul je odklonil vse 
konkretne pobude, ki bi pri
spevale k postopnemu združe
vanju. Od tega, nai bi brez
poselni južnokorejski delavci 
ne odhajali več v tujino, mar
več v Severno Korejo, kjer 
bi pridobivali surovine, ki 
jih mora Južna Koreja uva
žati z Zahoda, preko ignori
ranja pobude, da bi odprli 
več mejnih prehodov med 
obema deloma Koreje, do te
ga, da bi južnokorejski ribiči 
lovili v severnokorejskih vo
dah. ker je južnokorejsko 
morje skoraj »mrtvo« zaradi 
onečiščenja, ki so ga povzro 
čile od Japoncev postavljene 
tovarne.

Zastavlja se torej vprašanje, 
kakšna je vsebina Kissinger- 
jevega poslanstva v Seulu. Od 
tega, ali bo zavezniku »sveto
val« zaostreno togost ali pro
žnost. bo posredno mogoče 
sklepati tudi o tem. kako glo
boko so segli Kissingerjevi 
pekinški pogovori v temo, ki 
se imenuje »celovito reševanje 
azijskih vprašanj po načelu 
Aziio Azijcem«.

Seveda bo Seul samo en 
element v spletu ugibanj na 
to temo.

M. ŠUŠTAR

Argentina dobiva iz Bolivi
je zemeljski plin, ki ga pla
čuje po minimalni ceni, kajti 
v dogovoru med državama ni 
možnosti za povišanje cene 
plina v naslednjih dvajsetih 
letih. Zdaj ko je nastala kri
za, zahtevajo Bolivijci, da 
Argentina plača nekaj centov 
več za kubični meter plina, 
Argentinci pa prosijo za več
je dobave. Bolivijski strokov
njaki pravijo, da tega ne mo
rejo storiti, češ da nimajo 
dovolj plina, čeprav je jasno, 
da so raziskali samo 15 od
stotkov možnih nahajališč in 
je torej s tehnične strani ne
mogoče trditi, kakšne so do
končne zaloge.

Brazilci potrebujejo bolivij
ski plin za razvoj svoje pe- 
trokemijske industrije, kateri 
manjka plina. Če Brazilci ne 
pridejo do bolivijskega plina, 
bodo imeli težave, ki jih se
veda niso predvideli v načrtih 
gospodarskega razvoja. Jasno 
je, da je bolivijski plin živ
ljenjskega pomena za brazil
sko industrijo in sploh za go. 
spodarstvo. Seveda pa je plin 
pomemben tudi za argentin
sko gospodarstvo in ni dvo
ma, da so Argentinci predvi
deli energetsko krizo ter ko
ristnost bolivijskega plina 
nekaj let pred Brazilci, kar 
jim zdaj daje prednost. Po
teg plina je v igri tudi boli
vijski petrolej, za katerega 
obstoj se ve in katerega iz
koriščanje je malenkostno v 
primerjavi z zalogami.

Argentinci se potegujejo tu

di za železo iz Mutuma, kajti 
doma nimajo železa in ga 
kupujejo v Braziliji. Argen
tinci bi radi zmanjšali na
kupe v čedalje močnejši Bra
ziliji ter začeli nakupovati v 
šibkejši Boliviji. Brazilci pa 
trde, da nimajo interesa za 
železo iz Mutuma, kajti ppl 
ležišč v Mutumu je na bra
zilski strani, razen tega pa 
ima Brazilija v državi Minas 
Gerais mnogo večja ležišča 
rude.

Dandanes je jasno, da se 
Bolivijci zavedajor pomemb
nosti svojih naravnih boga
stev. Zato je razumljivo, da 
se krešejo iskre v. Boliviji ob 
diskusijah, komu prodajati 
plin in komu železo, kajti 
razgovori o petroleju se še 
niso začeli Prodaja plina 
Brazilcem je že prestopila 
meje normalnih diplomatskih 
odnosov, čeprav so se Boli
vijci zavezali, da bodo pro
dali plin, pa dokončnega 
sporazuma ni in ni. Štirikrat 
preioženi razgovori kažejo na 
to, da so težave v sami Boli
viji — kljub diplomatski ak
ciji Brazilcev. Nekateri krogi 
nasprotujejo prodaji plina 
Braziliji, kj se je zavezala, 
da bo v zameno zgradila ob 
nahajališčih železarno »za 
Bolivijo«. Tako bi Bolivija 
začela proizvajati železo do
ma, obenem pa bo prodajala 
surovo železo Braziliji in 
Argentini.

Vsa ta nasprotja v vladi 
generala Banzerja, ki ve, da

Argentina ne more izkoriščati 
rudnikov zaradi težav s trans
portom, se iz dneva v dan 
tako krepijo, da se v La Pazu 
že govori o vladni krizi. Mir
no lahko zapišemo, da je 
prihodnost sedanje vlade od
visna od dogovorov o plinu. 
Nekateri trde, da je general 
Banzer »brazilijanist«, drugi 
pa, da je del vojske proti 
dogovoru z Brazilijo, med- 

i tem ko je jasno, da brez 
I podpore vojske nihče ne vla- 
! da v La Pazu. Zgodovinska 
j priložnost, da proda zemelj

ski plin po visoki ceni ter 
z zaslužkom financira razvoj, 
je navzoča v vseh razgovorih 
gospodarskih krogov v Boli
viji.

Bolivijci poskušajo prido
biti čas ter izkoriščajo spor 
med Argentino in Brazilijo. 
Vedo tudi, da je dandanes 
Brazilija ne samo bolje or
ganizirana, ampak postaja 
tudi močnejša in pomemb
nejša. Ne pozabljajo tega, 
da je Argentina zaostala za 
Brazilijo, ter da se še ne ve, 
kaj bo prinesla Peronova do
ba. Zatorej je jasno, da Ban- 
zerjevo potovanje nima za 
cilj samo nevtralizirati kri- 
t'ke »brazilijamzma«, ampak 
predvsem pridobiti čas. Ban
zer ve, da bodo v končni po
nudbi Brazilci dali mnogo 
več kot Argentinci. Z drugi
mi besedami, v Braziliji bo 
ista količina plina poganjala 
večji kompleks industrije kot 
pa v Argentini. Zatorej je 
diplomatski napor Banzerja

v Buenos Airesu razumljiv. 
Razgovori o argentinski po
moči pri izgradnji ceste med 
mestoma Potosi in Bermejo 
(vrednost del znaša 60 mili
jonov dolarjev), o plinu, pe
troleju in železu, so zajeli 
tudi pogovore o trgovinskem 
sporazumu med državama 
leta 1966, ter o hidroenerget
skem izkoriščanju reke Pilo- 
mayo, za katero je Argentina 
že pripravila vse programe.

Banzerjev obisk v Buenos 
Airesu ter njegova odločitev, 
da ne kloni pred ugrabitelji 
argentinskega letala, ki so 
iskali zavetišče v Boliviji, je 
znamenje, da se je rahlo 
nagnil na argentinsko stran. 
Seveda vse to na račun bra
zilske ekspanzije, katere se 
hudo boje v La Pazu. V tem 
mestu govorijo, da Brazilci 
z vojsko napadajo bolivijske 
vasi in jih priključujejo svo
jemu ozemlju. O izkoriščanju 
železa v Mutumu pa krožijo 
tako fantastične govorice, kot 
je tista, ki pravi, da so Bra
zilci skopali rove, ki gredo 
vse do bolivijski ležišč, od 
koder ponoči odvažajo železo. 
Strah pred Brazilci je tolik
šen, da govoric niti ne pre
verjajo, ampak jim verjame
jo celo v diplomatskih krogih 
v La Pazu. Dandanes je ta 
strah neupravičen, ima pa 
svoje zgodovinske korenine. 
V preteklosti je Bolivija iz
gubila v boju s sosedi ne 
samo dostop do morja, am
pak tudi velik del svojega 
ozemlja.

BOGDAN ŠALEJ
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Vesoljski obiskovalci 
se spet prikazujejo...
V Ameriki še nikoli doslej ni krožilo toliko »pričevanj« o srečanjih z vesolj
skimi bitji — pa če kdo temu verjame ali ne! Resni možje doživljajo šoke
WASHINGTON, novembra. Poleg vseh drugih čudes, ki se dogajajo v Ameriki — 
notranjih pretresov in zahtev, da predsednik odstopi, krize zaupanja v oblast, že 
dveh zaporednih porazov prvega washingtonskega nogometnega moštva »Rdeče- 
kožci« — te dni vedno bolj razburjajo duhove v deželi tudi obiskovalci iz vesolja.

Tako je ondan na televizi
ji v najbolj gledanem progra
mu nastopil tudi nekdo, ki 
je povedal, kaj se mu je ne
verjetnega prigodilo. Videl je 
namreč, kako se je vesoljsko 
plovilo spustilo pri mestecu 
Jascagouluv državi Mississip
pi in kako sta iz letečega stro
ja izstopili dve čudni bitji, 
pograbili tega človeka in ga 
pod pazduho peljali v leteči 
stroj, ga tam pregledovali in 
ga potem izpustili. Takoj na
to se je leteči stroj neslišno 
vzdignil in z veliko hitrostjo 
poletel v višave.

Temu človeku je ime Char
les Hickson, star je nekaj nad 
50 let, že malo siv in malo 
plešast in ne vzbuja vtisa, da 
bi bil šaljivec. Svoj »doživ
ljaj« je opisal s suhimi, sko
pimi besedami, vendar kaj 
dosti več ni mogel razodeti 
tridesetim milijonom gledal
cev, češ da se je vse zgodilo 
tako iznenada in je bilo tako 
presenetljivo, da si podrob
nosti ni mogel zapomniti.

Tehniki pri televiziji so na 
podlagi njegovega opisa na
risali grafično podobo leteče
ga stroja in bitij v njem, in 
prikazala se je tale slika: ne
kakšno plovilo jajčaste obli
ke, srebrnosive barve, kakih 
dvajset metrov v premeru, z 
nekakšnimi okenci v pred
njem delu in modro-belim si
jem pod trebuhom.

Testirana priča ni lagala
Hickson pripoveduje, da je 

leteči stroj plaval približno 
pol metra nad zemljo in da 
je bilo slišati samo tiho br
nenje. Tudi stvora, ki sta sto
pila iz njega, sta se gibala pol 
metra nad zemljo. Bila sta 
vretenčaste oblike, nekoliko 
nižja od povprečnega člove
ka, oblečena v srebmosiva 
kombinezona, namesto glave 
pa jima je iz kombinezona 
štrlel konusni podaljšek s tre
mi izrastki nr straneh.

Hickson pravi, da je bil ta
ko presenečen in prestrašen, 
da se jima niti ni poskušal 
upirati. Ko sta ga prijela pod 
pazduho in ga odvedla v svoj 
leteči stroj, ni ničesar čutil, 
ne dotika, ne pritiska, niti 
nobenega napora, kot da so 
vsi trije brez teže. V notra
njosti letečega stroja ga je 
obsijala modra svetloba (vse 
skupaj se je zgodilo ponoči), 
potem pa sta zatočila nekakš 
no napravo v velikosti nogo 
metne žoge, ki je krožila ok
rog Hicksona in nad njim, z 
lastno energijo, brez kakšnih 
priključkov. Ko ga je ta na 
prava »pregledala«, sta ga ve
soljski bitji izpustili.

Od tega je bojda tri ali. šti
ri tedne. »Dogodek« je seveda 
tako fantastičen, da Hicksonu 
nihče ni verjel. Potem pa so 
Hicksona preizkusili z detek
torjem za ugotavljanje laži in 
raznimi psihiatričnimi testi. 
In začuda: ti testi so pokaza

li, da Hickson ne laže oziro
ma da je takrat zares pretr

hud šok.
e to seveda še vedno ne 

bi nič pomenilo, če ne bi 
hkrati na TV programu nasto
pila tudi skupina znanstveni
kov, astronavtov in pilotov, 
ki so na podlag; svojih izku
šenj potrdili možnost, da je 
Charles Hickson doživel to, o 
čemer pripoveduje. Eden iz
med prvih astronavtov, seda
nji general letalstva McDivit, 
je povedal, kako je tudi sam 
med poletom z vesoljsko lad
jo »Gemini« naletel na nezna
ni leteči predmet, 

še veliko bolj fantastičen pa

Oddaja, ki je sledila takoj 
za normalnim poročilom, se 
je pričela v obliki izmišljenih 
»izrednih poročil« iz leta 1982, 
med katerimi je bilo rečeno, 
da je eksplodirala jedrska 
centrala blizu južnošvedskega 
mesta Molmòya, da je nesre
ča povzročila več sto smrtnih 
žrtev in da je zaradi radio
aktivnega sevanja potrebna 
hitra evakuacija prebivalstva.

Omenjena jedrska centrala 
sicer sploh še ni dograjena in 
jedrske centrale niti teoretlč 
no ne morejo eksplodirati 
Toda večina javnosti tega ne 
ve Kljub temu, da je bilo 
pred oddajo in po njej več
krat rečeno, da gre le za iz 
mišljeni dogodek v letu 1982, 
je oddaja povzročila paniko 
med prebivalstvom. Vest se 
je kot blisk začela širiti po 
telefonu od družine do dru 
žine, in ker švedska jedrska 
centrala leži blizu danske oba 
le, so Švedi telefonirali tudi 
svojim znancem in sorodni
kom na Danskem.

Beg pred smrtjo
Rezultat je bil, da so bile 

v kratkem času blokirane hi
šne telefonske centrale naj-

je doživljaj, ki ga je povedal 
letalski vojaški kapetan Ko- 
hen. Nekega večera, ko je s 
tremi člani posadke letel na 
rednem nočnem poletu med 
Columbusom in Clevelandom, 
so nenadoma vsi štirje opazili, 
kako se jim z velikansko hi
trostjo in iz velike višine bli
ža neznan letečj predmet, ki 
je sijal v prelivajoči se rde
či, rumeni in modri svetlo
bi. Zazdelo se jim je, da bo
do trčili, tako zelo se je NLP 
približal vojaškemu letalu. V 
naslednjem trenutku je pilot
sko kabino obsijala zelena 
svetloba. Tedaj je letalo po
vlekla kvišku neka čudna,

večjih časnikov v Molmòyu, 
Stockholmu in Kobenhavnu. 
pa tudi hišne centrale gasil 
cev, švedskega in danskega 
radia, policije, občinskih or 
ganov in uprave jedrske cen 
trale. To je povzročilo, da 
ljudje niso mogli takoj zve 
deti za pravo stanje.

Po poročilih policije so se 
trume ljudi začele pomikat' 
iz »ogroženega« območja pro 
ti jugu. V Lundu. enem od 
večjih mest v bližini, so lju
dje v vrstah stali pred jav
nimi zaklonišči, v eni od me 
stnih četrti v Molmòyu pa 
so ljudje začeli zbirati svoje 
dragocenosti in se pripravlja 
li na evakuacijo. Ker )e od 
daja bila v času, ko se kon 
čujejo službe, so nič hudega 
sluteči ljudje ob prihodu do 
mov našli svoje družine na 
robu obupa: nekateri so bili 
že začeli nalagati pohištvo na 
tovornjake, tako kot je bilo 
naročeno v oddaji, nekateri 
pa so v solzah čakali, da jih 
bo zdaj zdaj pobrala »radio
aktivna smrt« . ..

Občinske oblasti, gasilci, po
licija in bolnišnice so bili v 
popolni negotovosti, kaj se je 
v resnici zgodilo. Ker so bili 
telefoni blokirani, je velik

fantastična moč jn v pičli mi
nuti so se znašli veliko višje 
nad Zemljo, s katero so v ti
stem trenutku izgubili radij
sko zvezo, čez čas se je ve
soljsko plovilo izgubilo in Ko- 
hen se je na vso moč hitro 
spustil v bazo.

Ali je mogoče verjeti tem 
zgodbicam? Naj to vsak pre
sodi po svoji pameti in filozo
fiji. Podpisanega pa je nekako 
spodbudila k temu, da o tele
vizijski oddaji, ki jo je gleda, 
lo 30 milijonov gledalcev, po
sebej poroča, poslanica znan
stvenikov, kj so prav tako 
sodelovali v programu — da 
namreč na svetu ni nič nemo
gočega in da je zato naš žele- 
no-modn planet Zemlja ven
darle samo kaplja v oceanu 
200 milijard zvezdnih sve-

dal, zato niso mogli niti zani- 
aAOdpo iunfu pem zsaz jap 

-9A SAifizoiž ijipuod qui 'trnu 
sti. To je seveda samo še po
večalo paniko.

Obup navzlic 
pojasnilom

V Kòbenhavnu je ena naj
večjih bolnišnic razglasila sta
nje »katastrofalnega alarma«, 
ker so prihajala poročila, da 
je zaradi radioaktivnega se
vanja umrlo tudi na stotine 
ljudi na danski strani ožine 
Eresund, ki ločuje švedsko 
od Danske. Tudi v Kobenhav
nu so pred nekaterimi javni
mi zaklonišči nastale vrste, 
danski radio pa je — enako 
kot švedski — pogosto moral 
zanikati lažno vest.

Mladinska redakcija v šved
skem radiu je bila prepriča
na, da do panike ne bo pri
šlo, saj je pred oddajo in 
po njej večkrat opozorila po
slušalce. da gre za izmišlje
na poročila iz leta 1982. Toda 
izkazalo se je - kot že to
likokrat poprej, da ljudje po
slušajo radio selektivno, to se 
pravi, poslušajo predvsem 
stavke, ki jih zanimajo.

MITJA JERMOL
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Panika zavoljo 
izrednih poročil
Kako so radijski poslušalci na južnem Švedskem izgubi
li živce ob futuristični oddaji o eksploziji jedrske centrale

OD NAŠEGA STOCKHOLMSKEGA DOPISNIKA

STOCKHOLM, novembra. Prebivalstvo južne Švedske m vzhodne Danske je zadnjič 
zajela panika zaradi izmišljene radijske vesti o eksploziji jedrske centrale. Mla
dinska redakcija švedskega radia je namreč imela oddajo, katere namen je bil 
osvetliti nevarnosti jedrske energije.

Vijugova pot do sanjskega obdobja
V laboratoriju za spance — Uspavalna sredstva po dveh, treh ali najpozneje štirih tednih ne delujejo več

Povsod narašča povpraševanje po spalnih in pomirjevalnih pra
ških. Po približnih podatkih slabo spi oziroma ima motnje kakih dvaj
set milijonov Američanov. Vsak peti pacient v zahodnonemških ordi
nacijah toži o nespečnosti. Kronične motnje poskušajo v ZDA zdraviti 
tri tako imenovane spalne klinike. Eno izmed njih — »laboratorij za 
spanec« v Hanovru (New Hampshire) — je obiskala znanstvena sode
lavka »New York Times Magazina« Maggie Scarf.

Četrt na dvanajst ponoči: devet elektrod
_ po ©na za ušesi in nad očmi, dve na
bradi in tri na čelu — naj bi merilo na
petost mišic, deseta v desni nosnici pa dih. 
»2e doma zelo težko zaspim. Kako bo z 
vsemi temi žicami na glavi, pa res ne vem,« 
Je rekla pacientka, ko ji je dr. Peter Hauri 
pritrdil po eno elektronsko tipalko še na 
vsako stran temena.

»Brez skrbi, v mojem laboratoriju vsak
do zasipi,« je rekel zdravnik, ki je nesel za 
njo sveženj žic po hodniku v sobo z udob
nim ležiščem. Medtem ko je skrbno pri
trjeval žice na ploščo nad posteljo, ji Je 
govoril, da ga lahko po hišnem telefonu po 
kliče kadarkoli.

Spalne faze
Nato sa je vrnil v laboratorij, kjer je 

pregledal krivuljo aparata za zapis možgan
skih tokov. Na monitorju je spremljal srčni 
ustrip, telesno temperaturo, dih in mišične 
gibe. Pacientka se je še premikala v po
ste) u t-azalci so merili napetost njenih mi

šic. Povedal je, da pacientko že trideset 
let muči kronična nespečnost, pri petdesetih 
letih spi kake tri ure, pa še to le po zaslu
gi močnih uspavalnih tablet.

»Prepričana je,« je rekel dr. Hauri, »da 
ji le še tablete in praški lahko prinesejo 
olajšanje Dejstvo pa je: pri tej pacientki 
imajo praški zgolj psihičen učinek, kajti 
uspavalna sredstva po dveh, treh ali najka
sneje štirih tednih ne delujejo več. Telo ni 
več občutljivo zanje.«

»Začne se zmerom enako. Pacient vzame 
zvečer eno samo tableto. Proti temu ni po 
mislekov, toda po nekaj tednih potrebuje 
močnejšo dozo, če hoče doseči enak učinek 
Po nekaj tednih, ko tablete ne delujejo več, 
jih še vedno jemlje, zakaj brez njih spi 
še slabše. Tablete mu ne pomagajo, vendar 
postane psihično odvisen od njih. Uporablja 
jih, da bi se sprostil, in zadremlje, ker 
misli, da ga uspavajo. Seveda tablete nima 
jo več nobenega fiziološkega učinka. Na 
sprotno, motnje so zelo verjetno še izrazi
tejše prav zato, ker pacient jemlje tablete.«

Medtem ko ie dr. Hauri razlagal vse 
to, je venomer spremljal k-'" oaipir-

ju. Se preden je minila ura, se je pacientka 
počasi pogreznila v spanje. Napetost mišic 
je popuščala, ustrezna krivulja j© postajala 
enakomernejša, nič več ni bilo strmih ko 
nic. Krivulja možganskih tokov je kazala 
značilnosti »faze 1«, najbolj rahle oblike 
spanja, nekakšnega nihanja med budnost
jo in med budnostjo in spancem. Po na
vadi so ljudje v tej fazi le nekaj minut, 
pri tej pacientki pa je trajalo takšno stanje 
dobre pol ure.

Potem se je začela »faza 2«, naslednja 
stopnja spanja. Pacientka je dokončno za
spala. Raziskovalci označujejo to za »sred
nje trdno spanje«. Nekateri sodijo, da gre 
pri tem le za uvod v fazi 3 m 4, v katerih 
se obnavlja organizem. Značilnost teh faz 
so tako imenovani deltasti valovi možgan
skih tokov.

Pri priključeni pacientki skorajda ni bi
lo pričakovati, da bo nastopila katera iz
med faz trdnega spanja. »Spalni praški so 
bržkone povsem zatrli deltasto fazo v nje
nem spancu,« je rekel dr. Hauri. »Nocoj si
cer ni dobila nobene tablete, toda jemala 
jih je vrsto let.«

Zdravnik Je imel prav. Zdrav človek bi 
zdrsnil naravnost v spalni fazi 3 in 4, čez 
čas pa bi se dvignili na višjo raven, v tako 
imenovano REM (angleška kratica za na 
gle premike oči) ali sanjsko obdobje, v ka
terem se oči pod zaprtimi vekami naglo 
premikajo in ki nastopi običajno kakih 90 
minut po začetku spanja. Tokratna pacient
ka pa je prešla iz faze 2 naravnost v stanje 
REM — s pospešenim utripom in z nee
nakomernim dihanjem — ki je trajalo sko
raj pol ure, nato pa se je nenadoma zbudila.

Tudi pri ljudeh, ki spijo normalno, pravi 
dr. Hauri, ni nič nenavadnega, če se med 
zdravim spanjem zbudijo trikrat ali celo

petkrat. Po navadi takoj spet zaspijo in se 
kasneje ne spominjajo kratkotrajne budno
sti.

Spala je, a je sanjala, 
da bedi

Haurijeva pacientka se je ob treh zjutraj 
premikala v postelji, nato pa je vzela dve 
tableti. Kmalu zatem se je pogreznila v dol
go spanje prve stopnje, ki ji je sledila krat
kotrajna druga faza. V prvo fazo se je vr
nila brez vmesnega obdobja REM. Tableta, 
katere sestavine so krožile po njenem telesu, 
je zatrla sanjsko fazo. Vsi spalni praški^ 
tudi lahki antihistamin, ki se dobijo brez 
recepta, znatno vplivajo na fazo REM. Prav 
tako tudi blažila, alkohol in dražila ovirajo 
ali preprečujejo sanje.

Zanimivo: pacientka je naslednje Jutro 
mislila, da sploh ni zaspala do treh zjutraj, 
ko je vzela tablete. Zdravniku je rekla, da 
se je premetavala do treh, čeprav je bilo 
z elektroencefalograma razvidno, da je zaspa 
la že uro potem, ko je legla.

»Mogoče je tudi zanjo značilno tisto, če 
mur pravimo navidezna nespečnost,« pravi 
dr. Hauri. »Dejansko spi in sanja, da bedi.« 
Neki študent je vsako noč spal osem ur, 
vendar je sanjal v vseh obdobjih REM, 
da je buden. Zjutraj je vstajal naravnost 
zbit.

Raziskave so pokazale, da je nespeč 
nost živčno pogojena, ali pa je posledica 
medicinskih ali psihičnih motenj. Po neurad 
nih podatkih ima motnje v spanju okoli 
20 milijonov Američanov. V obdobju 1952 
do 63 se je poraba spalnih in pomirjeval
nih praškov povečala za 535 odstotkov (pro.

met z zdravili nasploh je narastel samo za 
6,5 odstotka).

Za koliko se je prodaja spalnih praškov 
povečala po letu 1963, se da le slutiti, kljub 
temu pa so v vseh ZDA samo tri klinike, na 
katerih zdravijo »spalne bolnike«.

Zrezek učinkuje 
kot spalni prašek

Raziskave so se začele s temeljnim spo
znanjem, da spanje ni obdobje duševne pa 
sivnosti, ki jo po naključju prekinjajo krat 
ke sanje, marveč je strukturirano dogaja
nje po opisanem faznem zaporedju. Motnje 
se delijo v tri velike skupine: preveč in 
premalo spanja, k treji kategoriji pa sodijo 
vse motnje od more do mesečnosti m go
vorjenja v spanju. Dr. Hauri se ukvar
ja le z nespečnostjo, ki jo deli v več sku
pin. Nekateri pacienti ne morejo zaspati, 
drugi zlahka zaspijo, a se pogosto zbujajo, 
v tretji skupini pa so tisti, ki se kmalu 
pogreznejo v trdno spanje, a so potem bud
ni že od zgodnjih jutranjih ur. Pri teh gre 
predvsem pa posledice depresij. »Ce odstra
nimo depresije,« pravi Hauri, »tudi motenj 
v spanju ni več.«

Najboljše uspehe dosegajo dr. Hauri in 
sodelavci pri pacientih, ki ne morejo za
spati. »Vzrokov je lahko več. Ta ali oni pa 
cient na primer ne more pravilno presnav
ljati serotonina, »spalnega soka«, tiste snovi 
v možganih, ki o njej sodijo, da je v zvezi 
s spanjem. Ali pa pacient ne more tripto- 
fana spreminjati v serotonin. Triptofan, ki 
ga vsebujejo mleko, sir m meso, pride s 
krvjo v možgane, kjer se spreminja v sero
tonin. »Vsakdo ve,« pravi Hauri, »da je 
marsikdo po obilnem, težkem kosilu zelo 
utrujen. Človek je v resnici pojedel uspa
valno tableto. Zrezek na primer vsebuje 
približno gram triptofana, to pa je dovolj 
za precejšno zaspanost.« Norepinefrin, na 
dalj n ja snov v možganih, povzroča po mne 
nju izvedencev faze REM ali sanjska ob
dobja v sfianju. Vsaka snov, ki vpliva na 
občutljive kemične procese v možganih, zla 
sti norepinefrin in serotonin, učinkuje na 
naš spanec in na sanje v njem. Vsi znani 
spalni praški delujejo na možgansko kemi

jo, s tem pa spreminjajo ali preprečujejo to 
ali ono fazo normalnega spanja.

»Nisem proti temu, da bi kdaj jemali 
spalne praške ljudje, ki včasih ne morejo 
spati,« pravi dr. Hauri »To se pripeti vsa
komur, tudi meni, pomembno pa je, da 
eni noči brez spanja ne pripisujemo preve
likega pomena. Človek se naslednu dan 
morda slabo počuti, vendar raziskave do
kazujejo, da ena noč brez spanja ne vpli
va bistveno na storilnost. Drugače je seveda 
po treh ali štirih neprespanih nočeh «

»Človek, ki postane ves živčen m se ga 
loteva preplah, ker ne more spati, kaj lah
ko zaide v nekakšen začarani krog. Ce se 
mi pripeti kaj takega, vzamem uspavalno 
tableto in zlahka zaspin. Seveda vem, da 
bo takšno spanje slabo, ker bo spalni pra
šek zatrl sanjsko obdobje. Naslednjo noč 
lahko pričakujem dvojni REM, se pravi, 
da bom sanjal tudi vse tisto, kar je prejš^ 
njo noč preprečila uspavalna tableta.«

Spanje — prednost 
ali boj za obstoj?

»Pacientu, ki naj bi opustil tablete po
skušam dati kaj drugega. Svetujem mu na 
primer vaje za sprostitev mišic, vaje ki 
preženejo občutek nemoči.«

Metode so seveda prav tako različne ka
kor motnje. O uspehih teh klink je mogoče 
reči nekaj podobnega kakor o medicinski 
ali psihiatrični praksi: nekaterim pacientom 
pomaga zelo, drugim bolj malo (počutijo 
se manj slabo, spijo bolje), določenemu od
stotku pa sploh ne.

»Ali je spanje neogibno potrebno za fi
zični obstoj?«

»Medicinska literatura pozna dva človeka 
ki vzdržita brez spanja tudi ves teden,« od
govarja dr. Hauri. »Italijanskega kmeta in 
nekega Avstralca so pregledali v ustreznih 
laboratorijih. Dokazano je, da res ne spi
ta.«

»Ce bi spanje primerjali s pijačo,« pravi 
Hauri, bi ugotovili veliko razliko, Za živ
ljenje potrebuje človek določeno količino 
tekočine, sicer se izsuši in umre Očitno pa 
so ljudje, ki dolgo izhajajo brez spanja pa 
vendarle živijo.«
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Sejem pohištva
Skupni dohodek jugoslovanskih tovarn pohištva bo dose
gel letos 9,6 milijarde dinarjev — Težave v prodaji

Sejem industrije pohištva bo dal novo možnost kupcem, da povedo svojo sodbo 
o kakovosti, funkcionalnosti, designu in drugih specifičnostih- Od 17. do 25- no
vembra bo v Beogradu 11. mednarodni sejem pohištva, opreme in notranje de
koracije. Na približno 30-000 kvadratnih metrih bo svoje izdelke razstavilo 231 
jugoslovanskih podjetij in 87 tujih družb.

Strehe
hitreje
rastejo

Do konca septembra 
23.129 stanovanj — 
V Sloveniji počasneje

BEOGRAD, 14. nov. 
(Tanjug) — Več kot 23.000 
družin se je letos do kon
ca septembra vselilo v no
va stanovanja. Po podat
kih zveznega zavoda za 
statistiko je bilo do kon
ca septembra dograjenih 
23.129 stanovanj, to je 5 
odstotkov ali 1180 več kot 
v istem obdobju lanske
ga leta, nedograjenih je 
ostalo nad 90.000 stano
vanj. V Hrvatski so do
gradili 1750 stanovanj več 
(ali 27 odstotkov) kot v 
prvih devetih mesecih le
ta 1972. Več stanovanj kot 
lani so dogradili v črni 
gori, Vojvodini, BiH in 
na Kosovu. V drugih re
publikah pa zidava stano
vanj zaostaja. Tako so jih 
v Sloveniji dogradili 17 
odstotkov manj, v ožji Sr
biji 12 itd.

V Jugoslaviji izdeluje pohi
štvo več kot 200 tovarn, v ka
tere pa niso upoštevani ob
rati m obrtniške delavnice. 
Ocenjujejo, da bo skupni do
hodek jugoslovanskih tovarn 
pohištva dosegel letos približ
no 9 milijard 500 milijonov 
dinarjev. Tujim kupcem bo 
Jugoslavija v tem letu pro
dala pohištvo v vrednosti 1,3 
milijarde dinarjev. Pohištvo 
izvažamo predvsem na kon
vertibilno območje, vštevši 
tudi čezoceanske države, v 
glavnem v ZDA. Pri vsem tem 
pa se zastavlja vprašanje, ali 
bo letošnji izvoz pohištva za
dovoljiv. Teh nekaj podatkov 
nedvoumno kaže, da je doma
če tržišče najpomembnejše 
za proizvajalce pohištva, iz
voz pa je manj hvaležno de
lo.

Verjetno bodo v trenutnih 
razmerah v industriji pohi
štva znani natančnejši po
datki po seji sveta za goz
darstvo in lesno industrijo 
zvezne gospodarske zbornice, 
ki bo v času sejma. V začet
ku tega leta je bilo z vseh 
strani slišati izjave o težavah 
v proizvodnji in prodaji po
hištva. Ta ugotovitev je bila 
izrečena prvič po večletnem 
velikem »boomu« na doma
čem tržišču. To je bil čas 
konjunkture, kakršne še ni 
bilo v jugoslovanski lesni in
dustriji. Razumljivo je, da ni
so mogli pričakovati, da bo 
tako velikansko nenormalno 
visoko povpraševanje trajalo 
večno, če nič drugega, bo le
tošnja sejemska prireditev 
pokazala na podlagi že skle
njenih pogodb, ali je opravič

ljiva nadaljnja hitra gradnja 
novih tovarn pohištva in bla
govnih hiš po vsej državi.

Enajsti mednarodni sejem 
pohištva, opreme in notranje 
dekoracije utegne biti tudi 
barometer, kako so tudj part
nerji zainteresirani za naše 
blago, ali ima torej trditev, 
da je izvoz pohištva možno 
povečati glede na trajnejšo in 
nezmanjšano konjunkturo le
sa na svetovnem trgu, podla
go. Sicer pa je že v nekaj letih 
čas pokazal, da je les neza
menljiv in iskan, ne glede na 
prizadevanje, da bi ga zame
njevali s plastiko ali podob
nimi novotarijami druge vr
ste. Pri tem pa ostane skup
na naloga, da se proizvajalci 
pohištva in drugi za izvoz za
interesirani lotijo potrebnih 
ukrepov in povečajo izvoz.

Gostov
četrtino

več
V devetih mesecih 

čez 30 milijonov pre
nočitev tujih turistov

BEOGRAD, 16. nov. 
(Tanjug) — Promet tujih 
turistov v Jugoslaviji se 
je do konca septembra 
povečal v primerjavi z 
istim obdobjem leta 1972 
za četrtino, na več kot 
30 milijonov prenočitev tu
jih turistov, v glavnem v 
primorskih letoviščih (86 
odstotkov). V tem pred
njačijo turisti iz ZRN, na 
katere je v devetih mese
cih prišlo 12 milijonov 
ali 40 odstotkov skupnega 
števila prenočitev tujih 
turistov, na Avstrijce je 
prišlo 2,3 milijona pre
nočitev, na Italijane 2,7 
milijona, na Angleže 2,2 
milijona. Promet domačih 
turistov je naraščal pre
cej počasneje. Registrira
nih je 28,5 milijona pre
nočitev, to pa je samo 4 
odstotke več kot lani.

Avto bo mrtev, živel konj
Renesansa konjeniškega športa, na primer v Zahodni Nemčiji — Vsak trideseti državljan ZRN 
že trdno sedi v sedlu, pogosto na lastnem konju — Vsak peti pa si take rekreacije srčno zeli
V Zahodni Nemčiji je kakih pol milijona konj, le deset odstotkov od tega so 
delovni konji. Približno 40-000 jih je dresurnih, kakih 20.000 pa tekmovalnih. Ve
čina pa jih služi za nedeljsko rekreacijo Nemci namreč zadnje čase odkrivajo 
lepote »konjske rekreacije«. Ge bi bilo možno, bi jahalo kar 13,2 milijona držav
ljanov ZRN, kakor sporoča Nemška športna zveza.

Se pred petimi leti se je 
zdelo, da sta izletniški avto 
in motorno kolo izrmiia ko
nja. Konj je odsjužil: našteli 
so samo še 254.000 grl. Teaaj 
pa je trimski val spontano 
pognal ljudi v hleve Športni 
zdravniki so začeli priporoča
ti jahanje zlasti pri motnjah 
v krvnem obtoku in srcu, pa 
razrvanih živcih. Jahanje, ki 
je dotlej veljalo le še za 
šport petičnežev in odlični
kov, je začelo postajati mno
žični šport.

Nekateri sociologi sodijo, 
da gre pri tem predvsem za 
socialni prestiž, drugi pa, da 
so tudi kavbojski filmi in te
levizijske serije pri gledalcih 
vzbudile nostalgijo po močnih 
strukture. Zato je jahalce za 
zdaj možno srečati le na 
gozdnih poteh in na planem, 
kar pa tudi ni tako prepro- 
hlevskih vonjih. Churchill je 
nekoč posmehljivo dejal, da 
jahanje kroji značaj in Je zla
sti priporočljivo za otroke: 
»Celo če si zlomijo vrat, je

Protest
Profesorica Aase Jep 

son, stara 25 let, iz Kjo- 
benhavna, poročena in 
mati enega otroka, je pre
nesla svojo posteljo in 
nočno omarico na trg 
pred palačo mestne skup
ščine. Odločila se je, da 
bo spala na prostem vse 
dotlej, dokler ji občina 
ne bo dodelila stanova
nja.

to vendarle lepa smrt — zla
sti v galopu.«

Ljudstvo na konju
Danes je v ZRN že več kot 

2000 jahalnih društev z 260.000 
organiziranih članov Mesečna 
članarina je od 20 do 6000 
mark, prišteti je še učne ure 
in izposojevalnino za konje. 
Petina članov so ženske (naj
več je tajnic) in 20 odstot

kov članov ni starejših od 14 
let.

Precej Zahodnih Nemcev 
una že tudi svoje konje, v 
predmestjih namesto garaž 
poganjajo hlevi kot gobe po 
dežju. Za zdaj konj seveda še 
ni poceni, čeprav ga je mo
goče kupiti že za 1000 mark 
Veliko povpraševanje je po 
ponijih, saj želi četrtina kup
cev ustreči svojim otrokom.

Uvoz konj torej nenehno na
rašča.

Vsak mesec uvozi ZRN ka
kih 1000 grl predvsem iz 
Vzhodne Evrope, ker domače 
žrebčame niso bile priprav 
Ijene na tolikšno povpraševa
nje. V prihodnje pa bo pov 
praševanje spričo »brezben 
cinskih nedelj« samo še več
je. Tudi zato se bo konj spet 
vrnil na evropske ceste.

Nerodno je le to, da so da 
našnje ceste prirejene in do
voljene zgolj za vozila — pro
blem za načrtovalce infra- 
sto, kakor se zdi na prvi po
gled. Prizadeti so namreč la
stniki gozdov, ki se že na de
belo tožarijo po sodiščih za 
radi povzročene škode na 
travnikih in v gozdovih; po
nekod sprehajalce v sedlih ča
kajo v zasedi z vilami, če ne 
kar s šibrovkami! Oblasti so 
prisiljene, da razmišljajo o 
novih odredbah — na podla
gi porumenelih listin, ki so 
pred sto leti in več urejeva
le konjski promet.
Huzarji pa dragonci, 
naprej

Za plavanjem in hojo v na
ravi je jahanje že na tretjem 
mestu najbolj priljubljenih 
množičnih športov v ZRN, 
kakor je ugotovil allensbaški 
inštitut za demoskopijo. Na 
konjskem sejmu »Equitana« 
leta 1972 v Essnu se je gnet
lo 50.000 obiskovalcev, letos 
pa že blizu 90.000 

Potovalne agencije iščejo In 
priporočajo možnost konjske 
rekreacije širom po Evropi 
med Madžarsko in francosko 
Kamargo. Seveda se vzpored
no razvija tudi modernizaci
ja konjske kozmetike Svoje
ga kamerada konja konjenik 
po novem štngla z električ
no ščetko, uporablja tonik za 
lesk njegove dlake in grive 
itd. V konjskem sanatoriju 
pri Stambergu preživljajo od-

BREZ PROMILE 
ZA VOLAN

BEOGRAD, 14. nov. (Tanjug). Na seji odbora go- 
spodarskega zbora zvezne skupščine za promet in zve-.. 
ze so danes sprejeli predlog zakona o varnosti pro
meta na cestah. Predlog bodo na naslednjih sejah 
obravnavah skupščinski zbori.

Predlog zakona ureja samo osnove varnosti v pro
metu na cestah v skladu s sodobnimi rešitvami, spre
jetimi v mednarodnem okviru, in na podlagi izkušenj 
korigira nekatera prometna pravila. Po tem predlogu 
naj bi voznikom v celoti prepovedali uživanje alkohol
nih pijač, kadar vozijo. Za volan prav tako ne bi smeli 
sesti, če so pili, a se še niso čisto izstrezmh. Prejšnjo 
zakonsko rešitev po kateri je bilo dovoljenih do 0,5 
promila alkohola v krvi, so zavrnili, kei medicinski 
strokovnjaki opozarjajo, da že najmanjša količina alko
hola v krvi negativno vpliva na človeka za volanom

Spričo premajhne varnosti in prometne discipline 
na naših cestan naj bi se po tem predlogu povečale 
tudi denarne kazni za prometne prekrške.

Obširno so razpravljali o tem, ali naj bi z zakonom 
podrobneje določili predpise o tem, kako naj bi izbi
rali ljudi za delovna mesta voznikov avtobusov in tro
lejbusov.

Po mnenju poslanca Draga Brošiča naj avtobusov 
ne bi vozili ljudje ki so mlajši od 24 let. Odbor je 
sprejel stališče, ca je treba delovnim organizacijam 
prepustiti, aa z internimi predpisi same določijo po 
goje za zasedbo delovnih mest voznikov avtobusov ali 
trolejbusov.

služeni stari konji lep večer 
svojega življenja. Zanimanje 
za konje pa se kaže tudi pri 
modi: začele so se pojavljati 
stare konjeniške uniforme, po 
katerih hrepene zlasti mladi 
jezdeci, in stare pesmi o ko
njih doživljajo veličastno re
nesanso. Nič čudnega, da po
staja tudi rodeo že evropski 
šport, uvedli so ga ameriški 
vojaki, stacionirani v Zahod
ni Evropi.

Prihodnost kmečkega turiz
ma bo tudi — konjska. Kako 
se torej ta naš ljubi svet čud
no obrača. Najbolj veseli pri 
vsem tem so čuvarji okolja: 
zrak na podeželju bo čistejši.

Novi
cementni
velikan

Cementarna pri Kosjeri- 
ču bo začela obratovati 
sredi prihodnjega leta
KOSJERIC. 14. nov. (Ta 

njug) — V Galovičih pri Ko- 
sjeriču končujejo gradbena 
dela na novi tovarni cementa 
montirajo pa tudi že opremo 
Ce ne bo nepredvidenih te 
žav, bo proizvodnja cementa 
v tej največji tovrstni tovar
ni na Balkanu stekla že sredi 
prihodnjega leta. Kupci, med 
katerimi so v glavnem trgo 
vinske organizacije m gradbe 
na podjetja, so izrazili pri
pravljenost, da bi sodelovali 
pri kreditiranju te tovarne.

Ugoden oktober
Proizvodnja se je v primerjavi z oktobrom lani povečala 
za 12,7 odstotka — Dovolj naročil za domači in tuji trg
LJUBLJANA, 14- nov. Ko je zaradi ugodnih voda m rednega obratovanja termo
elektrarn utihnila septembrska kriza električne energije, zaradi katere je nastal 
znaten padec proizvodnje, so industrijske gospodarske organizacije vložile znatne 
napore da bi ta primanjkljaj nadomestile. Uspehi so se pokazali v oktobru, saj se 
je oktobrska industrijska proizvodnja v primerjavi z lansko oktobrsko povečala 
kar za 12.7 odstotkov ter v primerjavi s septembrsko za 13 odstotkov-

Oktobra je bila po podat
kih zavoda SR Slovenije za 
staUstiko letos rekordna pro
izvodnja elektroenergije, elek
troindustrije in papirne indu
strije. V primerjavi z lanskim 
oktobrom so oktobra letos 
naredili v kovinski industriji 
za 15 odstotkov več, v tek
stilni za 7 odstotkov več, v 
lesni industriji za 15 odstot
kov več, v elektroindustriji za 
9 odstotkov več, v kemični in
dustriji za 22 odstotkov več, 
v čmi metalurgiji za 11 od
stotkov več, v živilski indu
striji za 18 odstotkov več, v 
usnjarski in obutveni za 13 
odstotkov več, v industriji 
gradbenega materiala za 12 
odstotkov več, v papirni indu
striji za 34 odstotkov več, v 
nekovinski za 9 odstotkov 
več, v barvasti metalurgiji to

liko kot oktobra lani, v pre
mogovnikih za 11 odstotkov 
več, v industriji nafte za 36 
odstotkov več itd.

V slovenski industriji je bi
lo oktobra letos 297.046 zapo
slenih, kar je za 3,9 odstotka 
več kot oktobra lam in za 
1742 zaposlenih ah kar za 0,59 
odstotka več kot letos sep
tembra.

Produktivnost dela se je v 
prvih desetih mesecih letos v 
primerjavi z enakim obdob
jem lani povečala za 2,9 od
stotka.

Promet blaga po železnici 
se je oktobra letos v primer
javi z lanskim oktobrom po
večal kar za 17 odstotkov, 
ptomet blaga po cestah se je 
povečal za 6 odstotkov, letal
ski promet potnikov je bil 
večji za 2 odstotka, promet v

pristaniščih je bil manjši za 
8 odstotkov, gostinski promet 
je bil manjši za 8 odstotkov, 
fizični obseg prometa trgovi
ne na debelo je bil manjši za 
3 odstotke, obseg prometa tr
govine na drobno pa je bil za 
7 odstotkov večji kot oktob
ra lani.

Zaradi nizke proizvodnje v 
septembru so bili povprečni 
oktobrski osebni dohodki v 
Sloveniji v primerjavi s sep
tembrskimi manjši za 2,5 od
stotka, od tega so bili v go
spodarstvu manjši za 4,5 od
stotka, v negospodarstvu pa 
so se povečali za 8 odstot
kov. Povprečni oktobrski 
osebni dohodki v Sloveniji so 
znašali 2253 dinarjev, od tega 
v gospodarstvu 2182 dinarjev 
in v negospodarstvu 2653 di
narjev. IUA POPIT

Večji 
izvoz 

iz SFRJ
Jugoslovanski izvoz 
oktobra za 40, sloven
ski za 37 odst. večji

LJUBLJANA, 14. nov. — 
Oktobra se je tako v Ju
goslaviji kot v Sloveniji 
izvoz odvijal ugodno, ven
dar pa se je hkrati tudi 
zelo povečal uvoz v Slo
venijo.

Po podatkih zavoda SR 
Slovenije za statistiko so 
oktobra iz SFRJ izvozili 
za 4.73 milijarde dinarjev, 
za 40% več kot oktobra 
lani. Od tega so iz Slove
nije izvozili za 889.9 mi
lijonov dinarjev, za 37% 
več kot oktobra lani.

V 10 mesecih so iz Ju
goslavije izvozili za 38.67 
milijarde dinarjev (za 26 
odst. več), uvozili pa za 
60.83 milijarde dinarjev 
(za 38% več kot v prvih 
desetih mesecih lani).

IUA POPIT

Ladje na sever
Ladjedelnici »Uljanik« in »Split« gradita supertankerje 
za Norveško — Gospodarska razstava v Oslu je uspela
Norveški gospodarstveniki so oceniU nedavno razstavo jugoslovanskega gospo- 
darstva v Oslu v okviru mednarodnega sejma blaga za široko porabo kot pri
jetno odkritje možnosti jugoslovanskega gospodarstva. Norvežani ne poznajo 
dobro našega gospodarstva - gospodarstveniki te skandinavske države vedo samo 

____ki

Moderni
vozni
park

»Niš-ekspres« bo kupil 
do konca novembra 50 

mercedesovih vozil
Avtobusna prometna podjet

ja v Nišu, Leskovcu, Vranju, 
Boru, Sokobanji, Pirotu in 
drugih krajih na območju ju
govzhodne Srbije so v minu
lih mesecih kupila več kot 140 
avtobusov za medkrajevni in 
mestni prevoz. Z nakupom 
novih avtobusov so znatno po 
krili potrebe ter povečali pro
met v potniškem prometu.

Ravno to je omogočilo, da 
se je skupni dohodek pri sko
raj vseh podjetjih povečal v 
primerjavi z lani za več kot 
20 odstotkov. Za nakup teh 
avtobusov so porabih več kot 
46 milijonov dinarjev.

Avtobusna podjetja pa na
meravajo še modernizirati vo
zni park. Do konca novembra 
bo »Niš-ekspres« kupil 25 mer- 
ni in ravno toliko za medkra- 
cedesovih avtobusov za mest- 
/evni promet.

Od mrtvih vstal«
Eva Newttt, 23-letno 

dekle iz Waltana v An
gliji, se je prebudila v 
mrtvašnici. Od šoka toli 
ko da ni zblaznela in je 
zdaj v bolnišnici, kjer se 
zdravniki borijo za njeno 
življenje. Pred tem je bi
la umrla navidezne smrti

Zaslužek
Skupina neivgorških štu

dentov se preživlja z de
monstracijami. Tarifa za 
mirne demonstracije je 
15 N din, za demonstraci
je s kričanjem 90 din, za 
tako imenovane vroče de 
monstracije pa ISO din.

Najvišji dosežki modne 
konfekcije, trikotaže, indu
strije orodnih in drugih stro
jev ter elektroindustrije so 
prijetno presenetili približno
550.000 Norvežanov, ki so obi
skali gospodarsko razstavo. 
Naše gospodarstvo v Oslu je 
zastopalo kakšnih 60 proiz
vodnih in zunanjetrgovinskih 
organizacij, ki so razstavlja
le stroje za obdelavo ko- 
vin) izdelke elektroindustrije, 
modne konfekcije in trikota
že. Poseben del razstave je 
bil posvečen jugoslovanske
mu ladjedelništvu in razvoju 
turizma. To je bila prva ju
goslovanska gospodarska ma
nifestacija, ki je na Norve
škem sploh pripravljena po 
letu 1960.

Komentatorji norveškega 
tiska so ocenili razstavo ju
goslovanskega gospodarstva 
z najvišjimi ocenami. Obe 
nem so jugoslovanskim proiz
vajalcem priporočili, naj se 
bolje seznanijo z okusom in 
željami Norvežanov: »Jugo
slovani gradijo supertanker 
je za »Vikinge«. Želeli bi, da 
bi dobili tudi jugoslovanski 
ajvar, papriko, mesne kon 
zerve, konzervirano sadje in 
mlečne izdelke Norvežanke 
bi rade nosile tudi atraktiv 
no modno konfekcijo in tri
kotažo,« je ugotovil norveški 
časopis »Aftenposten«.

Razstava je bila povod, da 
so komentatorji gospodarske 
ga tiska obširneje pisali o 
norveško-jugoslovanski trgo 
vini in gospodarskem sodelo 
vanju. Splošna ugotovitev, da 
je struktura norveško-jugoslo- 
vanske blagovne menjave 
enostranska, saj so najpo-

I membnejša postavka jugoslo-1 
I vanskega izvoza v te države j 

ladje, na katere odpade 80 
odstotkov. Pod norveško za
stavo pluje zdaj 12 ladij (s 
skupno več kot 865.000 bruto 
registrskih ton), ki so bile 
zgrajene v ladjedelnicah 
»Uljanik« in »Split«. Samo v

Dvakrat
več

nakita
Borski rudnik gradi 

novo zlatarno — Na 
red bo spomladi 1974

MAJDANPEK, 14. nov 
(Tanjug) — Pri zlatarni 
v Majdanpeku dokončuje 
jo objekt, ki bo predvi
doma omogočil skoraj 
dvakrat večjo proizvodnjo 
zlatega nakita :n zlatni 
kov. Zlatama Izdaja zlat
nike ob raznih jubilejih 
m jih večinoma v krat
kem času razproda. Rud 
nik bakra v Boru je za 
razširitev zlatarne name 
nil 39 milijonov dinarjev. 
Toliko bosta veljali stav 
ba in oprema skupaj No
vo tovarno bodo odprli 
že spomladi 1974.

tem in preteklem letu je pulj
ska ladjedelnica izročila nor
veškim ladjarjem tri velike 
ladje za prevoz nafte s po
223.000 bruto registrskih ton. 
V prihodnjem letu bo »Ulja
nik« dobavil Norvežanom še 
supertankerje enake veliko
sti.

Norveško-jugoslovanska bla
govna menjava se je v minu
lih desetih letih povečala za 
desetkrat in to predvsem za
radi večjega izvoza naših la
dij. Lani je skupna trgovina 
med državama dosegla vred
nost 58 milijonov dolarjev in 
je bila za 50 odstotkov večja 
kot leto prej.

Norveški gospodarstveniki 
menijo, da bi lahko z obo
jestranskimi prizadevanji raz
meroma hitro obogatili struk
turo medsebojne trgovine, 
zlasti na področju živilske 
industrije, industrije strojev 
in industrijske opreme, elek
troindustrije in modne kon
fekcije. S tem v zvezi ome
njajo rezultate zunanjetrgo
vinske menjave v prvem pol
letju letos. Brez ladjedelništva 
je bil izvoz drugih panog ju
goslovanskega gospodarstva v 
prvih šestih mesecih letos 
večji za 40 odstotkov v pri
merjavi z enakim obdobjem 
lani.

Obojestranska želja izraže
na na pogovorih na razstavi 
jugoslovanskega gospodarst
va v Oslu, je: razširiti gospo
darske stike z bolj vsebin
skimi oblikami, industrijsko 
kooperacijo, investicijskimi 
nalogami, vsestranskim teh
ničnim sodelovanjem in izme
njavo proizvodnih izkušenj.

Sto tisoč naročnikov?
Letošnja bera Prešernove družbe — Iz pogovora s Tonetom Fajfarjem

»Če bi se z vso vnemo lotili naloge in če bi priskočili na pomoč 
tudi sindikati, sem prepričan, da bi lahko Prešernova družba v krat
kem času narasla na 100.000 članov. Seveda pa bi bil za to potreben

rPSoprr;^
resolucije, okrožnice in priporočila za to ne bi zadostovali.«

Tako je razmišljal ob izidu letošnje naj
novejše, 21. knjižne zbirke Prešernove druž
be v Ljubljani član njenega vodstva Tone 
Fajfar, ki je že več kot dvajset let zelo de
javen v tej slovenski ljudski knjižni orga
nizaciji.

»Da, od vsega začetka sodelujem, odkar 
je SZDL kot naslednica Osvobodilne fronte 
oziroma Ljudske fronte leta 1952 sklenila, 
da bomo tako družbo ustanovili m ko je 
Borisu Ziherlu in meni to nalogo zaupala,« 
ie potrdil Tone Fajfar v pomenku svoj dol- 
vi staž v Prešernovi družbi. Hkrati pa je 
na vprašanje, če tako dolgo delovanje v 
isti organizaciji pomen ja zanj toliko ko
ristnejšo prakso ali nasprotno tudi breme 
in rutino, odvrnil, da čuti v svojem delo
vanju pri Prešernovi družbi predvsem za 
dovoljstvo, zlasti če družba s svojo misijo
uspeva.

»Breme je seveda predvsem v toliko, ko
likor gre za nenehno skrb po tehnični tn or 
ganizacijski plati za redno izha anje letnih 
knjižnih zbirk. Predvsem je treba vedeti, da 
Prešernova družba ni založba, kot so dru

ge založbe, da je društvo, ki temelji na ak
tivizmu. Dejansko je Prešernova družba do
segla svoj doslej največji razmah - okrog
80.000 naročnikov prav v prvih letih po 
vojni, ko je SZDL organizirala na terenu 
vrsto zaupnikov, požrtvovalnih ljudi, ki so 
bili zavzeti za kulturo in ki so znali pri
stopiti k sočloveku v svojem okolju. 2a) 
smo pozneje, čim je slovensko ljudstvo za 
čelo zajemati iz velike vreče civilizacije in 
ko smo Kulturo nekoliko pustih ob strani 
tudi v krogu Prešernove družbe precej na 
zadevah. Zdaj je treba že kat precej napo
ra, če se hočemo vzdržati na ravni 20.000 
do 25.000 naročnikov.«

Aktivi zlasti v 
delovnih kolektivih

Na vprašanje, če vendar ni to majhna 
številka in če se tega kroga ne da znova 
razširiti, je Tone Fajfar odgovoril povsem 
pritrdilno.

»Prepričan sem, da je možno krog na

ših naročnikov še zelo razširiti. Zlasti bi mo
rali bolj kot doslej prodreti v delovne ko
lektive, v tovarne in druge delovne skupno
sti Delavec si knjige žeh samo opozoriti 
ga Je treba nanjo. Medtem ko Mohorjeve 
knjige gredo bolj med kmečke sloje, bi naj 
Prešernove šle predvsem med naše delavce. 
Zato tudi zdaj usmerjamo največ prizade
vanj za popularizacijo Prešernove družbe 
in njenih knjižnih izdaj prav med delovni
mi kolektivi. Po izkušnjah, ki smo jih ime
li, dejansko ni tako težko pridobiti novih 
članov, samo posrednikov je treba Delov
ni ljudje, kupci, hitro spoznajo, da so naše 
knjige resnično poceni, saj stane celotna 
zbirka šestih knjig 5000 starih dinarjev, kar 
gotovo ni nobena cena.«

V zvezi z organizacijskimi in gmotnimi 
problemi je Tone Fajfar priznal, da je druž
na v zadnjih štirih, petih letih res nekoli
ko stagnirala.

»Prejšnja leta nismo dobili kaj prida 
subvencij, ki so pa nujno potrebne, če hoče
te obdržati knjigo pri nizki ceni Zdaj se 
stvari obračajo nekoliko na bolje in Kultur
na skupnost Slovenije nas je bolj kot do 
slej podprla, čeravno seveda sredstev nikoli 
ni dovolj Kot novost smo zdaj načeli usta 
navijati aktive Prešernove družbe po vseh 
občinah, ki naj bi jih sestavljali zaupniki 
tet ljudje, ki se za knjigo ljubiteljsko za
nimajo, ki so pripravljeni delati pn raz
širjanju knjige, predvsem prosvetni delavci, 
ljudje iz kulturnih skupnosti, upokojenci 
in študenti. Se posebej naj bi ti aktivi, kot 
sem že omenil, povečali svojo deiavnost v 
delovnih kolektivu Tega pa seveda ne bo
mo mogli izpeljati brez večjega sodelova 
nja sindikatov. Zal, doslej te pomoči sin

dikatov nismo bili deležni v zadostni meri. 
Navsezadnje bi morali sindikati poleg po
litičnega dela, poleg skrbi za plače in pokoj
nine veliko bolj skrbeti tudi za delavsko 
kulturo. V zadnjem času o delavski kulturi 
sicer spet veliko govorimo, prirejamo celo 
razne simpozije o delavski kulturi, toda na
redimo še vedno zelo malo. Mislim, da niso 
toliko pomembni simpoziji, kot prav vsako
dnevna skrb za delavsko kulturo tam, kjer 
delavec živi. Nikakor nismo proti razširja
nju kakršnihkoli knjig, smo za razširjanje 
knjige nasploh. Toda knjige Prešernove 
družbe bodo verjetno dostop drugim knji
gam šele odprle.«

Prva stopnica do 
kulture

Ko se je nasploh dotaknil vprašanja knji
ge med ljudstvom, je Tone Fajfar pribil: 
»Mislim, da bi morali danes s knjigami 
Prešernove družbe igrati tako vlogo, kot jo 
je pred 450 leti odigral Trubarjev Abeced
nik. Naše ljudi bi v modemi družbi morali 
spet bolj navaditi brati. Seveda je veliko 
laže prebirati razne ilustrirane magazine, 
razne risane stripe, gledati televizijo ali 
filme, vendar pa je knjiga le osnovna stop
nica do kulture.«

Na vprašanje, kaj je potemtakem v Pre
šernovi družbi kot množični knjižni organi
zaciji na Slovenskem starega in kaj nove
ga, je Tone Fajfar nadaljeval:

»Prešernova družba je stara po svoji os
novni zamisli tradicije podobnih ljudskih za
ložb z letnimi knjižnimi zbirkami na Slo
venskem. Nova pa je po svojem prizade 
vanju da poskušamo biti v svojih knjižnih 
izdajah čimbolj sodobni Kar zadeva samo 
roke izhajanja, si prizadevamo, da izidemo 
vselej točno in skupno, brez zaostajanja po
sameznih knjig, kar je tudi praktičnega po 
mena. ker to močno olajša razpečavo knjiž
nih zbirk. Glede vprašanja sodobnih aktual
nih tem. ki jih predstavljamo bralcu, ni 
nailaže vprašanje izvirnih slovenskih lite
rarnih del Po drugi strani pa seveda bral
cem skušamo posredovati tudi čimbolj zani

miva, v današnjem času pogojena dela, kot 
je npr. letos prav knjiga inž. Vladimirja 
Ribariča o letalskih in vesoljskih poletih pod 
naslovom »Ikarus leti v vesolje«.

Omnibus branja
Ob pregledu letošnje knjižne bere Pre

šernove družbe, ki obsega poleg Prešerno
vega koledarja za leto 1974 in štirih Knjig: 
Ribaričevega »Ikarusa,« Marjana Kolarja po
vesti »Snežne verige,« Ivana Tavčarja »Viso
ške kronike« in Jakoba Alešovca »Kako sem 
jaz likal« tudi še zelo praktično uporabno 
knjigo z večbarvnimi ilustracijami o oprem
ljanju stanovanj, smo dobili vtis, da so se 
vsa prej navedena prizadevanja uveljavila. 
Prešernov koledar je dejansko praktičen 
zbornik, omnibus poučnega in informativne, 
ga branja, ki ga v koledarskem delu krasijo 
tudi izredno lepe umetniške priloge Boži
darja Jakca, barvne reprodukcije raznih 
delov slovenske zemlje od Bele krajine do 
Koroške. Povest mladega slovenjegraškega 
pisatelja Marjana Kolarja, ki zajema aktu
alno zgodbo iz našega sodobnega zdomstva, 
je po nekaterih avtorjevih bolj eksperimen
talnih tekstih široko poljubno, sveže zani
mivo branje. Tavčar in Alešovec pa gotovo 
sodita med dva sicer zelo različna primera 
naše klasike oziroma stare vzgojno rodo
ljubne literature.

»Nekateri nam tu in tam sicer očitajo, 
da smo nekoliko konservativni,« je menil 
glede knjižnega izbora Fajfar. »Vendar ne 
moremo ljudem vsiljevati nekega ekspert 
mentalno elitnega branja, ki ga ljudje noče
jo sprejeti. Biti moramo na kvalitetni rav
ni, ki pa Je sprejemljiva za čim širši krog 
bralcev.«

V tej zvezi se je še posebej dotaknil 
vprašanja izvirne slovenske književnosti.

»V tem pogledu smo zelo zahtevni, če
ravno bi radi vključili vsako leto najmanj 
eno ali celo dve izvirni slovenski deli v svoj 
knjižni program. V glavnem se s slovenski
mi pisatelji osebno dogovarjamo že več let 
vnaprej, da nam svoje delo napišejo, tem
bolj, ker smo pri izdajanju teh del tudi 
omejeni v obsegu knjige. Zal se včasih

zgodi, da nam pisatelji dogovorjenih tek
stov pozneje ne predložijo. Nekaten teksti 
nam tudi ne ustrezajo, ker morajo biti naše 
knjge vsebinsko zanimive, ker morajo biti 
branje. Za prihodnje leto že zdaj z zadovolj
stvom lahko napovemo, da bomo imeli dve 
izvirni slovenski novosti, in sicer Švajncer
jev roman »Ko človek zori« in Svetinovo 
povest »Ugaslo ognjišče«. Prevodov v red
nih knjižnih zbirkah običajno ne izdajamo, 
pač pa v dodatni knjižnici »Ljudskega ro
mana«, ki trna za naše razmere tudi pre
cejšnjo naklado okrog 5000 izvodov.«

Stopetindvajselletnica
Na vprašanje, kako odmeva Prešernovo 

ime med širokim ljudskim krogom, je To
ne Fajfar menil, da je nedvomno Prešeren 
še vedno na Slovenskem najbolj upošte
vano kulturno ime.

»Tudi v zamejstvu je isto. Sploh se tru
dimo, da bi knjige Prešernove družbe čim
bolj razširili tudi med Slovenci onstran 
meje. Nekatere naše izdaje že razjMišlljamo 
na Primorsko in v Benečijo v Italiji skup
no z izdajami slovenskega tržaškega Jadran
skega koledarja. Tudi na Koroško v Av
striji gre nekaj naših knjig, vendar še vse 
premalo. Želeli bi, da bi knjige Prešernove 
družbe postale čedalje bolj vez med zar 
mejskimi Slovenci, pa tudi med izseljenci 
na oddaljenih celinah, kamor doslej žal še 
nismo mogli prodreti.«

Ob koncu pogovora se je Tone Fajfar 
ustavil še ob 125. jubileju Prešernove 
smrti, ki se ga bomo spomnili na prihodnji 
Prešernov praznik februarja 1974 »Zdi se 
mi, da bi tudi ob tej priložnosti morali sto
riti vse za čimvečjo razširitev mreže Pre
šernove družbe in za uveljavitev slovenske 
knjige med delovnimi ljudmi. S tem bomo 
tudi prispevali, da bo naš delavski razred 
postal resnično moderen delavski rared, da 
ne bo v naših delovnih organizacijah samo 
proizvajalec, ampak bo cel človek, ki je šele 
sposoben razpolagati s svojim ustvarjalnim 
delom.«

BOGDAN POGAČNIK
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DOMACI ŠPORT
DANES

SOBOTA, 17. NOVEMBRA 1973

ODBOJKA
ŽENSKA B LIGA

21.15 v Trstu, Ul. Della Valle
OMA — Bor

* * *

MOŠKA C LIGA
21.15 v Nabrežini
Kras — Grandi Motori

* * *

DEČKI
20.00 v Rocolu
Kras — Rozzol B

* * *

DEKLICE
20.30 v Dolini
Breg — Bor

NAMIZNI TENIS
MOŠKA C LIGA

21.00 v Nabrežini
Sokol — Montedison

KOŠARKA
NARAŠČAJNIKI

19.00 v Trstu, Ul. Caravaggio
Bor — Lloyd Adriatico

* * *

PRIJATELJSKA TEKMA
15.30 v Trstu, stadion «1. maj»
Bor B — Bor kadeti

JUTRI
NEDELJA, 18. NOVEMBRA 1973

NAMIZNI TENIS
MOŠKA C LIGA

10.00 v Nabrežini
Sokol — Winterthur

NOGOMET
2. AMATERSKA LIGA

14.30 v Štandrežu
Juventina — Primorje 

* * *
14.30 v naselju Sv. Sergija
Flamino — Breg * * *
14.30 v Križu
Campanelle — Zarja

* * *

14.30 v Gorici
Audax — Vesna

* * *

3. AMATERSKA LIGA
14.30 na Proseku
Olimpija — Libertas Prosek

* * *

12.15 v naselju Sv. Sergija
Costalunga — Primorec

* * *

10.30 na Proseku
Libertas Barkovlje — Union

* * *

MLADINCI
8.45 v Nabrežini
Libertas Sv. Marko — Gaja 

* * *
8.45 na Proseku
Campanelle — Primorje * * *

* * *

11.30 v Dolini
Breg — Aurisina * * *

NARAŠČAJNIKI
8.30 v Trstu, Stadion «1. maj»

Tergeste — Union
* * *

9.00 v Dolini
Breg — De Macori

* * *

ZAČETNIKI
10.30 v Dolini
Breg — Opicina Supercaffè

KOŠARKA
MLADINCI

15.00 v Trstu, Monte Cengio
Lloyd Adriatico — Polet

* * *

NARAŠČAJNIKI
9.30 na Kontovelu

Kontovel — CGS
* * *

PRVENSTVO POMLAD
9.30 na Opčinah

Polet — Lloyd Adriatico

PLANINSTVO
4. JESENSKI SPREHOD NA VOLNIK

9.30 v Velikem Repnu
Prireja SPDT

ODBOJKA
DEKLICE

10.30 v Rocolu
S. Giacomo — Breg

POJUTRIŠNJEM
PONEDELJEK, 19. NOVEMBRA 1973

ODBOJKA
DEČKI

20.30 pri Banih
Sloga — Rocol A

MLADINSKE IGRE DANES V TRSTU NAMIZNI TENIS MOŠKA C LIGA

Slovesen zaključek Dve tekmi Sokola pred
deželnih iger
Tudi Slovenija in Koroška na Ml?

Danes bo v Trstu, v dvorani Tr
govinske zbornice, nagrajevanje ob 
zaključku drugih mladinskih dežel
nih iger, ki so se odvijale v sep
tembru.

Zanimiva pobuda deželne uprave 
je naletela na navdušenje med 
mladimi tekmovalci štirih pokrajin 
Furlanije - Julijske krajine. Sedaj 
pa se skuša iti preko deželnih 
meja in prirediti mladinske igre, 
na katerih bi sodelovali tudi repre
zentanci Slovenije in Koroške.

Prav zaradi tega se je oanes v 
Ljubljani deželni odbornik za šport 
in rekreacijo Bertoli sestal s To
netom Florjančičem in Zoranom Na- 
prudnikom, odgovornima ža šport
no delovanje v Sloveniji. Pobuda 
je naletela na ugodno mnenje, na 
enem izmed prihodnjih sestankov 
pa bodo proučili vse možnosti u- 
resničitve. Prišlo pa je tudi do 
sklepa, da bodo na prihodnje sre
čanje povabili tudi predstavnike 
Koroške.

NOGOMET
RAZBURJENJE V LJUBLJANI

Bodo Olimpiji 
odvzeli 6 točk?

LJUBLJANA, 16. — Komisija za 
ugotavljanje nepravilnosti v jugoslo
vanskem nogometu je danes, po šti
rih mesecih, predlagala, naj bi kaz
novali nekatere jugoslovanske nogo
metne klube prve in druge zvezne 
lige z ostrimi kaznimi zaradi ne
pravilnosti ob koncu lanskoletnega 
prvenstva. Med drugim so tako 
predlagali, da bi odvzeli ljubljanski 
Olimpiji šest točk na skupni lestvi
ci in izključili za dve leti Obradovi- 
ča in žagarja, funkcionarja ljub
ljanskega kluba.

TENIS
POLFINALE DAVISOVEGA POKALA

ČSSR nepričakovano 
iztrgala točko Avstralcem

MELBOURNE, 16. — Po prvem 
dnevu teniškega srečanja med Av- 
tralijo in češkoslovaško v polfina
lu Davisovega pokala je prišlo do 
presenečenja: Avstralci so morali 
v dvoboju posameznikov prepusti
ti točko svojim nasprotnikom, kljub 
temu da so bili favoriti. Za pre
senečenje je poskrbel mladi Hrebec, 
ki je odpravil Newcomba v štirih se
tih s 6:4, 8:10, 6:4, 7:5. V drugem

srečanju pa je Rod Lever po na
peti in borbeni tekmi premagal Jana 
Kodeša s 6:3, 7:5, 7:5. Jutri se bo
sta pomerili obe ekipi v dvojicah, 
po današnjem presenečenju pa bo 
o končnem zmagovalcu odločal šele 
nedeljski nastop.

domačim občinstvom
Nabrežinci danes proti Montedi- 
somi, jutri pa proti Winterthurju

Cagliari - Bologna 1
Cesena - Lazio 2
Fiorentina - Napoli 1
Inter - Foggia 1
Juventus - Genoa 1
Vicenza - Milan X
Roma - Verona 1
Sampdoria - Torino 1
Catania - Como 1
Taranto - Avellino X
Ternana - Palermo 2
Alessandria - Venezia 1
Trapani - Chieti 2

X 2

X
2

X
X 2

Po štirinajstdnevnem počitku, za
radi raznih vsedržavnih turnirjev, 
bodo naši «pingpongaši» ponovno 
stopili za zeleno mizo. Tokrat bo 
Sokol odigral v dveh dneh kar dve 
tekmi na domačem igrišču. V so
boto zvečer ob 21. uri se bodo 
Pertot in tovariši srečali v dvorani 
«Igo Gruden» z enim izmed fa
voritov, Montedisonom iz Portomar- 
ghere. Ta ekipa ima štiri točke 
(po dveh odigranih tekmah) in torej 
vodi na začasni lestvici skupno z 
ekipo CUS iz Trsta. Njena moč 
sloni v glavnem na izkušnjah dru- 
gokategornika Samba, ki je eden 
najboljših obrambnih igralcev v 
svoji kategoriji. Izid bi moral to
rej biti tesen, če pa se Pertotu 
ali Fabjanu posreči, da premagata 
najboljšega nasprotnika, bomo lah
ko priče tudi prijetnemu presene
čenju. V tej tekmi bo kot tretji 
igralec nastopil mladi Sanna, ki bo

tokrat skušal priti do prve točke.
V nedeljo bodo naši zastopniki 

igrali v občinski telovadnici v Na
brežini proti ekipi Winterthur, ki 
dela družbo Sokolu na repu le
stvice. To je šibkejša ekipa, kateri 
manjka mnogo izkušenj in bi to
rej ne smela predstavljati nepre
magljive ovire za naše igralce. 
Tokrat bo kot tretji igralec na
stopil Robert Milič, ki bo tako le
tos prvič branil nabrežinske barve 
v C ligi. Tekma bo zadnja pri
ložnost. da si Sokol izboljša položaj 
na lestvici, sicer obstaja resna ne
varnost, da se bodo Nabrežinci 
morali boriti za obstanek v ligi, 
kar bi vsekakor bilo precej žalo
stno, predvsem zaradi velike tra
dicije našega namiznega tenisa. 
Prepričani pa smo, da se bodo 
domačini pred svojo publiko iz
kazali in končno dokazali vse svoje 
znanje. n. k.

ODBOJKA V MOŠKI C LIGI

V prvem domačem nastopu 
računa Kras na obe točki

V zenski B ligi se bo Bor srečal v mestnem derbiju s šesterko OMA

KRAS
Po pozitivnem otvoritvenem nasto

pu v Trevisu se bo drevi moška 
šesterka Krasa iz zgoniške občine 
prvič v letošnjem odbojkarskem pr
venstvu C Lge predstavila svojemu 
občinstvu. V občinski telovadnici v 
Nabrežini se bo Kras spoprijel s 
tržaškim treljeligasem Grand. Mo
tori in bo skušal osvojiti celoten 
izkupiček.

V nasprotju s trditvami nekaterih, 
ki pripisujejo gladko zmago našim 
predstavnikom, si upamo uditi, da 
bo delo na igrišču verjetno velika 
težje in Tržačanov nikakor ne gr« 
podcenjevati! Sicer drži, da je ekipa 
Grandi Motori novinec v ligi, da jo 
sestavljajo večinoma mladi igralci 
in da nima velikih ambicij, vendar 
ne smemo mimo dejstva, da nasto
pajo v tržaških vrstah trije «stari 
lisjaki», ki so še pred štirimi ieti 
igrali v B ligi s CRDA. Tržaško mo
štvo, katero trenira prekaljeni in v 
tržaških krogih znani prof. Pipan.

tvori homogeno enoto, ki predvaja I va po zmagi predstavlja za Kras 
hitro in moderno igro na mreži. Res ' «handicap», saj si ne sme privoščiti
je sicer, da je prejšnjo soboto Gran
di Motori doživel doma pekoč poraz. 
Toda zadala mu ga je ekipa Liber- 
tasa iz Padove, ki je bila že v 
prejšnjih sezonah skoraj nepremagljiv 
nasprotnik.

Po dobri igri ekipe v Trevisu 
je zavladal v Krasovem taboru zme
ren optimizem, vendar nikakor ne 
smemo podcenjevati nasprotnika, ker 
bi bile lahko posledice te lahkomi
selnosti zelo hude in nepopravljive. 
Vsaj na papirju sta si drevišnja na
sprotnika enakovredna in edini njun 
c.lj v letošnjem prvenstvu je ob
stanek v ligi. Neposreden spopad bo 
izredne važnosti za obe ekipi, saj 
se bo poraženec že znašel v nevarnih 
vodah, čeprav smo šele na začetku 
prvenstvenega truda. Zato lahko pri
čakujemo, da bo drevi borba za vsa
ko točko izredno ostra.

\ si trdijo in tudi upajo, da bo 
Kras zmagal. Vendar prav ta zahte-
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NOGOMET V AMATERSKIH LIGAH

Derbi med Juventino in Primorjem 
nnjzanimivejše jutrišnje srečanje

Po nedeljskem uspehu računa Mladost zopet na obe točki

Košarkarji Bora in Poleta (na sliki 
tudi danes in jutri zaposleni

v medsebojnem spopadu) bodo 
na mladinskih prvenstvih

.........im,Hlinili ..... .............................................................................................................................................................................................................................................................................

KOŠARKA MLADINSKA PRVENSTVA

Poletovci v popolni 
postavi proti Lloydu
Naraščajniki Bora si bodo nabirali novih izkušenj

Razen peterke Bora v prvenstvu 
«Pomlad» bodo danes in jutri zapo
slene vse naše košarkarske ekipe.

MLADINCI
Polet bo končno le nastopil s po- 

polno postavo. Po okrevanju bosta 
zaigrala namreč tudi Adrijan Sosič 
in Gantar. Kaj predvideva kanetan 
Adrijan Sosič za jutrišnjo tekmo: 
«Lloyd Adriatico je zelo mečna eki
pa in zato nas čaka težka naloga. 
Ce bomo v obrambi zaigrali ooloč
no in samozavestno, bomo nudili Lloy
du dober od-or.»

PRVENSTVO «POMLAD»
V Poletovem taboru je navduše

nje po nedeljski zmagi proti Ricreato- 
riju dokajšnje. Fantje so še z večjo 
vnemo trenirali. «Jutrišnji nasprotnik 
Lloyd sodi med boljše ekipe v tem 
prvenstvu,» pravi trener Tavčar, «za

to bomo imeli težak posel, če pa 
bodo naši košarkarji zaigrali tako 
kot doslej, bomo lahko upali tudi na 
novo presenečenje.»

Borovci bodo danes v prvenstvu 
počivali. Zato pa bodo izkoristili pri
ložnost za prijateljsko tekmo z boro
vimi kadeti.

NARAŠČAJNIKI
Tako Bor kot Lloyd sta v tem 

prvenstvu praznih rok. «Proti Lloydu 
bi lahko opravili zadovoljiv nastop. 
Fantje si od srečanja do srečanja 
pridobivajo novih izkušenj in so, kljub 
porazom, pokazali napredek.»

Kontovelci pa bodo sprejeli v goste 
močno ekipo Centro Giovanile Stu
denti, ki je v tem prvenstvu še ne
premagana. Pred lastnim občinstvom 
bi lahko nasi košarkarji poskrbeli za 
presenečenje.

b. I.

PLANINSTVO
DREVI V NOVI GORICI

29. posvet primorskih 
planinskih društev

Danes zvečer bo v sejni dvorani 
družbenih organizacij v Novi Gorici 
23. posvet primorskih planinskih dru
štev. Posvet bo vodil predsednik med
društvenega odbora Janko Fili. Na 
programu je pregled poletnega delo
vanji" društev, iskanje načinov poži
vitve dela meddruštvenega odbora, 
poročilo Filija o gradnji koče pri 
Krnskem jezeru, o dosedanjem delu 
in problematiki, ter o prispevku gra
denj na Prehodavcih. Tudi tega po
sveta se bodo udeležili delegati trza- 
škega planinskega društva, sm,-

a

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1
X
2
2
1

X
1

X
1

X
X
X

2. AMATERSKA LIGA
Med najzanimivejšimi tekmami 

nedeljskega osmega zavrtljaja bo 
Slovenki derbi Juventina — Pri 
morje, ki bo gotovo privabil ob 
rob igrišča lepo število navijačev, 
štandrežci računajo po nedeljskem 
spodrsljaju z Muggesano na ce
lotni izkupiček. Primorje pa ne 
sme poraženo z igrišča, ker hoče 
ostati na zgornjem delu lestvice. 
Poleg lestvice pa bo izid tega sre
čanja veljaven tudi za posebno 
lestvico, ki jo bo vodil «Primor
ski dnevnik» na podlagi izidov ne
posrednih srečanj med ekipami 
Brega, Juventine, Primorja, Vesne 
in Zarje. Naš list bo zmagovalcu 
te lestvice, na kateri trenutno 
vodi prav Juventina s štirimi toč
kami (tri odigrane tekme), pred 
Vesno (2 točki, ena odigrana tek
ma), podelil pokal.

Kriška Vesna bo šla v goste h 
goriškemu Audaxu, ki bo po ne
deljskem porazu prav gotovo iskal 
takojšnjo rehabilitacijo pred doma
čim občinstvom. Naloga Križanov 
bo zato naporna. Če pa se bodo 
napadalci tudi jutri dobro odreza
li, tako kot prejšnjo nedelio proti 
Campanellam, lahko Vesna odne
se iz Gorice vsaj eno točko.

Glede tekme Flaminio - Breg smo 
vprašali za mnenje predsednika 
Brega Marina Pečenika: «V za
četnem delu prvenstva se gotova 
nismo izkazali. Priznat, p» je tre
ba, da smo imeli precej smole, saj 
smo vedno morali na igrišče v ne 
popoln, postavi. To se bo ponori
jo, oziroma nadaljevalo tudi v ne
deljo proti F1 amini u, ko bomo mo
rali na igrišče brez Fa venta, Man
frede in Rodelle. Kljub slabemu 
položaju na lestvici je vzdušje v 
našem taboru dobro in vodstvo 
zaupa trenerju Kozini in našim no
gometašem. Zavedamo se, da je 
ekipo zajela trenutna slabost, toda 
serija pozitivnih nastopov bi prav 
gotovo dala ekipi novega poleta 
in zaupanja vase. Upam, da bomo 
to serijo začeli že v nedeljo s Fla- 
miniom.»

Vojko Krizmančič, kapetan Zar
je, je dal glede tekme Campanelle - 
Zarja sledečo izjavo: «V nedeljo 
bomo morali na igrišče s precej 
okrnjeno postavo. Odsotni bodo 
Darko Marc, Metlika in Turco. 
Prav zaradi tega, čeprav dobro 
vemo, da ni naš nasprotnik na do 
mačih tleh osvoiil niti točke, bi 
bili jutri zadovoljni tudi z eno 
samo točko.»

V ostalih tekmah predvidevamo 
zmago Duina nad Libertasom, deli 
tev točk med Stockom in Mugge
sano, S. Anna in Inter SS bi se 
morala zadovoljiti tudi z delitvijo 
točk, medtem ko računa Edera na 
celotni izkupiček proti Fossalonu. 

3. AMATERSKA LIGA 
Prejšnjo nedeljo so odigrali peto 

kolo, ki je bilo pozitivno za naše 
enajsterice, ki razen Olimpije, ki 
je zgubila derbi s Primorcem, so 
vse izboljšale položaj na lestvici.

SKUPINA «N»
IZIDI
Mladost — Falco 3:1
Azzurra — Isonzo 0:4
Sovodnje — Vermegliano 0:0
Borgo Fassulli — Romana 1:1 
Sudest — Libertas Tržič ^2:0 
Libertas Montesanto — Sir- f,v 

ranzano 1:1
LESTVICA: Vermegliano in Ison

zo 8, Romana 7, Staranzano in So
vodnje 6, Lib. Tržič Borgo Fassulli 
in Mladost 4, Sudest, L’b. Monte
santo, Falco 3, Azzurra 2.

PRIHODNJE KOLO: Staranzano 
— Mladost, Falco — Azzurra, Ison
zo — Sovodnje, Vermegliano —
Borgo Fassulli, Romana — Sudest,
Lib. Tržič — Lib. Montesanto.

SKUPINA «O»
IZIDI: Aurisina — Esperia S. L.

1:1, Giarizzole - ACEGAT 3:1, Li 
bertas Rocol — P. Perugino 3:0,
Roianese — Don Bosco 0:0, Fiam
ma — Libertas S. Marco 1:3.

LESTVICA: Giarizzole 8, ACE
GAT in L'b. S. Marco 7, Lib. Ro- 
ccl in Aurisina 6, Roianese in Espe
ria 4, Don Bosco 3, Fiamma 2,
P. Perugino 1.

SKUPINA «P»
IZIDI
Libertas Barkovlje — Costa

lunga 1:4
Primorec — Olimpija 1:0
Lib. Prosek — Bar Veneto 2:0
Virtus — Samprito 3:1
Union — Baxter 2:1
LESTVICA: Costalunga in L:ber 

tas Prosek 10, Libertas Barkovlje 
8, Primorec 6, Union 5, Virtus 4,
Olimpija 3, Baxter 2, Bar Veneto 0 

PRIHODNJE KOLO: Sampvito - 
Baxter, Bar Veneto — Virtus, O 
limpija — Lib. Prosek, Costalunga 
—- Primorec, Libertas Barkovlje —
Union.

SKUPINA «Q»
IZIDI: GMT — Op. Supercaffè 

4:0, Lib. S. Sergio — Campi Elisi 
1:4, Edilcolor — De Macori 0:1,
Lib. Opčine — Portuale 0:3, Zau- 
le — Domio 0:1.

LESTVICA: Portuale 9, De Ma
cori in Domio 8, Zaule 7, GMT in 1 Formozo.

Lib. Opčine 4, Campi Elisi in Op. 
Supercaffè 3, Edilcolor in Lib. S. 
Sergio 0.

* * #

Jutri bodo odigrali šesto kolo, ki 
bo za naše enajsterice precej težko, 
saj bodo razen Olimpaje vse šle 
v goste.

Goriški predstavnici sta prejšnjo 
nedeljo dobro zaigrali in skupaj 
zbrali tri točke. Pravo preseneče
nje pa je pripravila doberdobska 
Mladost, ki si je na lastnem igrišču 
prvič zagotovila obe točki v tem 
prvenstvu. Nekoliko težjo nalogo so 
imeli Sovodenjci, ki so remizirali 
z vodečim Vermeglianom.

Kaj p» predvidevamo za nedelj
ski srečanji? Lažjo nalogo bi mora- 

,U imeti ijipbprdobci, ki se bodo v 
starancanu srečali z domačo eki
po. Remi bi jim ne smel uiti. če 
bedo zaigrali tako kot prejšnjo ne
deljo, bodo lahko odnesli obe točki.

Remi pa bi gotovo zadovoljil So- 
vodenjce, ki se bedo morali na tu
jem pomeriti proti vodeči ekipi I- 
sonza, ki mora odigrati še eno za
mujeno tekmo.

Na Tržaškem bo Olimpija spre
jela v goste vodečega na lestvici 
Lib. Prosek. Po zadnjih neuspehih 
«mcdro-beli» nujno rabijo točke, da 
bi popravili položaj na lestvici. Ne 
deljski nasprotnk pa prav gotovo 
ne bo lahka ovira, saj hoče Lib. 
Prosek ostati na prvem mestu lest
vice in ne sme zapravljati točk.

Primorec bo šel po dveh zapo
rednih zmagah v goste drugemu 
vodečemu, Costalungi. Nedvomno 
bi predstavljala delitev točk že lep 
uspeh za Trebence. Domačini pa 
prav gotovo ne računajo le na po
lovični izkupček.

Union bo v gosteh Libertasa iz 
Barkovelj, ki po nedeljskem pora
zu s Costalungo rabi točke za ob
stoj na vrhu lestvice. Podlonjerci 
se tega dobro zavedajo in bodo 
prav zato ubrali sistem zaprte igre 
v unanju, da bi jim uspelo iztrgati 
remi.

B. R.

Kitajska pripuščena 
k azijskim igram

TEHERAN, 16. — Kitajska bo na
stopala na azijskih igrah prihodnje 
leto jeseni. Tako so odločili danes 
na konferenci v Teheranu, kjer so 
tudi izključili iz tega tekmovanja

spodrsljaja. Nasprotno nima ekipa 
Grandi Motori, ki igra v gosteh, kaj 
zgubiti. Zato bodo Tržačani igrali bolj 
sproščeno, kot je igral sproščeno 
Kras v Trevisu in kjer bi kmalu 
dosegel senzacionalno zmago. Zato 
ponavljamo, da previdnosti ne t>o 
nikoli preveč.

S temi našimi kritičnimi pripom
bami pa nikakor nočemo demorali
zirati Kraševih igralcev in navijačev. 
Važen činitelj v korist Krasa jo 
dejstvo, da igra pred lastno publi
ko, ki bi lahko nagnila tehtnico v 
korist predstavnikov zgoniške občine. 
Zato pozivamo stare in nove navi
jače, naj drevi polnoštevilno prihitijo 
v nabrežinsko telovadnico in podpre1 
jo Krasovo šesterko, ki se ji bo 
skušala oddolžiti z lepo igro in po 
možnosti z zmago.

Krasovi odbojkarji so se pod vod
stvom trenerja živca vestno pripra
vili na drevišnje srečanje. Iznajdlji
vega podajača Peterlina smo vpra
šali. kakšno je njegovo duševno sta
nje pred svojim krstnim nastopom 
pred krasovimi navijači. «Zame je 
drevišnja tekma še posebno važna, 
ker me bodo navijači prvič videli na 
igrišču v Krasovem dresu in bi se 
hotel čimbolje odrezati. Upam. da bo 
publika razumela mojo morebitno za
četno zadrego ter mi bo [»magala, 
da čimprej premostim to psihično o- 
viro. Kar pa se tiče tekme, menim, 
da je drevišnje srečanje bistvene važ
nosti za naše ambicije, čeprav bo 
naša naloga težavnejša, kot zgleda 
na prvi pogled sem trdno prepri
čan, da navijačev ne bomo razo
čarali.»

Tekma Kras — Grandi Motori bo 
drevi ob 21.15 v telovadnici . 1 a- 
brežini.

— b s —

BOR
Že v drugem kolu si bomo lahko 

ogledali mestni derbi druge odboj; 
karske lige pri članicah. Drevi si 
bosta stali nasproti ob mreži v te
lovadnici v Ulici Della Valle še- 
sterki OMA in Bora. Ta dva na
sprotnika se v preteklem prven
stvu nista spoprijela, ker je OMA 
igrala v tretji ligi. Pred dvema 
letoma pa je Bor slavil dve zmagi 
in to obe z izidom 3:1.

Tržaške nasprotnice so letos po
novno napredovale v drugo ligo s 
trdnim prepričanjem, da se med 
to elito obdržijo še naprej. Novi 
trener Cipolla je znal v razmero
ma kratkem času iz izredno mladih 
odbojkaric sestaviti razmeroma ho 
mogeno in dobro uigrano ek po. To 
nam potrjuje že prvi uspešni pr
venstveni nastop v Valdagnu. Tr
žačanke so se vrnile z dvema iz
redno dragocenima tečkama in pri
kazale lepo in učinkovito odbojko. 
Razmeroma slabo so se izkazale 
samo v prvem setu, ker igra Mar- 
zotto ob nedeljah zhitrai in je bio 
tako potrebno stopiti skoraj nepo
sredno :z avta na igrišče po vrč 
kot treh urah vožnje. Ko so se 
gostje dobro ogrele, je bilo z do 
mačinkami konec in so se morale 
zadovoljiti le z enim osvojenim se 
tom, torej več kot spodboden s*a rt 
tržaških iffralk Vsekakor pa mo
ramo omeniti, da je tudi Marzctto 
novinec v tej ligi.

Uspešno so premagale prvo ovi
ro tudi bornvke. Pro'i Briantei iz 
Coma so prikazale odbojko, ki prav 
gotovo veliko obeta. Letos dokaj 
pomlajena slovenska šesterka je
dobila novega elana in zagona. Ti
pamo da se bo taka igra še na
dellevala.

Dosedanja uradna in prijateljska 
srečanja pa govorijo v korist še- 
sterke OMA. Na dveh turnirjih in
še več prijateljskih srečanjih so 
vedno premagale slovenske pred
stavnice. Spopad za točke pa lahko 
prinese prvo in prav gotovo naj
bolj dragoceno zmago borovkam. 
Srečanje bo slej ko prej izredno 
zanimivo in bojevito, saj je vzduš
je pri obeh tekmicah na višku.

G. F.

OBVESTILO
ZSŠDI obvešča, da je urad v 

Ul. Geppa 9 odprt vsak dan od 
8. do 14. ure.

'J&1 y~-, ^

SPECTATOR:

MAFIJA
VČERAJ in DANES

Sleherni dan se je spovedoval in prejemal obhajilo, duhov
niki, ki so ga spovedovali, pa so lahko iz teh spovedi zvedeli 
o njegovih zločinih in o podzemlju Detroita mnogo več, kot 
pa ameriška policija. Seveda so se morali držati spovedne 
molčečnosti. Imeli so težave s pobožnim gangsterjem, ki ni 
mogel doumeti, da ponoči cerkve niso odprte, ker zanj izven 
cerkve ni bilo življenja.

V cerkvi je tudi umrl, zadet od srčne kapi In to prav med 
spovedjo.

NEKDANJI «BOSSI» — PROPADLE EKSISTENCE

Tudi Ralph Liguori je nekaj pomnil, dokler je svoj gang
sterski posel opravljal v Ameriki. Toda ko so ga Američani 
lepega dne vkrcali na ladjo in povedli v domovino, ni imel 
prav nobene sreče. Bil je eden izmed tistih, ki so posku
šali ameriško prakso uporabiti v Italiji. V New Torku, v 
Brooklynu, je bil slaven kot eden izmed Killerjev, pridobil pa 
si je tudi nekaj prakse v izkoriščanju prostitucije.

Poskušal je v Rimu začeti z že omenjeno drugo prakso, 
da bi ustvaril neko svojo «družbo» prostitutk, ki bi jih «šči
til», one pa bi mu dajale del svojih zaslužkov. Toda vse to 
j» trajalo kratko in samo nekaj nesrečnic se mu je posrečilo

zbrati pod svojo «zaščito». Ena izmed njih, ki jo je navdu
ševal za to, ga je prijavila policiji, pa je prišel v ječo.

Podoben mu je bil tudi Joe Pici, ki se prav tako ni mo
gel umiriti, pa je imela italijanska policija vrsto leto opravka 
z njim. Nekoč je bil eden izmed «kraljev mamil» v New Tor
ku. V Itahji ni nikoli dosegel takšnega položaja Na koncu 
je končal v jetnišnioi zaradi ilegalne proizvodnje goriva za 
poljedelske stroje.

Frank Erigenti je naravnost tragičen primer. Ko so ga 
premestili v domovino, je bila to senzacija. Frank je vrsto 
let užival s'oves kot veliki revolveraš newyorSkega podzemlja, 
nekaj pa je tudi posedoval. Začel je Kot pomočnik Al Capo
ne j a. V Italiji je prišel skoraj na beraško palico, za nekaj 
sto lir je bil pripravljen vsak hip odkriti novinarjem vse, 
kar je vedel o gangsterskem podzemlju, to je tisto, kar bo 
kasneje storil Joe Valachi pred komisijo ameriškega senata. 
Vendar je vse to bilo več ali manj znano pa Frankove zgodbe 
niso mogle bog ve kaj zanimati reporterje. Umrl je oktobra 
1964. leta, ves izčrpan v neki bolnišnici.

Nick Di Marzio je bil nekoč eden izmed adjutantov Lu- 
ckyja Luciana, tako je vsaj sam trdil, toda Lucky ni pokazal 
nobene volje, da bi mu podelil kaj od svojega bogastva. Nick 
je vendar prišel na njegov pogreb ves suh, šepast, revščina 
pa mu je silila od povsod. Poskušal je z mamili, prijeli so 
ga in kaznovali, ne veliko, o njem pa so nekaj govorili tudi 
ob slučaju Charlyja Chessmana, ki je v kalifornijski jetnišnici 
enajst let vodil boj proti plinski celici, v katero pa je ven
dar dospel. Nick di Marzio je prodajal neke svoje spomine, 
trdeč, da je bil v celici skupaj s Chessmanom, kar pa ni 
bilo res.

Med onimi, ki so prispeli v ječo ali končali v največji 
revščini, ter tistimi tipa Luciano, Coppola ali Adonis, je še 
srednja kategorija teh nenavadnih povratnikov. To so, na 
primer, trije bratje FischetU, Vincent, Salvatore in Armando,

trije newyorški gangsterji, ki so bili v «enem paketu» vrnjeni 
v domovino. Kot da so hoteli živeti mimo. Lucianu so na 
krsto položili venec z napisom, ki je bil zelo skrivnosten in 
nikoli ga nikomur ni uspelo dešifrirati.

Omenimo še Josepha Sposita, «gangsterja v Eden-klo
buku», ki pušča vtis kakega diplomata v pričakovanju služ
benega mesta, pa bere časnike na soncu pred velikimi ka
varnami.

So pa tudi takšni, ki so skrivnostno izginili. Kam je 
izginil Joe Scorzar!, to bi zelo zanimalo italijansko policijo. 
Bil je «desna roka» Luckyja Luciana. Izginil je po Luokyjevi 
smrti, policija pa bi ga rada odkrila zato, ker je ob istem 
času izginil tudi neki Luckyjev rokopis, pisan v zadnjih me
secih njegovega življenja, v njem pa so bile menda zanimive 
podrobnosti.

Kako italijanska policija ravna z gangsterji-povratniki? 
Vsekakor previdno. Toda vendar samo v posameznih prime
rih. Zanimivo je, kar je pred kratkim dejal eden izmed ugled
nih italijanskih policajev dr. Mario Nardone, ko je prišel k 
njemu neki ameriški novinar, strokovnjak za gangsterstvo in 
je hotel zvedeti, kar ga je zanimalo o delovanju pokojnega 
Luckyja Luciana, še posebej glede mamil. Tega novinarja je 
zanimalo, kje je centrala repatriiranih gangsterjev, kdo je 
nasledil «idealnega šefa» Luciana, kako povratniki komunici
rajo s svojimi koleg, v Ameriki. Na vse to mu je dr. Nar
done odgovoril «Pustite jih pri miru! če bi vam takšne in
formacije tudi lahko dal, bi vam jih ne bi dal!»

Nardone pravi, da ne zato, ker so to pomembne porJicne 
skrivnosti Obzirnost) so drugačne narave. Lahko se vživiš v 
usodo len ljudi, ki so na slabem glasu, vrnili pa so jih v 
domovino in morajo kot zaznamovani gangsterji živeti v 
kraju, kjCi so bili rojeni in kjer jim vsi poznajo očete in 
dede. Sleherni kaže na njih: «Glej, to je tisti gangster, ubil 
je toliko ir: toliko ljudi!» Kako naj takšen človek dobi delo

v kakem podjetju kjerkoli? O njih je treba čim manj govo
riti, njihova imene čim manj vlačiti po časnikih. Ni važno, 
kakšno preteklost imajo. Če bi proti njim obstajali čvrsti 
dokazi, bi bili končali na električnem stolu ali v dosmrtni 
ječi v Sing Singu. To ne pomeni, da niso krivi, da niso 
zločinci, toda zakaj se ne upošteva dejstvo, da jih Američani 
niso mogli kaznovati, pa so jih tudi zato vrnili v Italijo. In 
zakaj bi ne upoštevali tudi možnosti, da bi mnogi izmed njih 
hoteli znova na pošten način povrniti se v družbo?

Policija bo, pravi Nardone, vedno na preži, ne pušča jih 
izpred oči, toda na takšen način, da ne bodo imeli vsak tre
nutek vtis, da so pod nadzorstvom. Tudi široka javnost se 
mora privaditi na to, to je, da jim ne pripisuje kake pozor
nosti in pomembnosti. Morda bo to na številne vplivalo su
gestivno, pa bodo začeli novo življenje. Važno je, da to vsaj 
stori večina izmed njih, tisti pa, ki tega ne bodo štorih, bodo 
samo dah policiji povod, da bo še budnejša do njih.

Razen vsega ostalega, pa tudi tega človeškega činitelja, je 
treba upoštevati, v kakšnih razmerah in v kakšnih okoljih 
so ti ljudje postali gangsterji. O tem so tudi v Ameriki napi
sane razprave. Družba, v kateri se znajde, lahko ustvari zlo
činca iz človeka, ki v drugačni družbi to ne bi nikdar postal

VI. COSA NOSTRA IN «KLEPETAVI» JOE VALACHI

Robert Kennedy, mlajši brat pokojnega ameriškega pred
sednika Johna Kennedy j a, je zelo sposoben in energičen 
človek. Medtem ko je bil njegov brat senator, se je sam od
likoval kot pravnik in svetovalec v nekaterih senatnih komi
sijah. Od 1961. do 1964. leta je bil član vlade, pravosodni mi
nister in glavni državni tožilec ali attomey general. Njegovi 
nastopi in akcije v aktualnem boju za uveljavitev enakoprav
nosti ameriških črncev povzroča splošno priznanje poštenih 
ljudi in bes rasistov na jugu ZDA. (Nadaljevanje sledi)
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Dežela igrač
«Dežela ni bila podobna no

beni drugi deželi na tem sve
tu. Po cestah je vladal tak 
živžav, da bi človek ponorel. 
Povsod je bilo videti gruče 
fantalinov: eden se je žogal, 
drugi je tekal na biciklu, tret
ji na lesenen konjičku. Eni so 
se lovili, drugi so se preoble
kli v pajace. Nekateri so na 
ves glas prepevali, drugi so 
skakali kot obsedeni, nekateri 
so se oblekli v generale z ve
likimi lesenimi sabljami. Pov
sod smeh, kričanje, ploskanje, 
žvižganje. Skratka, bil je tak 
neznosen hrup, da si je bilo 
treba vtakniti zamaške v uše
sa. Sredi nenehnih in razno
vrstnih zabav so dnevi in te
dni v hipu minevali.)}

Ne bodite hudomušni in ne 
mislite, da gre za sliko iz na
šega življenja v tem času. Gre 
za opis «dežele igrač» v Col
lodijevem Ostržku, ki nas je 
kot otroke razveselil.

Toda pravzaprav, če malo 
pomislimo, je italijanski koti
ček v zadnjih tednih, vsaj s 
primerjavi z drugimi evrop
skimi državami, zares nekakš
na dežela igrač, kjer je brez
skrbnost našla svoje zadnje 
pribežališče. Collodi je bil v 
marsičem prerok : ali vas ne 
spominja na La Malfovo tar
nanje Ostržkova vest, ki je 
opozarjala : «Zapomni si, po- 
rednež: dečki, ki zanemarjajo 
učenje in pokažejo hrbet knji
gam ter se predajajo samo 
igračam in zabavi, bodo prej 
ali slej slabo končali. Prišel 
bo dan, ko boš točil grenke 
solze...» Prav zares, kot da bi 
poslušali ministra za finance!

če pa pustimo za trenutek 
šalo, moramo ugotoviti, da je 
dokaj čudno, da se Italija v 
zadnjih tednih ponaša kot naj
bolj bogata država na konti
nentu. V severnih državah so 
kljub mrazu začeli varčevati z 
gorivom, ob nedeljah puščajo 
doma avtomobile, na cestah so 
omejili hitrost in celo v bo
gati Ameriki so se ponekod 
(kot v neki banki v Massa
chusettsu) začeli posluževati 
sveč, da bi prihranili elek
triko.

Pri nas pa še nič takega. 
Prav gotovo se bo treba v pri
hodnjih dneh spoprijazniti z 
nekaterimi, mogoče tudi hudi
mi omejitvami. Toda sprašu
jem se, ali se ni bilo mogoče 
izogniti vsej tej nepotrebni po
trošnji tako dragocenih petro
lejskih proizvodov? Krivda je 
verjetno tudi v počasnosti na
ših birokratskih procedur: v 
Zahodni Nemčiji, v Meliki Bri
taniji, v Svici obstajajo me
hanizmi, s katerimi lahko po
samezne vlade v nekaj urah 
sprožijo še tako neljube ukre
pe. Kako pa pri nas?

Idej ne manjka, prav na
sprotno! Bilo je celo izračuna
no, koliko bencina bi lahko 
prihranili z ukrepom A, z u- 
krepom B itd. Račun je na
pravil mladi pripravnik neke 
tiskovne agencije, te podatke 
pa so objavili tudi najbolj u- 
gledni časopisi, medtem ko jih 
vlada ni demantirala.

Toda dejanski vzrok, da pri 
nas še niso nikakor ukrepali 
(mimo nedeljskih volitev) je 
psihološkega značaja: kako je 
namreč mogoče omejiti oskr
bovanje s bencinom v državi, 
kjer že nekaj desetletij oprav
lja dejansko funkcijo ministr
stva za programiranje upravni 
svet avtomobilske veleindustri
je? V državi, kjer pomeni a.v- 
tomobil točno politično izbiro 
in je postal najnujnejša potre
ba? Toda kljub temu se bo 
zgodilo, da bodo morali dr
žavljani, lačni bencina, stisniti 
pas. Res je, kar pravi Collodi 
(in La Malfa): Otroci, ki po
kažejo hrbet knjigam ter se 
predajo igračam, bodo slabo 
končali. Bomo videli...

MARIO DEZMANN

Ostri spopadi med študenti 
in policijo v središču Aten
Vodilno geslo demonstrantov: Vseljudski upor proti Papadopulosu in njegovemu režimu

ATENE, 16. — Sinoči so bile v 
središču Aten velike študentovske 
manifestacije. Vsaj 12 oseb, med 
katerimi trije policijski agenti, je 
bilo ranjenih. Do spopada s poli
cijskimi silami je prišlo, ko je več 
tisočev študentov skušalo korakati 
v sprevodu po centralnih atenskih 
ulicah v smeri Trga ustave.

Prvič po sedmih letih se je zgo
dilo, da je policija napadla študen
te s solzilnimi plini, študenti so 
odgovorili z lučanjem kamenja, ki 
so ga nabrali na bližnjih gradbi
ščih. Spopad je bil silen. Policija 
je skušala preprečiti demonstran
tom, da bi prišli do Trga ustave, 
kjer so uradi predsedništva repu
blike in vlade. Mladeničem pa se 
je posrečilo, da so zavzeli prefek
turo v Ulici «Stadion». V palačo 
so udrli z geslom «proletarska re
volucija».

Akademski senat je danes sklenil, 
da bo atensko vseučilišče zaprto 
za nedoločen čas. Oblasti pravijo,

REKLAMA
NA PRAVEM MESTU

Študent Miran Ferlan je pi
sal ljubljanskemu «Delu» (Pi
smo je bilo objavljeno v ru
briki Pa še to): «V blokih v 
Študentskem naselju so dobili 
študentje reklamne lističe Ho
tela LEV, ki vabi ljubitelje 
francoske kuhinje na pokušnjo.

Če seštejemo srednje drago 
večerjo za dve osebi, ugotovi
mo, da vsota zanjo presega 
poprečno štipendijo...

V tem času, ko vsi študentje 
še nismo dobili štipendij ozi
roma posojil, bi bilo bolj u- 
mestno, ko bi LEV vabil štu
dente na juho in kruh... na 
brezobrestno posojilo.»

ŠALA
Pred časom se je razširila 

vest, da so se v rudarskem 
središču Catavi v Boliviji po
javili leteči krožniki. Govorilo 
se je tudi, da je v stanovanju 
nekega rudarja živelo 30 cm 
visoko nezerhljsko bftje, ki si 
je izbralo za dom veliko ptičjo 
kletko.

Vest je dvignila v Boliviji 
in tudi v Latinski Ameriki pre
cej prahu, da so najbolj raz
širjeni listi poslali v Catavi ce
lo armado časnikarjev in foto
grafov. Rezultat ekspedicije? 
Popoln polom, saj je šlo le za 
dobro zamišljeno potegavščino 
študentov fakultete za inže- 
njerijo.

dentov, ki so demonstrirali proti 
Papadopulosovi vladi ter sploh pro
ti sedanjemu grškemu režimu. Po
licija je obkolila politehnično fakul
teto. Nedaleč pa ležijo po ulicah 
prevrnjeni avtobusi in avtomobili. 
Študenti v notranjosti fakultete so 
sklenili, da bodo nadaljevali ma
nifestacijo kljub sklepu akademske
ga senata.

Danes popoldne je bila v notra
njosti fakultete tiskovna konferen
ca, ki jo je priredil študentovski re
volucionarni odbor. Na konferenci 
je bila stotina časnikarjev, ki jim 
pa niso dovolili, da bi postavili 
vprašanja, ali pa da bi napravili 
fotografske posnetke. Mlada štu
dentka, ki je članica odbora, je 
prebrala poziv študentov grškemu 
ljudstvu. V pozivu se zahteva, da 
se napravi konec vojaški junti in 
da se pripravijo pogoji za uvelja
vitev ljudske suverenosti, študenti 
pravijo v svojem pozivu, da bodo 
napravili vse, kar je v njihovih 
močeh, da bi prišlo do vseljudske
ga upora, ki bi strl Papadopulosovo 
diktaturo.

Pri sedanjih atenskih manifestaci
jah študentov se križajo najrazlič
nejša gesla. Najpogostejša so: 
«Proč s Papadopulosom», «Proč s 
fašistično diktaturo», «Proč z Ame- 
rikanci» in podobno. Zelo verjetno 
pa je, da imajo pri vseh teh ma
nifestacijah precejšen vpliv zmer
ne, če ne celo konservativne sile 
grškega meščanstva. Vso svojo pod
poro nudita študentom že sedaj gi
banja bivšega ministra Kanelopu- 
losa in Papandreuovo sredinsko gi
banje. Povsod pa se seveda preple
tajo nastopi levičarskih študentov.

da so sprejele ta ukrep, ker so 
bile predhodno dovoljene samo ma
nifestacije v notranjosti politehnič
ne fakultete.

Medtem ilegalna radijska oddaj
na postaja študentov, ki se imenu
je «Svobodni glas ljudstva in štu
dentov», poziva delavce, uradnike 
in vse prebivalstvo, naj manifesti
rajo po ulicah in naj pripomorejo 

strmoglavljenju diktature in za- 
tiralnega režima, študenti zahteva
jo po radiu hrano in mleko, da bi 
lahko nadaljevali svoj boj. Trdijo, 
da je bil med demonstracijami ubit 
neki mladenič. Oblasti niso še potr
dile te vesti. Študenti nadalje pro
sijo javnost, naj jim posreduje je
klenke s kisikom, krvno plazmo in 
druga zdravila, ker je v notranjo
sti univerze več bolnih oseb.

Še v poznih večernih urah je bi
lo v središču mesta več tisoč štu-

aretirali Nappa in Maierhoferja sno- 
či ter jima zaplenili polovico vsote, 
ki jo je Johan plačal za odkupnino.

Zavarovalnice zahtevajo 
zvišanje premij 
za zavarovanje RCA

RIM, 16. — Vsedržavno združe
nje zavarovalnic ANIA je pred ne
kaj dnevi izročilo ministru za in
dustrijo De Miti poročilo, v kate
rem zahteva nove zavarovalne ta
rife na podlagi tehnično - statistič
nih študij o položaju zavarovalnic 

Zavarovalnice zahtevajo, naj vla
da ukine 16,75 odst. popust na pre
mije, ki so ga uvedli junija 1971, 
ko je stopil v veljavo zakon o ob
veznem zavarovanju. V tej zvezi 
pripominjajo, da je sektor avtomo
bilskega zavarovanja že nekaj let 
pasiven ^ " r ' Orjaška raketa satura IB zavita v oblak dima takoj po vžigu motorjev prve stopnje
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KLJUB PESIMISTIČNIM PREDVIDEVANJEM PREJŠNJIH DNI

Brezhiben start odprave skylab»3
Kozmonavti Carr, Gibson in Rogne bodo preživeli v vesolju skoraj 3 mesece 
Širokopotezen znanstveni program - Pioneer poslal prve posnetke Jupitra

NEW YORK, 16. Brezhibna
izstrelitev orjaške rakete saturn 
1 B, ki je pometla z vsemi pesimi
stičnimi predvidevanji prejšnjih dni: 
to je začetek poleta tretje in zad
nje posadke (Carr, Gibson, Pogue) 
ameriškega vesoljskega laboratorija 
skylab. Gre za najbolj širokopote
zen ameriški vesoljski načrt po pro
gramu za pristanek na Luni.

Znanstveniki Kennedyjevega koz
modroma na Rtu Canaveral so pri
žgali raketne motorje orjaškega Sa
turna ob 15.01 po italijanskem ča
su. Dve minuti pozneje se je od
klopila prva stopnja in motorji dru
ge so se prižgali kot predvideno. 
To je bil ključni trenutek izstre
litve, saj so tehniki v prejšnjih 
dneh zasledili v obroču, ki povezuje

Policija aretirala 
ugrabitelja 
Evelyn Jahnove

MUNCHEN, 16. — Miinchenska 
policija je snoči aretirala bandita, 
ki sta ugrabila lepotico Evelyn Jah- 
novo, hčer bavarskega bogataša 
Friedericha Jahna. Gre za 27Jet- 
nega Pietra Nappa in Rudolfa Ma
ierhoferja. Na slèdi pa naj bi bili 
tretjemu ugrabitelju, 24-letnemu Jo 
hanu Mittermeierju.

Kot smo poročali so banditi osvo
bodili dekle proti plačilu treh mi
lijonov mark odkupnine. Agenti so
............................................................................................................................................................................................................................................... .......................................................................iiiuhiiii............

Požar v losangelskem hotelu: 26 mrtvih

poke. Izvedenci so zagotovili, da 
razpoke ne bodo povzročile nobenih 
nevšečnosti, vsekakor pa se je pri
sotnim odvalil kamen od srca, ko 
so se motorji druge stopnje pravil
no prižgali. Tudi vodja skupine, ki 

' je skrbela za izstrelitev, je pozne
je priznal, da je bil zaskrbljen. 
Bal se je da bo obroč popustil, ko 
bo dinamični pritisk največji.

Polet rakete se je nadaljeval brez
hibno in deset minut po startu je 
je že začela krožiti okrog Zemlje 
v višini 150 km. Poveljnik odprave 
Carr je sporočil, da vse naprave 
delujejo pravilno in da je izstreli
tev uspela. Vesoljski trajekt je na
to krožil dobro uro po parkirnem 
tiru, preden so zaceli koziiroriàvti 
spreminjati postopoma tir in se pri-
i-ižv_____ a: lolr/irvMi 1 111prvo in drugo stopnjo, majhne raz- bliževati vesoljskemu laboratoriju,

Oslri spopadi v Vietnamu 
med partizani 
in vladno vojsko

SAIGON, 16. — Na južnovietnam- 
skih planotah, ki mejijo na Kam
bodžo se je z vso silo razvnela bit
ka med partizani in enotami Thieu- 
jeve vojske, ki je utrpela znatne 
zgube.

Kot smo že poročali je spopad 
posledica samopašnega ravnanja 
saigonskega režima, ki je izkoristil 
premirje in ustanovil sredi osvo
bojenega ozemlja vrsto utrjenih 
oporišč. Saigon ni umaknil svojih 
čet kljub večkratnim pozivom za
časne revolucionarne vlade. Izkori
ščal je oporišča za zločinske napa
de proti osvobojenim vasem. Zara
di tega so partizani prešli v ofen
zivo, da bi izgnali sovražnika s 
svojega ozemlja.

HONGKONG, 16. — V tem mestu 
so danes prodali na dražbi krožnik 
iz dobe dinastije Min za 240 milijo
nov lir. Krožnik je dala na dražbo 
londonska družba Sotheby’s skupai 
z drugimi kitajskimi umetninami. 
Izkupiček dražbe je presegel poldru
go milijardo lir.

ŽENEVA, 16. Po statistiki neke 
velike švicarske banke je Švica iz
podrinila ZDA s prvega mesta lestvi
ce najbogatejših držav na svetu.

* * *

PARIZ, 16. — Spričo pomanjkanja 
bencina so znanstveniki raznih držav 
začeli razmišljati, da bi ponovno 
uporabili vodljive zrakoplove. Zgra
jeni z modernimi tehničnimi prido
bitvami, bi bili taki zrakoplovi
lahko zelo vami in tudi zelo hitri.

* * *

LIZBONA, 16. — Posebno lizbon
sko sodišče je danes oprostilo za
radi pomanjkanja dokazov bivšeea 
duhovnika Felicidada Alvesa, arhi
tekta Nuna Teutonia in študenta 
Manuela Mendesa Muora, ki so bili 
obtoženi atentata na državno var
nost.

* * *

GENOVA, 16. — Genovski prista- 
niščiniki so sklenili, da bodo bojko
tirali čilsko tovorno ladjo « Lago 
Lunalhue», ki je priplula snoči v 
pristanišče, da bi protestirali proti 
fašističnemu državnemu udaru v 
Čilu. «Lago Lanalhue» je prva čil 
ska ladja, ki je priplula v genovsko 
pristanišče po vojaškem «golpeju».

ki kroži v višini 480 km. Če bo 
šlo vse po sreči bodo «privezali» 
vesoljsko ladjico k skylabu sedem 
ur in 40 minut po startu.

Prvo noč v vesolju bodo Carr, 
Gibson in Pogue, ki so novinci ve
solja, prespali v ladjici apollo. Se
le jutri zjutraj bodo odprli težka 
vhodna vrata in bodo stopili v la
boratorij, ki bo skoraj tri mesece 
njihov dom. Rok poleta ni še toč
no določen. Načrt predvideva naj
prej polet 60 dni, nato pa bodo a- 
meriški znanstveniki iz tedna v te
den odločali ali naUBpdaljšajo po
let ali naj se kozmonavti vrnejo 
na Zemljo. Carr, Gibson in Pogue 
imajo v načrtu dolgo vrsto pomemb
nih. znanstvenih poskusov, polet pa 
je pomemben tudi, kolikor bodo tri
je vesoljci preživeli v breztežnem 
stanju najmanj dva meseca. Reak
cije njihovega organizma bodo vo
dilo pri načrtovanju novih vesolj
skih podvigov.

Iz vesoljskega centra Mountain 
View pa so medtem sporočili, da 
je avtomatska postaja poslala na 
Zemljo prve barvne posnetke Jupi
tra. Postaja, ki je bila izstreljena 
2 marca letos, se bo 3. decembra 
približala planetu do razdalje 130 
tisoč km, nato pa se bo zgubila 
v vesolju. Morda bo prvi človeški 
vesoljski stroj, ki bo prestopil me
je našega planetarnega sistema.

Še nobene vesti 
o usodi ugrabljenega 
turinskega podjetnika 
Luigija Rossija

TURIN, 16. — še nobene sledi 
za Luigijem Rossijem, mladim to
rinskim podjetnikom, ki je skriv
nostno izginil v sredo zjutraj. Agenti 
letečega oddelka milanske kvesture 
so sicer našli podjetnikov avto v bli
žini tenis kluba, kjer je Rossi v 
sredo zjutraj igral tenis, za fan
tom pa ni bilo ne duha ne sluha.

Namestnik turinskega državnega 
pravdnika dr. Sciaraffa, ki vodi 
preiskavo o izginitvi, je prepričan, 
da gre za ugrabitev. «Ne dvomim 
— je izjavil časnikarjem — da so 
Rossija odpeljali banditi, ki bodo 
zahtevali zanj znatno odkupnino»,

Po nepotrjenih vesteh naj bi se

traj. «Vaš sin živi — naj bi po 
telefonu dejal neznan moški glas 
Rossijevi materi — in se počuti 
dobro. Zahtevali bomo znatno večjo 
odkupnino kot za Tonyja Carella. 
Pripravite denar, a se ne prena
glite, ker se bo zadeva zavlekla».

Luigi Rossi je sin grofa Napoleo
na Rossija, ki je bil dolgo let 
upravnik znane tovarne likerjev 
«Martini e Rossi». Pred nekaj leti 
je grof dal podjetje v upravo si
nom Ernestu, Lorenzu in Luigiju.

Mladi podjetnik se je v sredo 
zjutraj odplavil kot običajno 
klub «Dopolavoro ferroviario», kjer 
je igral tenis s prijatelji. Okrog pol- 
desetih je,^pozdravil prijatelje in 
se napotil v tovarno. Prevozil je le 
nekaj kilometrov, ko so ga banditi

Pdrolej: spopad 
med ZDA in Japonsko

TOKIO, 16. — Japonska vlada 
bo verjetno zavzela v kratkem od
ločno proarabsko stališče v zvezi 
z dogodki na Bližnjem vzhodu. No
vo opredelitev japonske vlade gle
de tega vprašanja je treba pripi
sati negativnemu rezultatu Kissin- 
gerjevega obiska v deželi «vzha
jajočega sonca».

Japonci so Kissingerju jasno in 
odkrito povedali, da ne morejo 
shajati brez arabske nafte. Ame
riški zunanji minister je sprejel 
njihove izjave zelo hladno ter jih 
je opozoril, da bi japonska akcija 
utegnila oslabiti napore za ureditev 
izraelsko - arabskega spora, a na 
vsak način bo poslabšala odnose 
med ZDA in Japonsko zaradi ne
gativne reakciie močne judovske 
skupnosti v ZDA.

Japonci, ki so odvisni v višini 
99 odst. svoje letne potrošnje pe
trolejskih proizvodov od uvoza iz 
inozemstva, so neizprosni. Časnik 
«Jomiuri» je danes poudaril, da 
mora Japonska zavzeti izrazito pro
arabsko stališče tudi za ceno po
slabšanja svojih odnosov z ZDA.

V svoji nadaljnji politiki bo Ja
ponska podpirala arabske zahteve, 
čeprav ne bo prekinila diplomat
skih odnosov z Izraelom. Zaskrb
ljenost Japoncev je popolnoma ra
zumljiva, če se pomisli, da sko
raj ena tretjina svetovne proizvo
dnje nafte prihaja iz arabskih de
žel.

Politični preganjanci 
zapuščajo Čile

SANTIAGO, 16. — Čilska vlada je 
dovolila 40 ljudem, ki so se po 
državnem udaru zatekli v italijan
sko veleposlaništvo, da zapustijo 
državo. Namestnik italijanskega ve
leposlanika v Santiagu De Masi je 
medtem izročil vojaški junti sez
nam drugih 90 ljudi, ki bi radi 
zapustili državo. Po neuradnih ra
čunih, naj bi se po državnem uda
ru zateklo na italijansko veleposla
ništvo 150 ljudi. Kdo so ni znano, 
ker italijanski diplomati niso spo
ročili njihovih imen, vsekakor pa 
ne gre za vidne voditelje bivše 
vladne koalicije Unitad Popular.

V zadnjih dneh so čilske oblasti 
dovolile 200 preganjancem, da so 
zapustili državo, 26 Urugvajcev in 
Brazilcev pa so izgnali. Skupaj z 
njimi so izgnali tudi 5 Čilencev, ki 
so dobili zatočišče v francoskem 
veleposlaništvu. Med temi so časni
kar Eugenio Lira Massi, sin osebne 
Allendejeve tajnice in bivši poseb
ni Allendejev tajnik Miguel Labarca.napadli in odvedli s seboj.

ZARADI NARAŠČANJA ŽIVUINJSKIH STROŠKOV

Ponoven vaj stavk 
v Francovi Španiji

Nadaljuje se polemika o dogodkih v zaporu Zamota

MADRID, 16. — Za sedanji poli
tični položaj v Španiji sta značilni 
dve vrsti dogajanj: na eni strani 
opažamo rastoči sindikalni boj špan
skih delavcev za uveljavitev njihovih 
pravic, na drugi pa izrazito politič
ni boj dela španske duhovščine v 
zvezi z nameravano obnovo kon
kordata med Vatikanom in Franco
vim režimom.

Sindikalni boj španskih delavcev 
prihaja do izraza, kot se je to do
gajalo že v preteklosti, v Katalo
niji. 300 delavcev neke barcelonske 
kovinarske industrije je prekrižalo 
roke. ker ravnateljstvo podjetja ni 
sprejelo njihovih zahtev glede zvi
šanja prejemkov ter 40-urnega de
lovnega tedna. V tovarni je zapo
slenih 550 ljudi. Prav tako v Bar
celoni je začelo stavkati 200 usluž
bencev podjetja «Numax». Tudi v 
tem primeru, ker vodstvo podjetja 
nega gibanja, ker vodstvo podjetja 
ni sprejelo zahtev glede obnove de-

LOS ANGELES, 16. — Vsaj 26 
ljudi je izgubilo življenje v poža
ru, ki je uničil los angelski hotel 
Stratford. Med žrtvami je tudi de
vet otrok.

«V poslopju je bilo polno otrok 
je izjavil časnikarjem gasilec — 

in ko smo prišli na kraj tragedi
je, so viseli na oknih, da bi ušli 
ognjenim zubljem. Mimoidoči so 
raztegnili pod gorečim hotelom 
rjuhe in odeje, da bi ublažili pa
dec tistim, ki so opešali ali so se 
skušali rešiti s skokom v prazno. 
Neka ženska si je ob padcu polo
mila noge in odpeljali smo jo 
hudo ranjeno v bolnišnico.»

Požar je nepričakovano izbruhnil 
včeraj opolnoči verjetno v pritlič
nih prostorih in se bliskovito raz
širil v prvo in drugo nadstropje 
ter preprečil gostom beg. Gasilci, 
ki so nemudoma prihiteli na kraj 
tragedije, so pogasili požar v sla
bi uri, a poslopje je bilo kljub 
temu uničeno. Zaradi hudih opeklin 
so v losangelsko bolnišnico sprejeli 
na zdravljenje 20 ljudi, od katerih 
se štiri borijo s smrtjo.

Na sliki: opustošenj hotel.

NEW YORK, 16. — Ameriški sta 
tistični urad je sporočil, da število 
rojstev v ZDA pada iz leta v leto 
vzporedno z naraščanjem razporek.

ugrabitelji oglasili prvič danes zju- lovne pogodbe.
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POTEM KO SE JE V ZAČETKU TEDNA HM J. VIETNAMOM ZMESEM SARAH

Tajfun Thelma grozi Saigonu z opustošenjem in smrtjo
Petdeset mrtvih in 150 tisoč ljudi brez strehe obračun divjanja Sarah

SAIGON, 16. - Tajfun Sarah, naj
hujši tropski ciklon zadnjih desetih 
let, se je komaj znesel nad Južnim 
Vietnamom, ko meteorologi že napo
vedujejo prihod Thelme, močnega 
tajfuna, ki drvi z vrtoglavo hitrost
jo proti obali Južnega Vietnama.

Thelma je vzbudila tak preplah 
— v njenem epicentru vetrovi piha
jo s hitrostjo 120 km na uro — da 
so oblasti opozorile prebivalstvo po 
radiu in televiziji, naj se pripravi 
na najhujše.

Tajfun drvi proti področju med 
mestoma Nha Trang in Vung Tau, 
vzhodno od Saigona, možno pa je, 
da spremeni smer in se znese tudi 
nad južnovietnamsko prestolnico. Tu
di iz meteoroloških razmer v Sai- 
gonu je bilo danes zjutraj kaj lah
ko razbrati, da vreme ne obljub
lja nič dobrega. Nebo je bilo svin
čeno sivo in temperatura je ne
pričakovano padla. Prebivalstvo ča
ka le, da se bo dež vlil kot iz ška

fa. Iz previdnosti so oblasti zaprle 
šoie in priporočile dijakom, naj se 
zaprejo na varno doma.

Medtem je vlada začela obračun 
ra?dejanja, ki ga je povzročila Sa
rah, ki je v začetku tedna opusto- 
šila 12 obalnih pokrajin srednjega 
Vietnama. Po uradnih podatkih naj 
bi zaradi neurja zgubilo življenje 
vsaj 50 ljudi, prav toliko- pa jih po
grešajo. Neurje ja uničilo sedem 
tisoč hiš, in hudo poškodovalo riže
va polja. Računajo, da bo proiz
vodnja riža v prizadetih področjih 
vsaj za 50 odstotkov manjša. Vse
kakor pa gre le za začasne podat
ke. Izvedenci so prepričani, da bo 
dokončni obračun še veliko tragič- 
nejši. Predsednik Van Thieu je vče
raj obiskal poplavljene pokrajine in 
je odredil ustanovitev centrov za 
zbiranje beguncev in ljudi brez stre
he, ki naj bi jih bilo vsaj 150.000.

južnovietnamska vlada je prosila 
za pomoč mednarodne organizacije 
in'že danes zjùtraj so na saigon-

skem letališču pristala prva to
vorna letala s hrano in zdravili za 
prizadeto prebivalstvo. Kaže pa, da 
se Thieujev režim nadeja tudi velike 
finančne podpore. Kaže, da bodo sa
mo ZDA dale Južnemu Vietnamu 
nekaj stotin milijonov dolarjev kot 
pomoč prizadetemu prebivalstvu. 
Jasno pa je, da bodo reveži dobili 
le neznaten delček, te vsote, saj 
Thieu že govori, da bo s tem de
narjem napolnil kronično prazno dr
žavno blagajno in bo oborožil vojsko.

Vietnamci in drugi azijski narodi 
so povzeli po Američanih navado, 
da imenujejo tajfune, nosilce smrti 
in opustošenja, z ljubkimi ženskimi 
imeni. Ime tajfun, s katerim ozna
čujemo tropske ciklone, pa izvira 
verjetno iz kitajske fai-fung, ki 
pomeni veter s Formoze.

Nastanek tropskih ciklonov je po
vsem različen od nastanka tistih, ki 
pustošijo, sicer bolj 'poredko, naše 
{»krajine. Energija tropskega ciklo

na je skoraj izključno termičnega 
izvora. Gre v glavnem za toplotno 
energijo, ki jo sprošča kondenzacija 
vodnih hlapov v zelo vlažnih in iz
redno toplih področjih, v katerih je 
iz katerega koli razloga prišlo do 
navpičnega dviganja zraka. Ko se 
vlažen in topel zrak dviga, vodni 
hlapi delno kondenzirajo in sprosti
jo ogromno količino termične ener
gije, ki se pretvori v mehanično. Po 
jakosti procesa delimo pojav v na
vadna neurja, zračne vrtince, tor
nade in tropske ciklone.

Najbolj ugodni pogoji za nastanek 
tajfunov so v bližini ekvatorja, kjer 
se tudi formira večina teh pojavov. 
Značilna je tudi pot, ki jo neurja 
uberejo: pomikajo se proti zahodu, 
nato proti severu in končno zavije
jo proti severovzhodu in področjem, 
kjer je podnebje milejše. Največjo 
energijo imajo v subtropskem pasu 
med 10 in 20 stopinjami zemljepisne 
širine, prav v pasu, v katerem je 
zajet največji del Indokine.

Asturije so drugo področje, kjer 
je sindikalni boj vedno navzoč. Ru
darji podjetja «Hunosa» nadaljuje
jo svojo stavko, ker podjetje noče 
sprejeti njihovih zahtev po zbolj
šanju mezdnih pogojev. Nezadovolj
stvo se širi tudi zaradi vrtoglave
ga dvikanja cen življenjskih do
brin. Inflacija je ena od sedanjih 
glavnih tem debate v tisku ter na 
ravni sindikatov in drugih družbe
nih organizacij.

Javljajo, da se je začela stavka 
tudi v premogovniku Narcea. Tudi 
v tem primeru rudarji zahtevajo 
zvišanje mezd.

V Gijonu stavka 320 kovinarjev. 
Vodstvo podjetja je uvedlo zaporo 
do konca tega tedna.

Španski tisk je medtem moral 
objaviti sporočilo ravnateljstva Špan. 
skih kaznilnic v zvezi z dogodki 
do katerih je prišlo v zaporu Za- 
mora, ki je namenjen obsojenim du
hovnikom. V tem zaporu se je uprlo 
6 priprtih katoliških duhovnikov, ki 
so zažgali notranjo opremo ter po
vzročili s svojim uporom veliko 
gmotno škodo, španske oblasti sku
šajo dokazili, da so življenjske raz
mere obsojenih duhovnikov zelo do
bre, da pa se priprti zanimajo za 
najrazličnejše dejavnosti, a še naj
manj za kaznilniško kapelico. Rav
nateljstvo koznilnice pravi, da je ta 
upor predstavljal premišljeno iz
zivalno dejanje, katerega namen je 
bil preslepiti javno mnenje. V spo
ročilu je še rečeno, da je ta zadnji 
upor v skladu z miselnostjo in poli
tično usmeritvijo ljudi, ki so bili ob
sojeni zaradi oboroženega upora, te
rorizma, atentatov, oziroma, ker so 
podpirali krivce teh dejanj. Oblasti 
pravijo še, da so zaprti duhov
niki skrbno pripravljali upor in da 
so bili o njem obveščeni njihovi 
sorodniki ter dopisniki nekaterih 
tujih agencij.

španski list «ABC» sporoča med
tem, da preučujejo možnost, da bi 
obsojeni duhovniki prestajali kazni 
v samostanih. Vlada je trdno od
ločena, da bo skušala zaščititi te
meljne osnove za podaljšanje se
danjega konkordata s Sv. stolico.

WASHINGTON, 16. — Ameriški 
predsednik Nixon je snoči sprejel 
kamboškega zunanjega ministra 
Long Boreta, kateremu je zagotovil, 
da bodo ZDA nudile Kambodži mo
ralno, finančno in vojaško pomoč v 
boju proti partizanom.


